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Uvodnik

Jurij Paljk

V razmislek

Prav imajo tisti, ki trdijo, da se v Italiji pod 
vsakim dnom  skriva še eno dno, da je dno 
sicer lahko zelo nizko, nekje daleč spodaj, a 

da je pod njim  še tisto dno, ki je še nižje... in  te
m u ni videti konca. To pišemo zato, ker smo 
pred časom mislili, da smo že dosegli dno, a 
nam  je sedanja katastrofalno nizka udeležba na 
zadnjem referendumu pokazala, da je v Italiji 
lahko stanje vedno še slabše od že itak slabega. 
Mirno lahko zapišemo, da sovpada sedanji po
lom  referenduma v Italiji s kričečim jiolom om  
politike na vseh ravneh v državi. Se zadnjih 
nekaj besed o referendumu: v Italiji je ta oblika 
demokracije izpeta in  preživeta, niti en referen
dum  že desetletja ne doseže kvoruma petdeset 
odstotkov in  eden za ali proti, vsi propadejo. In 
kaj ima to  opraviti s sedanjo politiko? Dosti, 
predvsem to nam  kaže, da je politika danes 
nekaj čisto drugega, kar je bila nekoč. Sedanje
m u premierju se danes dogajajo v javnosti stva
ri, za katere bi bilo za duhovno zdravje vseh 
bolje, da se ne bi dogajale, pa čeprav je res, da 
je prav njegovo razuzdano življenje brez vsakih 
etičnih in  m oralnih zadržkov samo vrh ledene 
gore današnje čisto določene in  obenem  tudi 
vladajoče politike. Da so tudi v preteklosti im e
li nekateri vidni politiki burno izvenzakonsko 
spolno življenje, se je vedelo, a sedanjemu pred
sedniku italijanske vlade je uspelo, da je s svoji
mi škandali prinesel vse to, milo rečeno, nečed
no početje v javnost, prav njemu in njegove
m u priseganju na televizijo se im am o danes 
zahvaliti, če je politika taka, kakršna pač je. In 
najbrž je to začetek konca neke dobe, izveden
ci pa naj se ukvarjajo s tem, zakaj se šele danes 
piše o stvareh, za katere se je vedelo že dese
tletja, kot naj se tudi ukvarjajo s problem om  
javnega razkazovanja človeške mizerije, d ru
gače namreč ne morem o pisati o javnem razka
zovanju daril, ki so jih mlada dekleta dobila za 
take in drugačne usluge... Vsa italijanska poli
tika je v veliki krizi v tej družbi tekočih odno
sov, v kateri se ne znajde niti krajevna italijan
ska Cerkev, kajti ne m orem o si drugače razlaga
ti predolgega molka Italijanske škofovske kon
ference ob gledanju nečednega, ponovno milo 
rečeno!, početja sedanje vladajoče koalicije! 
Izhod iz te krize je enak tistem u, ki velja za 
izhod iz gospodarske krize: začeti je treba po
novno pri človeku, tistem malem človeku, ki se 
je danes izgubil v poplavi nespodobno razgalje
n ih  podob bleščečega priseganja na uspeh, de
narja, kapitala, uspeha za vsako ceno, vsega ti
stega, kar človeku jemlje dostojanstvo.
Papež Benedikt XVI. nas je nedavno vse javno 
opozoril, da pozabljamo na Boga, odločno je 
zatrdil, da je sodobni človek pozabil na Stvar
nika, ker hoče biti sam bog, večen, neminljiv, 
lep, uspešen, vsemogočen..., a je rezultat tega 
njegovega pehanja za zemeljsko večnostjo, do
dajamo mi, mizerija, ki je danes vsem na očeh 
v Italiji.
Ob koncu še čisto droben pripis ob letošnji ve
sti iz Ljubljane, od koder je prišlo naročilo ge
neralnim  konzulatom , naj ob letošnjem slo
venskem državnem prazniku Dnevu državno
sti zaradi gospodarske krize ne priredijo vsako
letnega sprejema! Po našem  skrom nem  
m nenju gre za napačno izbiro, s katero se ne 
moremo strinjati, pa tudi ne pomnim o, da bi se 
tudi v nekdanji Jugoslaviji kaj podobnega zgo
dilo. Gre nam reč za edini državniški sprejem 
Republike Slovenije v naših krajih, na katerem 
smo se enakopravno srečevali vsi Slovenci in 
Italijani, ki delamo za skupno dobro v tem  pro
storu, predvsem pa gre za simboliko, ki ji ni pri
mere! In smo prepričani, da bi se sprejem v sk
romnejši obliki lahko priredil tudi v enem  
naših kulturnih domov na ozemlju, kjer živi
mo. Ne gre nam reč za pijačo in  jedačo, ampak 
za m nogo več in  zato nam  je žal, da sprejema 
letos ni bilo!

Ob koncu pouka

Sola na razpotju

M inila sta dva tedna, odkar so se (za le
tošnje šolsko leto) zaprla šolska vrata, pa 
še ta ne za vse, za učitelje in  profesorje 
gotovo še za nekaj časa ne, pa tudi za zadnje letnike 

nižjih  in  višjih srednjih šol ne, saj prvi pravkar 
opravljajo oziroma končujejo malo maturo, dijaki 
višjih srednjih šol pa so jo, veliko m aturo namreč, 
te dni šele dobro začeli. V stilu že večletne utečene 
časnikarske prakse nam enjam o nekaj pozornosti 
šoli v času, ko se šolsko leto začenja ali - v tem  pri
m eru - zaključuje. Zdaj je nam reč čas za ocene, 
vrednotenja, sinteze, pričakovanja itd. Za n a
meček je tu še reforma ministrice Gelmini, ki je bi
la nedavno potrjena in  predstavljena javnosti, za
radi številnih novic svetovnega pom ena (volitve v 
Iranu) pa bi nas obšla skoraj neopazno.
Naj začnem to kratko razmišljanje z ugotovitvijo, 
da je danes poučevanje na vseh ravneh čedalje bolj 
zahtevno; družba se stalno sprem inja in  z njo 
dijaška populacija, ki pričakuje novih, posodoblje
n ih  učnih  metod, v skladu s časom, v katerem ži
vimo. Hiter tem po življenja, zm anjšana želja po 
bralni kulturi in  pomanjkanje ali omalovaževanje 
socializacijskih odnosov silijo mladega človeka, 
da privilegira sintetične informacije, povzetke, sk
ratka bistvena, skopa sporočila in  zaključke, brez 
poglabljanja in  utemeljevanja, do znanja bi se rad 
dokopal na h iter in  lažji način, kakršnega marsik
daj ponuja tudi svetovni splet. Otežkočen učnovz- 
gojni proces in  pom anjkanje socializacije ustvarja
ta stresno situacijo, katere žrtev je predvsem vzgoji

telj. Sodobne raziskave o poklicnem  stresu doka
zujejo, da so prav učitelji in profesorji (teh naj bi bi
lo celo 45%) v hudem  stresu. Poglavitni krivci za to 
naj bi bili nesram no vedenje, prem ajhna motivira
nost dijakov, stalno motenje pouka in preveliko šte
vilo dijakov v posam eznih razredih. K vsemu te
m u bi lahko dodal še že om enjeno stalno posoda
bljanje šolskih programov in  spreminjanje peda

goških metod, "perm anent
no" ocenjevanje s strani dijakov, 
kateremu smo šolniki podvrženi, pa tudi t. i. mo- 
bing ali "nadlegovanje” na delovnem  mestu, ki ga 
dijaki z nam ernim i neustreznostmi povzročajo uč-

Glasba
Uspešno se je 

končal 
XI. M ednarodni 

festival k itare  Kras 
pod um etniškim  

vodstvom  
M arka Ferija

nem u kadru. Da o ignoriranju vzgojitelja, (vse bolj 
pogostem) fizičnem nasilju in  izsiljevanju staršev 
za boljšo oceno (beri knjigo Andrej Makuc: Šol- 
niški kruh) sploh ne govorim. Vsega tega je sicer v 
naših šolah (za zdaj) manj, vseeno pa opažamo po
rast om enjenih nevšečnosti predvsem na tehnič
n ih  in  poklicnih šolah. K dodatek vsemu tem u pa 
še nova šolska reforma! Da je višja šola v Italiji nuj
no potrebovala reformo (podlaga zdajšnji je še ved
no Gentilejeva iz časa fašizma), o tem  ni nobene
ga dvoma. Izbire ministrice Gelmini sta pri tem, 
kot se zdi, usmerjali dve poglavitni želji ali potre
bi: ponovna uvedba latinščine na licejih, ki bi oh 
ranjala hum anistično tradicijo italijanske kulture, 
in  zbližanje šolskega sistema in  njegovih usmeritev 
dejanskim potrebam  delovnega sveta. Licejev bo, 
kot znano, šest: klasični, znanstveni, jezikovni 
(lingvistični), hum anistični (ta bo dokončno za
menjal nekdanje učiteljišče, ki se je m edtem  "spre
menilo" v psiho-socio-pedagoški-družboslovni itd. 
licej), um etniški in  glasbeno-plesni. Ali bo ta refor
ma res kaj spremenila (ob znižanju števila učnih 
ur), je težko reči. Upajmo, da ne na slabše, saj so ita
lijanski dijaki m ed zadnjimi v Evropi v m atem atič
n ih  in  naravoslovnih vedah. Glede vprašanja 
dejanskega stanja našega šolskega sistema in  stvar
n ih  potreb teritorija bi bilo potrebno prirediti sku
pno  posvetovanje najrazličnejših kom ponent 
(prejšnji petek je bilo v Nabrežini zasedanje SSO in 
SKGZ o problem u slovenskega šolstva), ki bi anali
zirale, ugotavljale, ovrednotile in  načrtovale tako 
mrežo licejske (isto velja - če že ne še bolj - za pok
licne šole) ponudbe, ki bi konkretno odgovarjale 
potrebam  naše manjšine. Upajmo, da bo nova šol
ska reforma k tem u pripomogla.

Adrijan Pahor
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ponovnem 
vzpostavljanju meje
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GLAS

Paritetni odbor

V ospredju 
glasbeno šolstvo

Po evropskih in upravnih volitvah

Italija se še ukvarja 
s svojimi problemi

Slovenskem u glasbenem u 
šolstvu je bila nam enjena 
skoraj v celoti seja 

paritetnega odbora, ki se je 
sestal na sedežu deželne uprave 
v Trstu 16. junija.
Kot znano, predvideva 15. člen 
zaščitnega zakona ustanovitev 
sam ostojne sekcije glasbenega 
konservatorija Giuseppe Tartini 
iz Trsta s slovenskim učnim  
jezikom. Preteklo je že osem let 
od odobritve zaščitnega zakona 
št. 38 iz leta 2001, a na tem  
področju se n i nič prem aknilo. 
Storjeni so bili že razni koraki 
pri pristojnih organih v Rimu, 
ki pa niso obrodili noben ih  
sadov. Paritetni odbor, ki sicer 
n im a specifične pristojnosti za 
člen zakona, ki govori o 
glasbenem  šolstvu, je posvetil 
tej zadevi dve seji in  s tem  
skušal prem akniti vso stvar z 
m rtve točke. V aprilu je bila

avdicija z ravnateljem  Tartinija 
Parovelom, ki je obrazložil 
svoje poglede. Po njegovem je 
zakonsko določilo napačno 
form ulirano in  ni v skladu, 
predvsem  po zadnjih šolskih 
reform ah, z drugim i državnimi 
zakoni o konservatorijih, ki so 
postali univerzitetne ustanove. 
Največ težav bi nastalo pri 
zaposlovanju osebja na podlagi 
dveh različnih kriterijev. 
Parovel vidi edino rešitev v 
sprem em bi zaščitnega zakona. 
Zaveda pa se težav takega 
spreminjanja. Po njegovem bi 
se problem  delno rešil z 
ustanovitvijo slovenskega 
glasbenega liceja, ki b i bil 
tesno povezan s 
konservatorijem  Tartini in  s 
sorodnim i organizacijami v 
Sloveniji. Zasedanje 
paritetnega odbora 16. junija je 
bilo nam enjeno Gasbeni

m atici in  Slovenskemu centru  
za glasbeno vzgojo Emil 
Komel. Prvo šolo sta zastopala 
predsednica Nataša Paulin in  
profesor Aleksander Rojc, 
drugo pa predsednica Mara 
Černič in  ravnatelj Silvan 
Kerševan. Predsednici 
glasbenih ustanov sta 
poudarili, da se prizadevanja 
tičejo dosege visokošolskega 
izobraževanja na glasbenem  
področju, m ora pa p riti tudi do 
državnega priznanja za 
Slovenski center za glasbeno 
vzgojo Emil Komel in  
Glasbeno m atico. Sklep 
srečanja je paritetni odbor 
strnil v  predlog, da predsednik 
Bojan Brezigar pisno opozori 
pristojno m inistrico za šolstvo 
Gelmini, da se 15. člen 
zaščitnega zakona ne izvaja, z 
zahtevo, da se čim prej 
ustanovi slovenska sekcija pri 
konservatoriju v Trstu.
Paritetni odbor je soglasno 
odobril pravilnik, ki bo 
om ogočal odboru, da se za 
razne študije in  raziskave 
poslužuje zunanjih  izvedencev. 
Prihodnja seja odbora bo v 
mesecu septem bru.

DP

Uveljavljanje manjšinskih pravic

Vidna dvojezičnost na 
Južnem Tirolskem

Gorn ja fotografija je 
b ila  objavljena v 
d n evn iku  D olom iten , 

št. 123 z dn e  30. in  31. m aja 
te r  1. in  2. junija s krajšim  
prispevkom  o obisku gospe 
Brigitte Scheiner, 
funkcionarke p ro m etn e  
policije iz M iin ch n a  p ri 
karab in jerjih  v Bocnu. Obisk 
velja za p o trd itev  že 
ustaljenega sodelovanja m ed

predstavniki policije obeh  
držav. Jeseni je nam reč deset 
karabinjerjev, tako poroča 
dnevn ik  D olom iten , dva 
tedna  službovalo v M iinchnu , 
kjer so m ed  d rug im  utrjevali 
znanje nem ščine.
Slika je za nas še posebej 
zanim iva in  tu d i poučna , saj 
dokazuje, da dosega v idna 
dvojezičnost n a  Južnem  
Tirolskem  zn a tn o  višjo raven.

Na dnu...

Svetlo poglavje v 
deželnem svetu FJK

Igor G ab rovec je 
podprl resolucijo o 
pravicah otrok
“Porodnica in novorojeni otrok 
imata neodtujljivo pravico do 
zdravstvene oskrbe pri porodu 
in po njem, nato ima otrok na
ravno pravico, daje vpisan v roj
stno knjigo ne glede na status 
matere oz. staršev, ki so  lahko 
zato tudi neprijavljeni in torej 
nezakoniti pribežniki. Tako je s  
tajnim glasovanjem (Severna 
liga je  polem ično zapustila  
dvorano pred glasovanjem ) 
sklenil deželni svet FJK in sprejel 
resolucijo levice, ki poziva vlado 
k večji občutljivosti pri obrav
navanju pravice do zdravja in še  
zlasti do življenja. Ta mora biti 
priznana vsakomur, ki se  nahaja 
na državnem ozemlju, tako kot 
je zapisano v ustavi! Že zakon, ki 
zdravnikom veleva, da prijavijo 
oblastem nezakonite priseljen

ce, ki bi zaprosili za zdravstveno 
pomoč, je nečloveški in zdrav
niki imajo vso moralno pravico, 
da s e  tako  zastav ljen im  
pravilom uprejo. Pomislimo le na 
nezakonito priseljenko, ki je 
n oseča , in s e  iz strahu pred 
sodnim pregonom ali izgonom 
ali odvzem u novorojenčka  
od p ove  zdravniški pom oči 
porodnišnice. V primeru zapleta 
s e  tako sta n je , tudi zaradi 
običajno kritičnih gmotnih in 
higienskih razmer, nemalokrat 
sprevrže v življenjsko nevarnost 
za mater in otroka. Deželni svet 
je  po zaslugi levosred in ske  
opozicije, pa čeprav za krinko 
tajnega glasovanja, vendarle 
dokazal, da še  obstajajo dolo
čen e tem eljne pravice, ki ne 
podležejo vsakodnevnim politi
čnim računicam”.

K dor je naivno pričakoval, 
da se bo po evropskih in 
upravnih volitvah kaj bi
stveno spremenil način politič

ne dialektike, se je naivno motil. 
Predvsem je treba upoštevati dej
stvo, da pravzaprav nihče od po
litičnih strank in  njihovih poli
tikov ni, recimo, volitev za obno
vo Evropskega parlamenta obrav
naval z ustrezno resnostjo v sko- 
ro nobenem  pogledu, temveč so 
jih enostavno izrabili kot prizo
rišče za m edsebojno obračuna
vanje in  polem iziranje o n o 
tranjih problem ih. Skratka, poj
movali so jih kot poskusno do
mačo nalo 
go za n a 
daljnje 
politično 
preigrava
nje ali, bolje 
rečeno, za 
poigravanje 
z volivci, ki 
še vztrajajo 
v zvestobi 
do držav
ljanske dol
žnosti. So
razmerno 
nizka volil
na udeležba 
pa je po
drugi strani pokazala, da nihče 
od poklicanih si ni preveč priza
deval, da bi volivce vzpodbujal k 
dograjevanju skupnega evro
pskega dom a. S takšnim  za
držanjem in s pavšalnimi kritika
mi na račun evropskih "birokra
tov" in  s tem  evropskih institucij 
so sami pripomogli k odvračanju 
volivcev, sedaj pa se nad njim i 
hudujejo, da številni niso šli na 
volitve.
Po drugi strani ne smemo prezre
ti dejstva, da so bile istočasno z 
evropskimi tudi upravne volitve 
za obnovitev številnih občinskih 
in  pokrajinskih svetov ter njiho
vih županov oz. predsednikov, 
kar je bolj pritegnilo pozornost 
državljanov in  političnih strank 
kot pa oddaljeni Evropski parla
m ent. Zato stranke sedaj bolj 
poudarjajo izide upravnih voli
tev, kdo je na n jih  izgubil in  kdo 
pridobil. Zato se desnosredinski

tabor ima za zmagovalca na teh 
delnih upravnih volitvah, m ed
tem  ko se njegova pričakovanja 
in  javna napovedovanja glede 
prodora na evropskih volitvah 
niso uresničila. Glede Demokrat
ske stranke, glavne opozicijske si
le, je treba stvarno ugotoviti, da 
je na letošnjih om enjenih volit
vah v primerjavi s prejšnjimi vo
litvami izgubila kake štiri milijo
ne volivcev. Ne gre, da bi na tem  
mestu razglabljali o vseh vzrokih 
tega nazadovanja, ki je delno po
vezano z ustanovitvijo DS kot 
novega političnega subjekta (z 
združitvijo Levih demokratov in

SE
Marjetice), a glavni vzrok je po 
splošnem m nenju pomanjkanje 
jasnih strateških okvirov z ustrez
nim i program skim i vsebinami, 
ki bi privabile nove privržence, 
ki se v današnji politični zmede
nosti ne znajdejo in  iščejo nove 
politične usmeritve. Sedaj, ko je 
DS prestala obe volilni preizku
šnji z razm erom a še pom em b
nim  delom  konsenza, je čas, da 
globlje pogleda vase, oceni svojo 
objektivno vlogo na italijanskem 
političnem  prizorišču in  se nato 
ustrezno predstavi zlasti svojim 
potencialn im  volivcem. Prilož
nost za to bo napovedani vse
državni kongres prihodnjega ok
tobra. Obstaja objektivna sku
šnjava, da bi se obnovile notranje 
struje po starih vzorcih. Notranja 
dialektika in  tekm ovalnost sta 
potrebni, a v mejah zdravih de
m okratičnih načel, ne pa da ovi
rata sprejemanje odločitev.

Povejmo na glas

Tudi v desnosredin
skem taboru , ki se 
navzven kaže m onoli
ten, dozorevajo časi za 
treznejše razmišljanje 
o dosedanjem načinu 
vladanja z odk
lanjanjem  dialoga z 
opozicijo, vsaj glede 
glavnih vprašanj, ter z 

zatekanjem  k glasovalnem u 
stroju. Po tej poti so bili, recimo, 
sprejeti zakon o ravnanju s tujimi 
priseljenci, o javni varnosti z 
uvajanjem nekakšnih prostovolj
n ih  obhodnic na izrecno zahtevo 
Severne lige, kar pom eni po 
puščanje politiki strankarskega 
izsiljevanja za uveljavljanje par
cialnih po litičnih  interesov. Po 
drugi strani pa se zanem arjajo 
redne policijske sile, ki bi potre
bovale ojačenje svojih vrst. 
Dejansko se nam reč dogaja, da 
Severna liga tudi drugače izsiljuje 
samega prem iera Berlusconija, 
kot kaže njegov zasuk v stališču 

do podpore 
nedeljskim re
ferendum om  
o sprem em 
bah volilnega 
zakona. Isto
časno pa se je 
predsednik 
vlade znašel v 
novem  prei
skovalnem po
stopku v zvezi 
s prijavo, da je 
plačeval ude
ležbo lepih 
deklet na za
bavnih  prire
ditvah v svojih 

zasebnih rezidencah. Spet se je 
oglasil dnevnik italijanske ško
fovske konference Avvenire, po 
katerem bi prem ier zgrešil, če bi 
o takšnih prim erih še naprej vz
trajal v molku.
Še nekaj podatkov o zadnjih u- 
pravnih volitvah v prvem  krogu. 
Desna sredina, to se pravi Ljud
stvo svobode in  Severna liga, je 
osvojila 26 pokrajin, m edtem  ko 
jih je leva sredina osvojila 14 ozi
roma 5. To nedeljo pa je potekal 
drugi krog volitev v 22 pokraji
nah  in  99 občinah. V tem  sklopu 
so tudi pokrajinski upravi v Mila
nu in  Turinu ter občinske uprave 
v Bologni, Firencah, Padovi in 
Bariju. Ta drugi krog volitev za
deva 13,7 milijona volilnih upra
vičencev. Za izid tega kroga voli
tev vlada precejšnje zanimanje, 
ker bodo dopolnili sliko razmer
ja moči m ed političnim i silami.

Alojz Tul

Izjemen pomen osamosvojitve Slovenije

M in ilo  je  osem najst let, ko  je na dan 25. 
junija najvišje izvoljeno predstavništ
vo sprejelo dva temeljna in  prelom na  
dokum enta, in  sicer Deklaracijo o neodvisnosti 

Slovenije ter Tem eljno ustavno listino o sam o
stojnosti in neodvisnosti Slovenije. Na ta način  
je  nastala samostojna slovenska država, dobro 
leto prej pa demokracija, k i je  zamenjala eno
partijsko družbeno  ureditev v  veljavi vse od  
konca druge svetovne vojne. Kot je  znano, roj
stvo nove  države n i bilo lahko, saj je tako rekoč  
istočasno jugoslovanska vojska pričela napad  
na svojo nekdan jo  republiko. P onovno  se je  
pokazalo, da je  vsako rojstvo tudi težko, vendar 
ob srečnem izteku bogato poplačano. Bistvene
ga pom ena je seveda nekaj drugega, zaradi česar 
je več k o t um estno, da se nastanka naše države 
vsako leto  slavnostno spom in jam o in se veseli
m o  pridobitev, k i sm o jih  bili na ta način delež
n i Slovenci, kje koli živim o: v  m atični d om ovi
ni, v  zam ejstvu in  zdom stvu. Bistvenega p o m e
na je  v  prvi vrsti sam ostojnost sama, o vredno
sti katere n i po trebno  izgubljati besed. Sam o
sto jnost je p o d o b n o  k o t v  osebnem  življenju  
nekaj enkratnega, je  dobrina, k i ji je  težko iz
m eriti g lobino in  vrednost, je  dom ovanje neš
tetih drugih dobrin ter zanesljiva m o žn o st rasti 
oziroma svobodnega odločanja o vseh stvareh. 
N ič m anj dragocena n i demokracija, in  sicer z  
ozirom  na eno idejno  družbo. Demokracija  
upošteva vse življenjske in  po litične izkušnje  
znotraj države in  naroda, deluje p o  načelu več

strankarskega sistema in  na volitvah opredeli 
trenu tno  voljo  in  m išljen je svojih  vo lilcev s 
tem, da ju  pretvori v  odgovarjajoče število iz
voljenih predstavnikov z  novo  zakonodajno do
bo prenovljenega parlamenta. K ot rečeno, de
mokracija omogoča sobivanje različnih pogle
d o v  in  celo svetovnih nazorov, česar enoidejna  
enopartijska družba n e  zmore. Demokracija je 
na ta način vzpostavila skupno om izje vseh slo
venskih  izkušenj, kar v  vseh p o vo jn ih  dese
tletjih n i bilo m ožno , demokracija im a torej za
sluge, da sm o Slovenci postali celota prav vseh 
svojih delov, kar je  zagotovo plodna popotnica  
n e  sam o za našo bližnjo, am pak tud i daljno  
prihodnost. Ideološka razdelitev, k i je  bila izra
zito  pristranska in  je vztrajala na svojem  loče
vanju, je razpadla in  v  tem  znam enju  sm o  vsi 
zaživeli sproščeno in  m nogo  bolj ustvarjalno, 
bolj prijateljsko in  solidarno. In vsa ta ter druga 
podobna dejstva so na m o č  spodbudno vpliva
la tudi na nas, na slovensko narodno skupnost 
v  Italiji, kakor na vse druge slovenske skupno
sti ob Sloveniji ter p o  svetu. Vse tem eljne slo
venske življenjske izkušnje so m ed  nam i zažive
le enakovredno, z  veliko stopnjo medsebojnega  
razumevanja ter na ta način v  slabih zadnjih  
dveh desetletjih  skupaj dosegle zares velike 
uspehe. In velike uspehe bom o dosegali ravno  
tako v  prihodnje, če bom o delali sporazumno. 
Uspešni in  p lodn i so nam reč le tisti načrti, s ka
terimi soglašamo in vanje verjam emo vsi.

Janez Povše

Munchner Polizistin bei den Carabinieri
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Pogovor /  Mirko Brulc, župan Nove Gorice in poslanec v DZ

O nepotrebni zapori meje 
se nič ne ve!

N ovogoriški župan in  po
slanec SD Mirko Brulc je 
bil prvi, ki je v javnosti iz

razil zelo ostro nasprotovanje ita
lijanskim nam eram  o preklicu 
schengenskega režima. Slovensko 
vlado je večkrat pozval, naj se o 
italijanskih načrtih pozanima, po
sebej je na to opozoril slovensko 
notranje ministrstvo, še preden se 
je v javnosti razpasla novica. Lju
bljana pa je bila na njegove pozi
ve gluha. V intervjuju nam  je tako 
župan Brulc razkril ozadja zgod
be...

Rok preklica schengenskega 
režima se je glede na prvotna 
predvidevanja skrajšal: meja bo 
zaprta "samo” med 28. junijem 
in 15. julijem, medtem ko je bi
la prvotno napovedana zapora 
za skoraj mesec dni. Kako ko
mentirate to spremembo?

To dokazuje še večjo neresnost 
italijanske vlade. Meja se bo nam 

reč "zaprla " takrat, ko  bo G8 v  Tr
stu že končan, m edtem  ko  je L 'A- 
quila zelo daleč. Protiglobalisti ne  
prihajajo iz Slovenije, sploh pa z  
naše strani ne preti nobena nevar
nost obema vrhoma (v Trstu in v  
L'Aquili, op. av.). Naša vlada pa 
nam  n e  sporoča, kakšni bo
do "ustrezni ukrepi ob meji". Ne 
vemo, ali bo treba im eti ob sebi 
dokum ente, čez katere m ejne  
prehode bom o lahko šli, kako bo 
z  zeleno mejo. Ta navodila še 
pričakujemo.

Pri preklicu schengenskega 
režima stoji utemeljevanje pre
prečevanja prihoda skrajnih, 
nasilnih protiglobalističnih 
skupin na trhlih temeljih. Ita
lija je ob tem pripravila nelo
gičen sklep, da se meje zaprejo

po tržaškem delu G8, ki bi bil 
kvečjemu "bolj nevaren" za 
slovensko -  italijansko mejo. 
Zakaj se je po vašem mnenju 
torej Italija tako odločila? 

Najprej naj bo jasno, da poznam  
evropsko zakonodajo, ki do

voljuje sprejemanje takega ukre
pa. Vem tudi, da je treba biti ve
liko bolj pozorni, ko  so na terito
riju zbori tako em inentnih poli
tikov. Vendar... nikoli ni bilo reče
no, da gre za varovanje meje, ved
no  se je govorilo o zaprtju meje. 
To je  potrdil tudi italijanski n o 
tranji minister. V prim eru evro
pskega nogom etnega prvenstva  
lani v  Avstriji so bile postavljene 
policijske patrulje na obm ejnih  
cestah in poteh, na samih m ejnih  
prehodih pa ni bilo ukrepov, k i se 
napovedujejo v  našem prim em . 
Tu nam  grozijo z  dmgačnim nači
nom  kontrole. S skrbjo nas nav
daja dejstvo, da ima Italija do Slo
venije "poseben" odnos: očitno  
jih odprta meja žuli, boli jih, da 
sm o v  Schengenu. Izkoriščajo 
vsako priložnost, da bi nam zagre
nili dober čezmejni odnos. Tudi 
ko  sm o vstopili vSchengen, so bi
le npr. napovedane kamere. Po

dobnih dogodkov sm o pravza
prav vajeni, a nanje tudi ustrezno 
reagiramo.

Sami ste na tiskovni konferen
ci 20. maja, ko ste govorili o 
problematiki preklica schen
genskega režima, dejali, da se 
za to odločitvijo italijanskih 
oblasti morda skriva kaj več. Bi 
lahko bili bolj natančni? 

Obravnavajo nas ko t drugoraz
redne državljane EU, ki sm o v  tem  
okolju nevarni. Verjetno pa je za 
zaporo m eje tudi dejstvo, da se 
tako ovira turistični p rom et na 
Goriškem. Turistični tokovi se bo
do morda preusmerili dmgam. To 
nas skrbi. Italijanske prijatelje na 
drugi strani m eje pa tudi 
sprašujem, ali tako stanje ne skrbi 
tudi njih.

Kdo so prijatelji na drugi strani 
meje?

To niso samo Slovenci. Veliko je 
tudi Italijanov, ki razmišljajo 
enako ko t m i tukaj. Demokratič
n i del Gorice je zgrožen nad dejst
vom, da bo meja zaprta.

Ste se o tem pogovarjali tudi z 
županom Romolijem?

Nisva se pogovarjala v  živo. On je 
dajal izjave na m oje časopisne 
članke. Njihova država zapira 
m ejo in  bi zato z  njegove strani 
pričakoval pozive k  strpnosti in 
razumevanju.

Pogrešate torej Brancatija... 
Mislim, da bi se Gorica drugače 
odzivala na te dogodke.
Im am o pa srečo, da italijanski p o 
licijski organi z  našimi zelo dobro 
sodelujejo. Skupnepatrole že zdaj 
rešujejo probleme. To je tudi vse, 
kar na meji potrebujemo.

Tudi Sloveniji dalj časa ni bilo 
jasno, kako bo potekalo 
prehajanje čez mejo ob prekli
cu schengenskega režima. Ita
lija je uradno obvestila javnost 
o svojih namerah šele 11. ju
nija. Veliko "podrobnosti" pa 
je bilo in je še vedno nejasnih... 

Jaz sem župan občine Nova Gori
ca in na m ed
državne zadeve ne  
m orem  vplivati. 
Se pa čudim  nad  
dejstvom, da ob 
napovedi zapore 
m eje naši ustrezni 
ministrstvi, n o 
tranje in  zunanje, 
nista dobili ustrez
n ih  konkretn ih  
pojasnil na ustrez
n ih  italijanskih  
ministrstvih. Naša 
ministrstva so 
dolžna vse 
državljane ob
veščati, kako bo
m o  prehajali mejo  
v  tem obdobju, ko  
bo zaprta.
Zakaj se to dogaja? 
Ljubljana je daleč 
od m ejn ih  ob

močij. Ne zavedajo se, kako de
likatno je sklepati dogovore na bi
lateralni ravni, ko se ne upošteva 
realno stanje ob meji. Oddaljeno
st n i fizična, ampak drugačna, 
škoduje pa obojim, nam  v  Slove
niji in  njim  v  Italiji.

To drugačno oddaljenost bi 
lahko opredelili za institucio
nalno. Medtem ko so se števil
ni politiki na obeh straneh slo
venskega političnega spektra, 
začenši z evroposlancema 
Ivom Vajglom in Lojzetom Pe
terletom, opredelili proti po
novnemu postavljanju meje, 
so bila ministrstva in vlada 
tiho. Gre za politično previd
nost v  odnosu do Italije? 

Kandidati za evropske poslance so 
o tej tematiki spregovorili šele tak

rat, ko  so jih  
novinarji 
začeli spraše
vati. Nekateri 
so celo po  no 
vinarskih 
vprašanjih 
ostali zelo rav
nodušni. To je 
žalostno. Sam 
pa sem na to 
reagiral, pre
den so novi
narji sploh  
sprožili 
vprašanja. 
M ZZ res 
rešujejo velike 
probleme, ko t 
je m ejni spor s 
Hrvaško. Ven
dar tudi te na
povedi so za 

našo državo velik problem , ki 
lahko nosi hude posledice. Ne 
sm em o dovoliti, da se naši sosedi 
obnašajo tako, ko t se obnaša Ita
lija.

Ljubljana bi Rim morda le 
lahko opozorila na različne

načine preklica schengenskega 
režima, ki so se jih doslej po
služevale posamezne države. V 
mislih imam seveda primer 
lanskega EP v  Avstriji, pa tudi 
nedaven aprilski vrh ob 60-let- 
nid zveze NATO v  Strasbourgu. 

V Bruslju in Strasbourgu so zelo 
pogosto veliki dogodki. Če bi bil 
vsakič tak cirkus, bi bila država 
vselej blokirana. Za varnost je tre
ba skrbeti, sami sprejemamo vse 
ukrepe. Kako in v  kakšni meri naj 
se to izvaja, pa je drugo vprašanje. 
Kar se dogaja pri nas, n i prav. 
Lahko vsekakor že opazimo p o 
puščanja s strani Italijanov, ker so 
skrajšali predviden rok zaprtja 
meje.

V času začetka razprav o prekli
cu schengenskega režima se je 
v  Italiji oglasil tudi Roberto Cal- 
deroli, strankarski kolega no
tranjega ministra Roberta Ma- 
ronija, in predlagal, naj se prek
lic Schengena podaljša za ne
določen čas. To naj bi bilo po 
njegovem mnenju učinkovito 
sredstvo v  boju proti nelegal
nemu prebežništvu. Tudi v  
tem primem Slove
nija ni posebej reagi
rala...

Saj ne gre samo za Slove
nijo. EU bi morala na to 
reagirati. Sam sem glede 
tega ostro reagiral tudi v  
naši parlamentarni ko 
misiji za Slovence v  za
mejstvu in  po  svetu: iz
razil sem razočaranje, da 
Evropa v  takih primerih 
ne zaščiti svojih članic.
Sm o v  skupni državi, 
im am o enake pravice.
Take izpade je treba pre
prečiti, če ne želim o biti 
drugorazredni državlja
ni. Reševanje problemov  
prebežništva s temi sredstvi tudi 
nim a nikakršnega smisla, tako 
ko t nima smisla npr. apriorno je
m anje prstnih odtisov pripad
nikom  določenih narodnosti. 

Kako so ostali člani komisije 
reagirali na vaš poseg? 

Zanimivo je, da so m e vsi podpi
rali. Kolega Prijatelj in Zorn sta ce
lo želela napisati ustrezen sklep. 
Stoodstotno podporo m i je iz
rekel tudi m inister Žekš. Reagira
ti pa bi morala vlada, ne poslanci 
in župani.

Se v  Sloveniji pred temi težava
mi "miži" in se jih na dan pov
leče samo, ko se to izplača?

Pri teh problematikah ne sm e bi
ti politizacije. Ob meji želim o ži
veti varno, v  EU pa enakopravno. 

Vtis, da se v  bilateralnih odno
sih Slovenija prilagaja Italiji, pa 
vseeno ostaja...

Sam nisem  za revolucijo, tudi ne  
spravljam ljudi na ulice. Pokonč
nost in hitro reagiranje pa sta naša 
pravica in dolžnost. To, da sm o  
premehki, je res: dogajajo se p o 
tem  mazaške akcije p o  spom e
nikih. Sami tudi popuščamo pri 
uporabi slovenščine v  našem  
okolju. Hkrati pa sm o pri zahte
vah p o  spoštovanju m ednarod
n ih  predpisov glede varstva slo
venske manjšine v  Italiji večkrat 
zelo blagi.

To se večkrat izkazuje tudi v

praksi. Ko Unicredit prodira na 
slovensko tržišče in ko Imi San- 
paolo prevzema Banko Koper, 
sta Slovenija in Italija najboljša 
poslovna partnerja, ko pa je na 
dnevnem redu vprašanje prev
zemanja finančnih sredstev z 
luksemburškega fiduciarnega 
računa kot povračilo ezulom  
ali vprašanje nabiranja politič
nih točk na ramah samih ezu
lov, prihajajo na dan izpadi, 
kakršne si je pred kakim letom  
privoščil celo Napotitano...

Za to pa sm o tudi sami krivi. Po
tenciranje številk o žrtvah v  foj
bah prinaša zmedo. Mi pa točno 
vemo, kako je to zgodovinsko p o 
glavje opredelila mešana italijan- 
sko-slovenska komisija zgodovi
narjev. Sam pa italijansko vlado 
sprašujem, zakaj ne odpre arhivov 
notranjega ministrstva, kjer so sh
ranjena nekatera zelo neprijetna 
dejstva za Italijo. Svoje napake 
obžalujemo, ampak ne fojb ne 
povojnih pobojev ne bi bilo, ko  
ne bi bilo pred tem 25 let fašizma. 

Žgoča tematika so danes tudi 
vinjete, ki so po mnenju Evro

pske komisije predrage. Ker pa 
Evropsko komisijo predstavlja 
italijanski komisar Tajani, se 
problematika vinjet večkrat 
obravnava kot bilateralni spor 
med Slovenijo in Italijo in ne 
kot institucionalni pripetljaj

med EU in Slovenijo...
Italijanska napaka je v  tem, da p o 
stavljajo spor okoli vinjet na m ed
državno raven. Naša napaka pa je 
vtem , da Tajanijapodcenjujemo, 
češ da je Italijan in  da nam zato 
nagaja. To n i res. On je določen 
na nivoju EU, treba je zato spošto
vati njega in njegove zahteve. H k
rati pa izražam podporo našemu  
prom etnem u m inistru Vlačiču: 
vrednost vinjete m oram o določi
ti sami. Petnajst evrov za teden
sko vinjeto je sprejemljiva cena. 
Sprašujem se, ali bi oni prodajali 
tedenske vinjete p o  petnajst 
evrov. O ceni avstrijskih vinjet ni 
določala Evropa, ampak Avstrija: 
oni imajo sicer nekoliko cenejše 
vinjete, pobirajo pa dodatno cest
n in o  za prehode skozi tunele. 
Naša cena je zato povsem  
sprejemljiva.

Da sklenemo s tematiko, s kate
ro smo začeti: kakšni bi morali 
biti koraki Ljubljane, potem ko 
je Italija 11. junija uradno na
povedala preklic schengenske
ga režima?

Slovenija bi morala dobiti uradne

podatke, kako bo izgledala ta za
pora meje, in s tem seznaniti pre
bivalstvo. Če pa bi sosedje pretira
vali v  zapori, bi morala Slovenija 
zelo ostro reagirati. Ne samo v  Ri
mu, ampak tudi v  Bruslju.

Andrej Četnic

Romoli odklonil intervju
V nedeljo, 2 8 . junija, bo Italija uvedla preklic schengenskega  
režim a. Gre s ic er  za ukrep, ki ga evropski pravni red 
om ogoča in je  zato legitimen. V italijanskem primeru pa je

pri postopku uvajanja 
p r iš lo  d o  n e k a te r ih  
n e j a s n o s t i ,  sa m  
"začasni režim" pa je  
bil ja v n o s t i  s la b o  
p r e d s ta v lje n . Ž e le li  
sm o s e  zato o novem  
z a č a s n e m  rež im u  
pogovoriti z obmejnima 
županom a Brulcem in 
Romolijem.
M ed tem  ko je  
n o v o g o r išk i žu p a n  
B rulc na p o g o v o r  
p r is ta l, j e  R om oli 
intervju odklonil, ker da 
j e  p rek lic

s c h e n g e n s k e g a  rež im a  te m a  v d o m e n i n o tr a n jeg a  
ministrstva; o njem sam  nima kaj komentirati. R esje  sicer, 
da j e  p o n o v n o  p o s ta v lja n je  m ej p o v se m  v d o m e n i 
notranjega ministrstva, žal pa nam je, da nam ni uspelo od 
"uradne” Gorice pridobiti m nenja o tem  dogodku in o 
ukrepih, ki jih bo goriška uprava na to  tem o sprejela.
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41. srečanje bolnikov, invalidov in ostarelih

Na Brezjah pri Mariji 
Pomagaj

V soboto, 20. junija, je b i
lo na Brezjah že tradicio
nalno  slovensko ro

m anje bolnikov, invalidov in  
ostarelih, ki ga organizira revija 
Ognjišče. Letošnje 41. rom anje 
je vodil m ariborski nadškof in  
m etropo lit dr. Franc Kramber
ger.
V m očnem  deževju je slovesno
st, ki je sicer 40-krat bila pred ba
ziliko, tokrat bila v cerkvi, ki je

je postalo narodni dan bolnikov, 
ki ga v vesoljni Cerkvi obhaja
m o na god lurške Matere Božje 
11. februarja, v Cerkvi na Slo
venskem pa tretjo soboto v ju
niju. Nekateri duhovniki ali žu
pnijske Karitas za tovrstno ro
m anje na Brezje organizirajo po
sebne avtobusne prevoze. Ro
m anja se poleg invalidov, bo l
nikov in  starejših, ki jim je v prvi 
vrsti nam enjeno, udeležujejo tu-

turne dediščine Giovanni Fozza- 
ti, deželni odbornik  za kulturo 
Roberto M olinaro, videm ska 
pokrajinska odbornica za kultu
ro Elena Lizzi, direktor Družbe 
za ohranjanje oglejske bazilike 
Pietro Becci, univ. prof. France- 
sca G hedini, ki je v znanstve
nem  odboru Fundacije Oglej, ter 
Anna Del Bianco, ki je direktori
ca om enjene fundacije, v katero 
je v začetku aprila kot partne r 
vstopila tudi goriška nadškofija. 
Na tiskovni konferenci so 
om enjen i predstavniki Funda
cije Oglej spregovorili predvsem 
o tem, zakaj je fundacija po več 
kot šestih desetletjih dovolila, da 
se začnejo ponovno izkopavanja

predm ete, pa tudi, da si želi, da 
bi se našla sredstva, s katerimi bi 
lahko om ogočili nadaljnja 
odkopavanja, predvsem pa celo
stno predstavitev Ogleja! 
Fundacija Oglej pripravlja že 4. 
julija letos prvi vodeni celod
nevni ogled Ogleja in  njegovih 
muzejev, arheo lošk ih  najdišč, 
nadaljnja dva pa bosta 1. avgusta 
in  5. septembra.
"Dejstvo, da vsako leto v oglej
sko baziliko pride okrog 350 ti
soč vernikov in  turistov, veliko 
pove", nam  je dejal predstavnik 
Fundacije Oglej in  dodal: 
"Ogleju m oram o vrniti ugled in 
blišč nekdanjih  časov"!

JUP

na t. i. arheološkem  najdišču 
Cossar, in  pa o lastnem  videnju 
prihodnosti Ogleja, ki je danes 
za turista relativno zanimiv, saj 
si naključni obiskovalec razen 
muzejev in  bazilike skorajda n i
m a kaj ogledati.
Arheološko najdišče Cossar se 
nahaja prib ližno tristo m etrov 

severno od glavnega trga 
pred  oglejsko baziliko, 
odkril in  javnosti pa ga je 
še najbolj predstavil prof. 
G iovanni Battista Brusin 
konec 19. stoletja, sedanja 
izkopavanja pa vodi univ. 
prof. Jacopo Bonetto iz 
univerzitetnega središča v 
Padovi z ekipo tridesetih  
m ladih  arheologov.
Prof. Jacopo Bonetto je 
izjem en arheolog in  zares 
n i potrebno, da si izvede
nec, da to ugotoviš, dovolj 
je, da z n jim  izm enjaš 
nekaj besed, saj iz njega kar 
žari ljubezen do starih ko
vancev, amfor, oljčnih sve
tilk, starih uteži in  drugih, 
v rim skih časih čisto vsak
danjih , a danes izjem no 
dragocenih predmetov, ki 
so jih  našli m ed sedanjim  
izkopom. Povedal nam  je, 
da bodo razstavili najdene

Nova arheološka izkopavanja se nadaljujejo

"Oglej naj postane tudi 
arheološko središče!"

V petek, 19. t. m., so v 
Ogleju predstavili naj- 
novejša arheološka 

izkopavanja in  sadove le-teh, 
predvsem  pa so predstavniki 
najvišjih deželnih ustanov, ki 
so ustanovni člani Fundacije 
Oglej (Fondazione Aquileia), 
spregovorili o pom enu  le-te 
ter o tem, kako bi iz Ogleja, ki 
je m ed arheologi po  po 
m em bnosti v Italiji drugo 
najbolj pom em bno najdišče, 
takoj za Pompeji, naredili bolj 
privlačno turistično in  arheo
loško središče v Severni Italiji. 
Velik problem  Ogleja je n am 
reč prav v tem, da velja m ed 
izvedenci za eno največjih 
arheoloških najdišč na svetu, 
m ed ljudmi, ki vanj prihajajo, 
pa je zelo m alo poznan, kajti 
v Ogleju si človek zelo težko 
predstavlja, kako je mogoče, 
da je bil nekoč m ed največji
m i m esti rimskega imperija.
Če odm islim o čudovite sta
rokrščanske mozaike v oglej
ski baziliki, ki so jih  po dolgih 
sto letjih  odkrili šele p red  sto
letjem, si vernik ali pa turist, ki 
pride v Oglej, ne m ore ogledati 
veliko arheoloških najdišč, prav 
gotovo pa si bo zelo težko pred
stavljal, kakšen je bil Oglej

nekoč, kaj šele, da bi razum el, 
kako so v njem  ljudje živeli.
O tem  je tekel pogovor na ti
skovni konferenci v Ogleju, na 
kateri so sodelovali krajevni žu
pan  Alviano Scarel, vodja dežel
nega urada za ohranjevanje kul-

bila rezervirana za bo lnike na 
vozičkih in  za tiste z berglami. 
Ostali rom arji so zasedli dvora
no  nad zakristijo, vse sam ostan
ske hodn ike in  prostore, ki so 
nud ili vsaj nekaj zaščite pred 
dežjem in  vetrom, kar nekaj pa 
jih  je ostalo na avtobusih. Vsi 
prostori so bili ozvočeni pa tudi 
Radio Ognjišče je slovesnost ne
posredno prenašal. Na ta način 
so bili z dogajanjem  duhovno 
povezani tudi tisti, ki so zaradi 
bolezni ali starosti ostali doma, 
v dom ovih za ostarele ali v bol
nišnicah, pa tudi tisti, ki si zara
di slabega vrem ena niso upali 
na pot. Uro pred  m ašo je bila 
skupna m olitev rožnega venca. 
Med tem  časom  so m nogi 
duhovniki spovedovali, m nogi 
še m ed mašo. Okrog oltarja se 
jih je za somaševanje zbralo ok
rog 40. Po hom iliji nadškofa 
Krambergerja je b ilo  bolniško 
maziljenje, h  katerem u je pristo
pilo m nogo romarjev. Bolniki in 
invalidi so sodelovali tud i z 
b ran jem  beril in  prošenj. Ro
m anje od začetka organizira re
vija Ognjišče, najbolj razširjen 
m esečnik v Sloveniji. Romanje

di njihovi svojci in  prostovoljci, 
ki so jim na razpolago, jim delijo 
okrepčila in  jim tudi sicer pom a
gajo, po po trebi priskrbijo 
duhovnika za spoved ali pogo
vor ozirom a medicinsko osebje 
za prvo pomoč. Med najbolj zve
stimi so se v zadnjih letih izkaza
li skavti, malteški vitezi, m ladin
ske veroučne skupine in  številni 
posamezniki.
Romanje bolnikov, invalidov in 
ostarelih  na Brezje pom eni sa
m o eno od oblik  skrbi Cerkve 
zanje. Duhovniki duhovno oskr
bujejo vse bolnišnice in  domove 
za ostarele v Sloveniji, poleg te
ga pa obiskujejo tudi druge po
dobne zavode. V zadnjem  času 
so v več tovrstnih ustanovah na 
novo uredili bogoslužne prosto
re. V Ljubljani deluje tudi bo l
niška župnija. Cerkev za pom oči 
potrebne skrbi tud i v različnih 
organizacijah in  združenjih in 
validov in  bolnikov, ko sta na 
prim er Krščansko bratstvo bo l
nikov in  invalidov Slovenije ali 
gibanje Vera in  luč. Župnije in  
nekatere druge ustanove v Cerk
vi za bolnike, invalide in  ostare
le organizirajo posebna srečanja.

Opomin normandijskih poljan

D -  DayI nvazija v N orm andiji je 
ostala zapisana v zgodovi
ni druge svetovne vojne.

Če ste spremljali televizijske, 
pa tudi radijske programe v petek, 
6. junija, v francoskem ali an 
gleškem jeziku, ste gotovo o tem 
zanim ivem  "Dan D" izvedeli 
mardikaj. Pred 65 leti je v noči s 
5. na 6. junij 1944 vrhovni povelj
nik ameriških sil v Evropi general 
Dwight Einsehower nagovoril 
vojake z zgodovinskimi beseda
mi: "Oči sveta so uprte v vas... in 
končal: mi ne sprejem am o nič 
drugega, kot popolno zm ago"! 
Govor so posneli na magnetofon 
in  smo ga te dni lahko ponovno 
poslušali, saj so ga velikokrat za
vrteli. Vojna enciklopedija je im e
la do leta 2008 vsaj 18 zajetnih 
knjig, ki opisujejo te dogodke, z 
zelo zanimivimi fotografijami, ri
sbami in  zemljevidi. Ob 65. 
obletnici pa jih je izšlo še nekaj, 
ki so jih napisali še živeči vojaki, 
pa tudi njihovi otroci, ali celo 
vnuki.
Ustavil sem se pri znancu, ki pre
vaja iz angleščine v italijanščino 
že deseto knjigo o izkrcavanju za
veznikov v Norm andiji pred 65 
leti. Ali o tako im enovanem

"Dnevu - D ali D-Day". Knjige so 
bogato ilustrirane, opremljene z 
zemljevidi, z angleškim načinom  
posredovanja dogodkov in  kritič
no osvetljenimi tudi angleškimi 
vojaškimi spodrsljaji. Posebno 
bogastvo te zbirke je jezik, ki ga 
krasi vojaško izrazoslovje, vendar 
podano na zelo poljuden in  ra
zumljiv način, s komentarji, da 
tako postanejo knjige privlačne 
najširšemu krogu bralcev, pa tudi 
zato, da se lepo prevajajo v druge 
jezike.
Ob tem  dogodku se mi je pogled 
ustavil na pariškem Le Mondu, z 
dne 6. junija, ki je prinašal ko
m entar o govoru, ki ga je pred le
ti ob enaki slovesnosti imel kardi
nal Joseph Ratzinger (sedanji pa
pež Benedikt XIV.) v ekum en
skem bogoslužju v katedrali v 
Bayeuxu. Kardinal se je najprej 
dotaknil pokojnih, ne glede na 
to, na kateri strani so bili, in  pou
daril: "Cerkev velikokrat govori o 
večnem življenju. Tudi mi sami 
naj bi se večkrat zavedali svoje 
poklicanosti v večno življenje in

živeli tako, da bi lahko z 
našim  sedanjim
življenjem stopili pred 
Božje obličje, ki ga (upaj

mo) uživajo vsi, ki se jih danes 
spom injam o". Nekateri radi 
Cerkvi očitajo beg iz sedanjega 
sveta, češ da Cerkev živi v nekem 
sanjskem svetu, ki ni v tem  svetu.

Kardinal pravi: "Kdor živi svoje 
življenje v osebni odgovornosti 
za večno življenje, daje svojemu

tuzemskemu življenju večno 
težo... Tudi normandijske polja
ne opominjajo nas žive (!), naj ne 
pozabimo na smrt in  pravilno ži
vimo pred obličjem večnosti". Ko 
se je kardinal Ratzinger tedaj do
taknil problem a sprave je dejal: 
"Proces sprave po drugi svetovni 
vojni prihaja iz krščanskega duha.

Ta proces dokazuje, da samo spra
va ustvarja m ir na svetu in  da no 
beno nasilje ne more ozdravljati.

Človeka lahko ozdravi samo pra
vičnost. Prav pravičnost mora bi
ti merilo pri vsakem političnem 
ravnanju v sodobnih sporih, ne 
glede na to, kje so”.
Kardinal Ratzinger je tedaj, ob tej 
priložnosti, imel več govorov. Ze
lo odmevno je bilo tedaj tudi nje
govo predavanje v Caenu, ko je v 

jedru predavanja om enil tero
rizem, strah sodobne družbe. 
Poudaril je: "Terorizem je po
stal neka nova svetovna vojna. 
To je vojna brez jasno začrta
n ih  front. Izbruhne lahko 
kjerkoli na svetu, saj ne pozna 
razlike m ed vojaki in  civilisti. 
Boj proti terorizmu mora ime
ti samo en namen; paziti je tre
ba na vzroke terorizma. Če je 
vzrok terorizma krivica, priza
devajmo si, da to krivico od
stranimo, kajti nobenega tero
rizma ni mogoče premagati z 
nasiljem "! Zanimiva je bila tu 
di kardinalova izjava, da je kot 
Nemec boj zaveznikov proti 
Hitlerju jasno označil 
kot"pravično vojno", obenem  
pripom nil, da je sprava med 

nekdanjimi sovražnimi državami 
druge svetovne vojne zgled za 
rešitev napetosti in  sporov med

m arsikaterim  sedanjim  evro
pskim narodom.
Tako im enovana "Operacija 
Overlord" se je začela že junija 
1943, ko so ZDA začele prevažati 
v Veliko Britanijo vojake in  opre
mo. Ta je postala pravo vojaško 
oporišče, saj je tam  bilo nad 3,5 
m ilijonov tujih vojakov s 1.200 
bojnim i ladjami; bilo je 1.600 
transportn ih  ladij, 4.000 h itrih  
čolnov in  nad 11.000 letal. V teh 
četah so bili poleg Američanov in 
Angležev še Kanadčani, Avstralci, 
Nizozemci, Belgijci, Norvežani, 
Poljaki in  tudi Cehi. Naj še doda
mo, da je Dan -D med zavezniki 
zahteval nad 10.000 žrtev. Enako 
število pa jih je padlo tud i na 
nemški strani. Vendar, ne smemo 
pozabiti, da je to bil samo manjši 
del žrtev, da so lahko zavezniki 
osvobodili Normandijo. Po treh 
mesecih je padlo nad 215.000 za
vezniških vojakov. (Tudi 
nem ških žrtev ni bilo manj!). K 
tem  pa m oram o prišteti še nad 
19.000 francoskih civilistov, ki so 
bili tudi žrtve te operacije. Tako 
lahko zaključimo, da je ta zgodo
vinska zmaga res prepojena s 
krvjo in  trpljenjem.

AmbrožKodelja
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GLAS Kristi ani in družba 2 5 . junija 2 0 0 9

Pogovor /  Mirko Butkovič

Lepota je ključ, ki lahko odpre srce 
današnjega človeka za izkušnjo Boga
V nedeljo , 28. junija, bo  

goriška nadškofija slav
ila velik  p razn ik . V 

oglejsk i baz ilik i b o  n am re č  
nadškof msgr. D ino De A ntoni 
ob  19. u ri p o d e lil zak ram en t 
m ašn išk eg a  p o sv ečen ja  d i
ak o n o m  M irku  B utkoviču, 
B runu  M olliconeju  in  N adirju  
P igatu . B utkoviču , ki so ga 
zlasti slovensk i v e rn ik i že 
spoznali kot d ragocenega p o 
m o čn ik a  v n ek a te rih  župn ijah  
sovoden jske o b č in e  in  kot 
o d lič n eg a  o rg an is ta , se 
iskreno  zahvalju jem o, ker si je 
tik  p red  v e lik im  d o g o d k o m  
vzel čas, da je pristal n a  pogov
o r za naše bralce.

Kako b i na kratko opisal 
svojo dosedanjo življenjsko 
p ot v  luči pom em bnega ko
raka, ki je pred tabo? Kako 
je d ozorel Božji p ok lic  v  
tebi?

R o d il sem  se le ta  1979  v  
Tržiču. O če se je  rod il v  M ir
nu , k jer sta n je g o v  oče in  stari 
oče im ela  m izarsko  delavnico; 
p o  drugi sv e to v n i vo jn i se je  
družina  preslila  v  Tržič. M ati 
pa se je  rodila  v  Trstu, n jena  
dru žin a  priha ja  s tržaškega  
Krasa. Rastel sem  v  p rece j ž i 
v a h n i žu p n iji:  že  o d  m alega  
sem  bil ze lo  ak tiven  k o t  m in 
istrant, organist in  pevec . M o
je  so d e lo va n je  je  zadeva lo  
p red vsem  litu rg ično  živ ljen je  
v  žup n iji, kar je  p r ip o m o g lo  k  
te m u , da sem  v z lju b il b o 
goslužje  in  B ožjo  n a vzo čn o st  
v  n je m . Sveta  m aša je  bila  
za m e  dragocen Božji dar; zd e 
lo  se m i  je, da v  n je j n a m  je  
B og tako  b lizu  in  da sm o  
la h k o  p o s e b n o  zd ru že n i z  
N jim . V erjetno p ra v  zaradi te 
lju b e zn i do  bogoslužja sem  v  
srednji šoli začu til Božji k lic  in

sem  se o d lo č il za  
vstop  v  sem enišče.

Kakšno v lo g o  je 
pri vsem  tem  
im ela tvoja druži
na?

M oja družina  m e  je  
v e d n o  podp ira la .
M islim , da so  vsi 
n e k a k o  pričakovali, 
da b o m  p o s ta l  
d u h o v n ik . Stari oče  
m i je  v e d n o  pravil:
“Ti b o š  d u h o v n ik " !
N jegovprastric  je  b il 
d u h o v n ik , m sgr.
Ivan  Rojec. B il je  
ž u p n ik  v  M irnu  in  je  
ž iv e l z  nečakin jo , k i 
m u  je  pom agala .
M oj stari oče Ciril, k i 
je  b il m iza r  iz  Rupe, 
je  n a re d il n ek a j  
p o p ra v il v  cerkvi in  
fa rovžu . Tam je  
sp o zn a l ž u p n ik o v o  
n eča k in jo  Jo h a n o  in  
se z  n jo  poročil.

Znan si tud i kot 
organist. Kaj ti 
p o m en i "družen
je" s kraljico glas
bil?

V p r v ih  le tih  se 
m en išča  sem  š tu d i
ral hkra ti tud i orgle 
na v id em sk em  K on
servatoriju. Kasneje pa sem  se 
od loč il, da b o m  na jpre j 
dokonča l štud ij glasbe v  L jubl
ja n i tu d i zato, ke r  n isem  bil še 
p rip ra v ljen  za d u h o v n iš tv o .  
Tako sem  d ip lo m ira l na  
A ka d e m iji za g lasbo  in  n a to  
v s to p il v  lju b lja n sk o  se 
m en išče , k jer  sem  nadaljeval 
teologijo . Sest le t  sem  ž ive l v  
L ju b lja n i in  im a m  ze lo  lep e  
spom ine .
K ot organistu  m i  je  ze lo  p r i sr
cu cerkvena  glasba in  n je n a

kriza. M islim , da je  rešitev  ed i
n o  v  resn ičnem  izva jan ju  k o n 
cilsk ih  navodil. Čaka nas ve li
ka naloga, da b o m o  p o g lo b ili 
in  sp e t o d kr ili b o g a stvo  b o 
goslu žja  in  d ragoceno  vlogo  
ce rk ven e  glasbe. Č eprav je  
um etn iška  ustvarjalnost danes 
v  težavah, n e  s m e m o  p o za b iti 
na tako bogato  izročilo , k i je  
sad krščanske vere in  ku lture . 
K ako ža lo s tn o  je  dejstvo , da 
naše g lasbeno  izročilo  p o g o s
to  b o lj cen ijo  v  n e c e rk v e n ih

oko ljih !
D anes, k o  č loveka  
tako  zasipa jo  z  
besedam i, g o vo r i in  
razprave p o g o s to  n e  
d osežejo  svojega cil
ja. M o g o če  je  p ra v  
lepo ta  prav i ključ, k i 
la h k o  o d p re  srce 
današnjega  č loveka  
za n eb e šk e  stvari, za 
iz k u šn jo  Boga. Glas
ba n a m  la h k o  p o m a 
ga g lo b lje  o b č u titi  
skrivnosti
u č lo večen eg a  Boga: 
n a j bo  v  p o m o č  p r i 
tis ti "re fo rm i re
fo rm e "  bogoslužja, k i 
jo  p a p e ž  B e n e d ik t  
XVI. tako goreče želi. 
S kakšnim i občutki 
se b ližaš dnevu, ko 
boš postal mašnik? 
M oram  p o ved a ti, da 
sem  m a lo  bo jim . B iti 
d u h o v n ik  je  res neka j 
velikega  in  o d g o v 
ornega. Č u tim  se tu 
d i nevrednega , a za u 
p a m  v  B ožjo p o m o č . 
N ajlepše se m i  zd i to, 
da b o m  la h k o  
daroval sv e to  m ašo , 
da bo  Bog v  m o jih  
ro ka h  sp re m e n il 
kru h  in  v in o  v  Kris

tu so vo  te lo  in  kri. To je  zam e  
n eka j velikanskega. Upam, da 
bo Evharistija v e d n o  središče 
m ojega  življenja . V  Evharistiji 
la h k o  na  n a jb o ljš i n a č in  
d o ž iv lja m o  B ožjo  p r is o tn o s t  
in  lju b e ze n  ter la h k o  o zn a n 
ja m o  to  ljubezen  vsem u  svetu. 
Evangelij p o  M ateju se konča  z  
Jezusovo  obljubo, k i se p o  m o 
je m  nanaša p r a v n a  Evharisti
jo: "Jaz sem  z  vam i vse d n i do  
konca  sveta".

DD

Kratke
21. romanje treh Slovenij na Svete Višarje
Rafaelova družba in Zveza evropskih izseljenskih duhovnikov 
vabita v nedeljo, 2 . avgusta, rojake iz zam ejstva, zdom stva in 
dom ovine, naj poromajo na S vete Višarje. P ešpot bodo začeli 
ob 8 . uri ob vznožju gore nad Žabnicami, od koder s e  bodo ob 
premišljevanju križevega pota skupaj povzpeli k priljubljeni 
romarski cerkvi Matere Božje. Kdor želi, ima za vzpon na voljo 
žičnico. Ob 1 0 .3 0  bodo prisluhnili predavanju etnologa  in 
so c io lo g a  S ilv estra  G abrščka z n aslovom  Kje so  m eje?  
S lovesno m ašo bo ob 12 . uri ob som aševanju  izseljenskih in 
drugih duhovnikov daroval koprski pomožni škof msgr. dr. Jurij 
Bizjak. Ob 13 . uri bo na ploščadi za cerkvijo kratek kulturni 
program, ki mu bo sledilo družabno srečanje. Pri programu bo 
sodeloval Fantovski pevski zbor Dobrova. Srečanje sofinancira  
Urad Vlade RS za S lovence v zam ejstvu in po svetu.

32. študijsko posvetovanje Skupnosti 
slovenskih katehistinj in katehistov
Skupnost slovenskih katehistinj in katehistov (SSKK) med 24 . 
in 27. junijem 2 0 0 9  v cistercijanskem  sam ostan u  v Stični 
pripravlja 3 2 . študijsko posvetovanje z naslovom  Goreči v 
Duhu: Apostol Pavel -  navdih so d o b n em u  oznanjevalcu . 
Posvetovanje je  nam enjeno vsem , ki v župnijah poučujejo 
verouk.
Predavatelji s e  bodo osredotočili na lik apostola  Pavla in ga 
bodo predstavili kot molivca in častilca Boga, kot oznanjevalca 
vsta lega  Kristusa in kot graditelja skupnosti. Vsi trije vidiki 
njegove oseb n osti in delovanja so  zgled in spodbuda tudi za 
v se  oznanjevalce -  katehete današnjega časa .
Predavali bodo:
-  koprski pomožni škof msgr. dr. Jurij Bizjak: Zahvaljujem s e  
svojem u Bogu (Rim 1,8)
-  dr. M aksim iljan Matjaž: A postol Pavel -  o zn a n jev a lec  
evangelija milosti
-  mag. Janez Žakelj CM: Pavel -  graditelj skupnosti.
Osrednji tem i študijskih dni bodo s led ile  tudi d elavn ice z 
naslovi:
-  priprava č a šč e n ja  pri k ateh ezi in k a teh etov  o d n o s  do  
čaščenja;
-  o seb n o st kateheta -  oznanjevalca;
-  katehet živi v občestvu  in z občestvom ;
-  govorica oznanjevalca;
-  didaktična igra pri katehezi.
Nekaj č a sa  bo n a m en jen eg a  tudi izm enjavi izkušenj ter  
m edsebojnem u druženju.
Natančnejši potek študijskega posvetovanja je  objavljen na 
spletni strani SKU: http: / / s k u . rkc. s i / ,  dodatne informacije 
pa dobite pri dr. Mariji Sraka, voditeljici SSKK, Lipovci 1 8 0  J, 
9 2 3 1  B eltin ci; GSM: 0 5 1 / 3 1 3 - 4 4 4 ;  e -n a s lo v : m arija. 
sraka@rkc. si.

"Krščanski glas na tvojem domu"
V sredo, 1. julija, bo na vsem  italijanskem  polotoku znani 
R adio Maria ob 1 6 .4 5  oddajal v n ep o sred n em  prenosu  
molitev rožnega venca, večernice in evharistični blagoslov iz 
kapele duhovniške skupnosti na Verdijevem korzu 6 v Gorici.
V m e s tu  la h k o  o d d a jo  p o s lu š a t e  na R ad io  M aria na 
ultrakratkih valovih s  frekvencam i 9 5 .1 0 0 , drugod po goriški 
pokrajini pa na 9 3 .2 0 0 .

San Giovanni Rotondo /  Benedikt XVI. blagoslovil mozaike p. Rupnika

Sv. Pij, zgled duhovnega boja
Na Lajšah nad Cerknim

Spravna slovesnost

zaiki opremil slovenski jezuit p. 
Marko Ivan Rupnik s svojo ekipo 
iz rimskega Centra Aletti. "Umet
nina je izredno lepa, poleg tega 
pa gre za mojstrsko lekcijo teolo
gije", je komentiral Benedikt XVI. 
pravkar dokončano delo, ki ga je 
tudi uradno predal nam enu in 
blagoslovil. Mozaik, ki se razteza 
na približno dva tisoč kvadratnih 
m etrih (večji del je pozlačen), je 
doslej največji, kar jih je izdelal 
uveljavljeni teolog in  um etnik s 
svojo ekipo umetnikov iz osmih 
različnih držav. Gre za 54 mozaič
n ih  poslikav, ki pripovedujejo 
zgodbe iz življenja sv. Frančiška 
Asiškega, na drugi strani pa nje
govega "sina" sv. Pija. Pot, ki vodi 
v kripto, je zato nekakšna duhov
na pot. Mozaiki govorijo o tem, 
da se življenje ne konča v grobu, 
saj nam  je Bog s krstom podaril 
večno življenje, da bi ga razvili v 
polnosti in  bi vsrkali v nesm rtno
st tudi naravno življenje. / D D

V soboto, 27. junija, bo na 
Lajšah nad Cerknim 
spominska slovesnost za 

žrtve druge svetovne vojne in ko
m unistične revolucije. Ob 15.15 
bo molitev rožnega venca, ob 16. 
pa maša, ki jo bo ob somaševanju 
duhovnikov daroval koprski škof 
msgr. Metod Pirih. Po maši bodo 
pri breznu molitve za pobite. 
Spominska slovesnost bo nam en
jena žrtvam okupacije in revolu
cije na Primorskem pred drugo 
svetovno vojno, m ed njo in  po 
njej. Ob spravni slovesnosti je ko
prski škof Pirih med drugim  za
pisal: "Naši bratje in sestre, kater
ih  se danes spominjamo, so 
stopali po poti trpljenja. Trdno 
verujemo, da jim je Bog že nam e
nil prelepo plačilo. Naša današnja 
molitev naj izzveni v gorečo 
prošnjo: 'Nikoli več vojne, nikoli 
več revolucije'” !
Pokojni duhovnik dr. Ivan Likar je 
kot nekdanji organizator o om en
jeni slovesnosti povedal:
"Na Lajšah nad Cerknim se spom
injamo žrtev vojne, zlasti tistih, ki 
so bili tam  pred 60 leti umorjeni 
(med njimi duhovnika Piščanc in 
Sluga). Že takrat so načrtovali in 
povedali, da bodo Lajše naše škofi
jsko središče, kjer se bom o vsako 
leto zbirali v njihov spomin (19. 
5. 1991, 7. 6. 1992, 6. 2. 1994; 
prim. Sporočila slovenskih škofij 
1992, št. 6, str. 71;) in  zgradili 
spominsko kapelico.
Za spominsko središče bi sicer 
lahko izbrali kakšen drug kraj v 
škofiji, vendar smo se za Lajše od

ločili iz naslednjih razlogov:
1. tam  je bilo 3. februarja 1944 
um orjenih 14 ljudi, med njimi že 
omenjena duhovnika, cerkljanska 
kaplana;
2. v zadnjih letih so priče spregov
orile in Lajše potrdile kot kraj ob
sodbe ter pokazale na brezno, kjer 
žrtve čakajo vstajenja;
3. Lajše so prim erno naravno 
okolje za postavitev kapelice, 
križevega pota in  spomenika;
4. na tem kraju ne bom o ohranjali 
le spomina na žrtve, ki so bile tam  
umorjene, ampak na vse žrtve rev
olucije in  okupacije na Pri
morskem pred drugo svetovno vo- 
jno, med njo in  po njej. Takšen je 
tudi napis na spom eniku pri 
breznu; le-ta je v obliki zlomljene
ga drevesa -  debla in  postavljen na 
"kopišče" tako, da je v gornjem 
useku ("škarpi") m ožno vzidati 
plošče z im eni žrtev. Napis na 
spomeniku je odprt za vse žrtve 
revolucije in  okupacije na Pri
morskem;
5. časi še niso dozoreli, prepričan 
pa sem, da bodo. Potem, ko bodo 
arhivarji in zgodovinarji naredili, 
kar morajo, po ustrezni izjavi par
lamenta in po vsaj simbolični po
ravnavi krivic, tedaj bom o na La
jšah v polnosti obhajali celotno 
vsebino, ki je zajeta v napisu na 
"zlomljenem drevesu”. Takšnega 
spomenika in napisa, kot je na La
jšah, ni nikjer drugje v Sloveniji. V 
tem  smislu priporočite spominsko 
slovesnost: Cerkev je v službi 
sprave in  to tudi v dejanjih 
dokazuje".

Papež Benedikt XVI. med mašo

Sveti p. Pij se je pro
ti hudobnem u 
duhu bojeval z 

Božjim oklepom , s šči
tom  vere in  z m ečem  
Duha, ki je Božja beseda.
Te besede je sv. oče Be
nedikt XVI. prejšnjo ne
deljo, 21. junija, izgovo
ril na enodnevnem  pa
storalnem obisku v kraju 
San Giovanni Rotondo, 
kamor se je odpravil, da 
bi z molitvijo počastil iz
postavljeno truplo svet
nika, kot je to v zadnjem 
letu storilo že na milijo
ne vernikov z vsega sveta. zacije. Pred več kot petdesettisoč-
D uhovno dediščino svetega glavo množico, ki se je kljub sla-
moža iz Pietrelcine (1887-1969), bem u vrem enu zbrala pred cerk-
ki ga je Wojtyla kanoniziral 1. vijo sv. Pija, je poudaril, da da-
2002, je sveti oče predstavil kot našnji svet pestita aktivizem in 
protistrup za nevarnosti sekulari- sekularizacija, ki sta povsod pri

sotna. Svetnik, ki se je v svojem 
krhkem telesu bojeval s hudičem 
in je v njem  tudi dokazal, da je s 
Kristusom premagal zlo, nas opo
zarja, da m oram o usmerjati po
zornost v to, kar je v življenju po
m em bno in  potrebno: poslušati 
Kristusa in  živeti po njegovi volji. 
Zato je Ratzinger pozval vernike, 
vzemite za zgled njega in  ga pro
site, naj vam  da luč in moč, da bi 
nadaljevali na poti Gospodovega 
poslanstva in bratske ljubezni. Sv. 
Pij, ki nas svojimi stigmami spo
m inja na pom en krščanskega 
življenja, je vodil duše in  dajal 
uteho trpečim, molil in delal do
bro. Ta duh naj še naprej preže
m a vse vernike, ki se zatekajo k 
njem u in  so torej njegovi "de
diči".
Tik pred koncem pastirskega obi
ska je papež stopil v novo kripto, 
kjer bo od jeseni dalje počivalo 
svetnikovo truplo in  ki jo je z mo-
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Kratki Med borovci v Števerjanu

Ljubitelje narodno-zabavne 
glasbe čaka presenečenje

K jer je praznik, tam  so glas
ba, petje in  seveda lepa 
beseda z m nogim i dobri

m i srčnimi željami, ki v človeku 
prebudijo veselje in  ponos, pa tu 
di zadovoljstvo in  srečo. Zato 
vam, dragi prijatelji, želimo, da 
bi slovenska pesem polnila vaša 
srca in  naš festivalski 
prostor še m nogo let. 
Kakorkoli že imenujemo 
to našo glasbo, jo im a
m o radi ali ne, polke in  
valčki postajajo vedno 
bolj nepogrešljivi del 
zabave m nogih Sloven
cev po vsem svetu. Zato 
dovolite nam , da vas v 
im enu p rv ih  pozdravi
m o in da vas ostale že 
sedaj vabimo na lep fe
stivalski užitek prvi ko
nec tedna meseca julija.
Vsi nestrpno čakamo, da 
bom o lahko že na p r
vem  tekm ovalnem  ve
čeru slišali nove viže, 
polke in  valčke, ki nas 
bodo v čudovitem parku 
m ed Borovci popeljale v 
svet zapeljive slovenske 
narodno-zabavne glas
be. Vsaj za en večer bo
m o pozabili na vsakodnevne 
težave in  se bom o ob gostoljub
ju organizatorjev Festivala ter v 
dobri družbi sprostili ob nenado
mestljivi briški kapljici. Kot vsa

ko leto bodo tudi letos delovali 
dobro založeni kioski, ki bodo 
poskrbeli za prijetno druženje po 
končanem  uradnem  delu še 
pozno v noč.
In res je na vaškem trgu in  m ed 
Borovci vse živo, priprave pote
kajo m rzlično in  pričakovanje

bo gotovo privabil v vinorodno 
vasico ogrom no ljudi od vsepov
sod, pa bo v nedeljo, 5. julija, in 
sicer ob 17.30. Vsem prijateljem 
štever j anskega festivala, obenem  
ljubiteljem  narodno-zabavne 
glasbe, pripravlja organizator 
lepo festivalsko presenečenje,

l

krepko narašča. Prvi dan Festi
vala se bo pričel v petek, 3. julija, 
ob 20.30, drugi tekmovalni večer 
bo v soboto, 4. julija, prav tako 
ob 20.30. Finalni del Festivala, ki

sprem em bo na sam em  pri
zorišču.
Tudi letos bodo ljubitelji štever- 
janskega festivala in  narodno
zabavne glasbe lahko spremljali

celoten potek tekm ovanja 
preko spletne strani društva 
F. B. Sedej, www. sedej. org. 
Z novo ponudbo, s kabel
skim sprem ljanjem  Festi
vala, organizator želi zado
voljiti predvsem tiste, ki jim 
je Steverjan težko dosegljiv. 
Naj povem o, da je skoraj 
pripravljena tudi festivalska 

številka vaškega glasila Štever- 
j anskega vestnika, ki bo tudi 
tokrat prinesel v družine prijet
no razvedrilno svežino. V prilogi 
bodo vse števerjanske družine 
prejele festivalski kuponček, ki 
bo veljaven samo za dve osebi in 
za enega izmed dveh tekmoval

n ih  večerov.
Življenje nekega ob
dobja, življenje nekaj 
dni, m orda tren u t
kov nas vseh je v teh 
lepih slovenskih nar- 
odno-zabavnih pe
sm ih. Zlasti še, če 
nam  tud i izvajalci 
vstopijo v dušo in 
tam  ostanejo za ved
no. Veliko teh  izva
jalcev slovenske nar
odno-zabavne glas
be nam  je ostalo v 
spom inu in  srcu, saj 
so bili pravzaprav 
oni največji am ba
sadorji Slovenije, 
slovenske glasbe in 
slovenske besede. 
Vse dobre stvari, vse, 
kar nam  daje življen
je, je v naših pesmih.
Vsi smo v teh  pes

m ih: takšni ali drugačni! 
Vabimo vas torej na 39. Festival 
narodno-zabavne glasbe "Štever- 
jan 2009" čez dober teden dni!

MD

Na pobudo doberdobskih krvodajalcev

Odpeljali so plastične 
zamaške

K rvodajalci iz D oberdoba 
so v sodelovanju s Civil
no  zaščito pred kratkim  
odpeljali v nabiraln i center v 

Rudo tovor plastičnih zamaškov. 
Aldo Jarc, predsednik doberdob- 
ske sekcije krvodajalcev, nam  je 
povedal, da so po pobudi, ki jo je 
marca organiziralo društvo, do 
danes nabrali lepo število plas
tičnih zamaškov. Sortiranje plas
tičnih zamaškov je potekalo na 
večstopenjski šoli iz Doberdoba, 
na raznih zbirnih točkah po vsej 
občini ter na nekaterih šolah v 
goriški pokrajini. Nabrali smo 
okrog 300 kilogramov zamaškov, 
ki so "vredni" približno 600 
evrov. Gre za zelo lepo vsoto za 
našo občino. Celotni izkupiček

bo nam enjen vzdrževanju stavbe 
Via di Natale, ki ponuja gos
toljubje osebam  na zdravljenju v 
onkološkem  centru  v Avianu. 
"Spraševali se boste, kaj je 
poslopje Via di Natale. Na kratko 
vam  bom  obrazložil", je dejal 
Jarc in  predstavil podroben opis. 
Gre za stavbo, ki v 34 stanovan
jih  nud i po trebno  oskrbo ose
bam  na onkološkem zdravljenju 
in  njihovim  družinskim članom. 
Tej ponudbi se pridružuje še 12 
sob, nam enjen ih  te rm inaln im  
onkološkim  bolnikom , ki priha
jajo iz različnih bolnišnic ali do
m ačih hiš. Zagotavlja se jim  
prim erna strokovna zdravniška 
in  bolničarska pom oč ob vz
porednem  blaženju bolečin.

Gostoljubje in  oskrba sta povsem 
brezplačna, saj ju krijejo prispev
ki privatnikov in  združenj, kot 
smo mi, brez vsakršnega javnega 
posega. Ob tej priložnosti se prav 
lepo zahvaljujem vsem učencem  
in učenkam  večstopenjske šole iz 
Doberdoba, vsem  občanom  in

tudi drugim  osebam za požrtvo
valno sortiranje p lastičnih  za
maškov. To je zelo velik uspeh ne 
sam o za naše društvo, ki je 
pobudnik  sortiranja zamaškov, 
am pak za vse ljudi, ki čutijo 
potrebo, da pomagajo sočloveku 
v stiski".

KULTURNI DOM |Komigo

Jamski človek ali od kod 
razlike med spoloma

\ s

Šesta izvedba Komigo, festi
vala komičnega gledališča v 
slovenskem, italijanskem in 

furlanskem jeziku, ki ga prirejata 
Kulturni dom Gorica in kulturna 
zadruga Maja, v sodelovanju z 
ZSKD, s Kinoateljejem in z zdru
ženjem Terzo Teatro iz Gorice ter 
pod pokroviteljstvom dežele FJK, 
goriške občine in  pokrajine ter 
SKGZ, je doživela nadvse prim e
ren epilog. Na odru goriškega 
Kulturnega doma je v torek, 9. ju
nija, bila v gosteh predstava Jam 
ski človek v produkciji Gustav fil
ma d. o. o. in  islandskega gledali
šča Theater Mogul. V režiji več
krat nagrajene gledališke in  film
ske igralke Nataše Barbare Grač
ner je m onokom edijo sijajno

odigral Uroš Fiirst, član ljubljan
ske Drame. Komedijo Jamski člo
vek v izvirniku Defending The 
Caverman je napisal Rob Becker 
in  z njo zaslovel, saj se je ob njej 
nasmejalo že več milijonov gle
dalcev na raznih koncih sveta. 
Naštela je največ ponovitev na 
slavnem broadwyskem odru in 
newyorški župan Giuliani ji je ce
lo posvetil 44. ulico na Manhatta- 
nu  in  proglasil 18. julij za dan 
Jamskega človeka. V slovenski je
zik je tekst mojstrsko prelila Lija 
Pogačnik, prikladno glasbo pa ji 
je prilil Mitja Vrhovnik Smrekar. 
Slovenska krstna uprizoritev je bi
la aprila 2002 in  od tedaj kroži 
predstava po slovenskih odrih ter 
povsod prejema prisrčna priznan

ja. Tudi številna publika Ko
migo jo je sprejela kar se da 
toplo in  z neprisiljenim sme
hom , saj razkriva in  potrjuje 
življenjske resnice, ki se tiče
jo odnosa m ed spoloma, nju
ne drugačne poglede na več

je in  drobne vsakdanje stvari in 
na popolnom a različen način ob
našanja in  ravnanja ob določenih 
situacijah.
Besedilo je avtor napisal zelo teht
no in  premišljeno, upoštevajoč 
antropološke, sociološke in  psi

hološke študije o moškem in žen
ski, ki se venom er trudita, da bi 
bila ljubljena, da bi ugajala drug 
drugemu, da bi si ustvarila druži
no, a vse to ne gre tako zlahka. 
Med njimi so pač razlike, ki jih ni 
lahko premostiti, in  prav to, zakaj 

pride do trenj med njima, du
hovito, hudom ušno in seveda 
s kom ičnim i poudarki skuša 
razvozlati Beckerjevo besedilo, 
ki ga je z izredno učinkovi
tostjo interpretiral petintride
setletni igralec in pri tem  prav 
po domače skušal pokramljati 
z gledalci, ki v tej vsebinsko 
iskrivi komediji prepoznavajo 
same sebe, svoje napake gleda
nja na različnosti, ki ločujejo 
moškega in  žensko, in  se nas
mejejo svoji užaljenosti, jezi..., 
saj navsezadnje vse ravnanje 
moškega in  ženske izvira iz 
tega, da je bil v jamski dobi 
moški lovec, ki je imel osredo
točen pogled na plen in  je šči
til svojo jamo, žensko in  druži
no, ona pa je bila nabiralka in

zato vedno bolj odprtega pogle
da; takšna je še sedaj. Zenske so 
za sodelovanje, moški pa za poga
janje in  zaradi tega se v zakonu 
večkrat hudo zaiskri. Igralec Uroš 
Fiirst je s spretnostjo obrazne mi
mike, s smeh vzbujajočim m en
javanjem tona glasu, ko je prika
zoval žensko besedičenje, in 
sploh s prikazom različnega ob
našanja moškega in  ženske izred
no učinkovito posredoval besedi
lo, v katerem je resnično zaobjet 
ves moški in  ženski notranji svet, 
od prazgodovine do današnjih 
dni. Dobri komediji in  njenem u 
odličnem u izvajalcu so gledalci 
navdušeno zaploskali in ga več
krat priklicali na oder.
Pred začetkom predstave se je 
oglasila šaljiva večjezična pesmi
ca. Kot je dejal ravnatelj KD Igor 
Komel, želijo izbrati prim erno 
"him no" za Komigo, katerega 
predstave se bodo v prihodnji se
zoni verjetno začele že v oktobru 
in  se zvrščale po ena na mesec.
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krog in zabrenkali na harfo, so  čarobno srebrni zvoki čudežno 
odmevali v daljavo in privabili v krog vse, ki so  jim prisluhnili. 
Ansambel Girotondo d'arpe nas bo popeljal v skrivnosti keltske 
kulture ral v sugestivnih prostorih Formentinijevega gradu. Poleg 
skupine harfistk iz Trsta in Gorice sodelujejo v ansamblu še  violinist, 
flavtist in recitator. Od nastanka jih vodi priznana glasbenica 
Tatiana Doniš. Začetek ob 20.30.

Rudi Pavšič potrjen na čelu SKGZ
Novoizvoljeni deželni svet Slovensko kulturno-gospodarske zveze je 
na skupščini, kije bila v ponedeljek, 22. junija, v Kulturnem domu 
v Sovodnjah, potrdil d o se 
danjega predsednika Rudija 
P a v šiča  na če lu  krovne  
organizacije. Presenečenj ni 
bilo, Pavšič je bil izvoljen 
so g la sn o  in s e  bo tako s  
splošno podporo članov in 
d elegatov lotil novega tri
letnega mandata. Na Pav
šičevo izvolitev s e  je takoj 
od zval dr. D rago Š tok a , 
predsednik sorodne orga
nizacije S S 0  z naslednjimi 
čestitkami:
Dragi Predsednik!
Ob ponovni izvolitvi za dežel
nega predsednika Slovenske kulturno-gospodarske zveze Ti iskreno 
čestitam in žeiim veliko uspešnega dela v triletnem mandatu, k i je  
pred Teboj.

Razmere v našem slovenskem  
zamejskem prostoru niso v tem 
času n a jb o lj rožnate, vendar 
sem prepričan, da bosta vodstvi 
obeh krovnih organizacij zna li 
vedno skupno p re m o s titi vse 
tiste težave, k i nam jih  danes 
vsilju je jo tako splošna gospo
darska kriza, kakor tud i druge 
nam nenaklonjene okoliščine. 
P re p r ič a n  sem , da bova  v 
iskanju skupnih rešitev znala kot 
predsednika krovnih organizacij 
vedno is k a ti t is te  po ti, k i so 
danes nam Slovencem v Ita liji 
tako zelo potrebne, to so po ti 
m edsebojnega d ia loga, pozi
tivnega soočanja in nenehnega 

iskanja skupnih narodnih, socialn ih in e tičn ih vrednot, k i nas 
postavljajo vsak dan pred nove izzive in nove izbire za ohranitev in 
c e lo s te n  razvo j naše  n a ro d n o s tn e  s k u p n o s ti in  vsakega  
posameznika, ki v njej živi in k i mu je  boj za ohranitev jezika in 
narodne identitete vedno p ri srcu.
S prisrčnim i slovenskimi pozdravi! /  Dr. Drago Štoka, Predsednik 
SS0

Čarobna Irska v torek v  Števerjanu
Predzadnja prireditev letošnjih SNOVANJ bo predstavila staro irsko 
glasbo. Organizatorji so  iz tehničnih razlogov prenesli datum 
prireditve na torek, 3 0 . junija. Starodavna keltska legenda  
pripoveduje o škratih, ljudskih pevcih in godcih. Ko so s e  zbrali v
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Uradno odprtje poletnega središča v Zavodu Sv. Družine

Srečanja, zabava, igre, izleti, 
pohodi, bazen in še kaj

Sredi prejšnjega tedna so v 
zelenem gaju Zavoda Svete 
Družine v Gorici s krajšo 

slovesnostjo uradno odprli polet
ni središči Srečanja in  Izzivi 
2009, ki ju že vrsto let prirejata 
Skupnost družin  Sončnica in 
društvo Mladinski dom. Tudi le
tos v n jih  preživlja prijetne urice 
veliko otrok (v prvih tednih nad 
40), ki se zbirajo, da se igrajo, 
srečujejo in  se imajo lepo, je pou
daril M auro Leban; za dosego 
cilja je pom em bno, je dodal, da 
vsakdo prispeva svoj delež. Vz
gojiteljica Karmen Lemut, ki skr
bi za program, je povedala, da se 
otroci na Srečanjih v teh tednih 
po navdihu knjige V 80 dneh  
okoli sveta Julesa Verna potepajo 
po celinah. Popotovanje so zače
li v Evropi, nadaljevali ga bodo 
po vzhodnih deželah, Avstraliji, 
Južni Ameriki in  nato pristali na 
veliki črni celini. Na sporedu so 
srečanja z gosti in  posebneži, ki 
se prepletajo z delavnicam i, 
pohodi, izleti, kopanjem v baze
nu, predvsem pa z igro. Otroci so 
že prve dni pokazali veliko dobre 
volje, iznajdljivosti in  domišljije, 
saj so na velikem dvorišču v sku

pinicah pripravljali svoje "baze", 
ki so jim  najljubša igra. Skupina 
petošolcev je v spremstvu vzgoji
telja naredila korak dlje, saj si je

ogledala različne "zgodovinske 
baze", kot npr. goriški grad, 
vojaške sledove na Vrhu Sv. 
Mihaela, Rižarno v Trstu idr.; ti

otroci so imeli tudi m ožnost iti k 
m orju v Gradež. Vse pozorno 
spremljajo vzgojitelji in  pom oč
niki Karmen, Walter, Mauro, Va

lentina, Greta, Nina, Lucrezia in 
Denis, ki so na predstavitvi sku
pno  z otroki tudi zapeli letošnjo 
h im no  Srečanj na no te znanih

Krokodilčkov. V im enu 
SSO-ja, ki podpira poletno 
središče, je Julijan Čavdek 
izrazil željo, da bi se otroci 
odpočili od šolskih napo
rov, se razigrano veselili in 
pridobili čim več prijatelj
stev. G. M arijan Markežič 
jih je blagoslovil in  jih 
spodbudil, naj tudi oni - 

kot sončnica - vedno gledajo pro
ti soncu, ki je za nas kristjane Je
zus. "Tako bom o lahko najm oč
nejši in  najlepši". Priporočil jim

je, naj bodo vedno prijatelji z Je
zusom, ki je otroke vabil k sebi 
in  jih spodbujal, naj skupaj gra
dijo vezi. / DD

Končna prireditev licejev Trubar - Gregorčič

Iskriv izrez šolskega 
in obšolskega dela

Višješolci hum anističnega 
licejskega pola Trubar -  
Gregorčič so se igrivo po

slovili od letošnjega šolskega le
ta, ki je bilo kot vselej naporno, a 
tudi polno zadoščenj. Zaznamo
vali so ga nam reč uspehi dijakov 
na različnih tekm ovanjih, med 
katerimi je treba om eniti 
Cankarjevo, ki jim je prineslo kar

tudi drugih šolskih in  obšolskih 
pobud. V sredo, 9. junija, so v Kul
turnem  centru Lojze Bratuž nani
zali svoje dosežke množici gledal
cem, med katerimi so bili sošolci, 
profesorji, starši in  seveda ravna
teljica Mihaela Pirih, ki je v nago
voru čestitala vsem nagrajencem. 
Občinstvo so tudi prisrčno poza
bavali z raznolikim programom,

nika Srebrnič, Aleksija Antonič, 
Harjet Antonič, Roberta Marussi, 
Tina Paljk, Tjaša Devetak, Lucre
zia Bogaro) je s prvim  in še dru
gim glasbenim  interm ezzom  
izkazal vokalno spretnost in  ulito- 
st glasov; dekletom se pač pozna, 
da sodelujejo pri raznih goriških 
zborih. V dvorani se je zaiskril 
smeh, ko je na odru kot gledališki 
utrinek zaživela lekcija zgodovi
ne ob bolj raztresenem  profe
sorju, ki ga je s prirojenim igral
skim nagnjenjem odigrala Giulia 
Battisti. "Poredni" dijaki so bili Li
za Terčič, Nataša Pahor, Roberta 
Marussi, Sara Bevčar, Nikol Ker- 
pan, D om inik Vodopivec ter

nekaj nagrad (k tem  se bom o še 
povrnili). Udeležili so se seveda

ki se je začel s pevskim uvodom. 
Oktet dijakinj (Ivana Paljk, Vero-

Miky in  Kevin Zuttioni. Gibčna 
dekleta šolske aerobične skupine

so s svojim nastopom  navdušile 
gledalce, ki so jim burno zaplo
skali. Skok v najlepša šolska doži
vetja je omogočil ogled fotografij 
z izletov, ki so popestrili letošnjo 
učno ponudbo. Poetično vzdušje 
je pričaral Dominik Vodopivec, 
dijak drugega letnika družboslov
nega liceja, ki je predstavil svojo 
pesniško stvaritev z akrostihom, 
Navdih. Presenečenje letošnjega 
sporeda je bil skeč, ki so ga pripra
vili profesorji. Ti so ob pripove
dovalcu prof. Adrijanu Pahorju, v 
duhovitem režijskem vodenju To
maža Sussija, s kom ičnim i gegi 
prikazali prizorček o dem onstra
torjih, v katere so se prelevili Da
vid Peterin, Tomaž Sussi, Viljem 
Gergolet in  Sara Semec. Njihovo 
izvajanje je podkrepil smeh, ki se 
je oglašal iz dvorane.
Prijetno in  živahno zamišljeno 
prireditev je sklenila šolska gla
sbena skupina Simplex, ki je bila 
kot vselej deležna glasnega odo
bravanja vseh svojih fansov. 
Posamezne točke progama sta ra
zigrano in  sproščeno povezovala 
Albert Vončina in  Lucrezia Boga
ro.
Iskreno zahvalo za ves trud, ki so 
ga vložili v šolsko delo, so prejeli 
profesorja Nadja Paulin in  Ivan 
Bratina ter gospa Marina Hlede. 
Prijetno druženje se je nadaljeva
lo ob prigrizku in  klepetu.

m

Darovi
V spom in na teto in svakinjo Uto- 
Terezo Devetak Juren darujejo 
Elvira, Davorin in Igor Devetak 100  
evrov za dekliško vokalno skupino 
Bodeča neža -  Vrh Sv. Mihaela. 
Za cerkev sv. Ivana: v spomin na 
Marijo S ever Ada M acuz 1 4 0  
evrov.
Za Novi glas: Karel Bonutti 100  
evrov.
Za zbor Rupa-Peč: v spomin na 
Jelko Tomšič daruje Marko Rojec 
5 0  evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 2 6 .0 6 .2 0 0 9  do 0 2 .0 7 .2 0 0 9 )
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltrak ratk em  valu  s  
frekvencami za Goriško 97 .5 ,91 .9  
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 1 03 .9  
Mhz; za Kanalsko dolino 9 5 .7 ,  
9 9 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
1 0 3 .6  Mhz; na internetu www. 
ra d io sp a z io l0 3 . it. S loven sk e

oddaje so  na sporedu vsak dan, 
razen ob nedeljah, od 2 0 .0 0  do 
2 1 .0 0 ,  na so b o to  ob 1 5 . uri. 
Spored:
Petek, 2 6 . junija (v studiu Andrej 
Baucon): Poletni večeri: najboljša 
d o m a ča  n arod n o-zab avn a  in 
zabavna g la sb a  turbo d an ce , 
v ro če  n o v ice , za n im iv o sti in 
humor.
S o b o ta , 2 7 .  ju n ija  (vod i Ezio
G osgnach): Okno v B enečijo: 
o d d a ja  v b e n e š k e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek , 2 9 . junija (v studiu  
Andrej Baucon): Poletni sodobni 
so u n d , n ajb o ljši sv e to v n i in 
dom ači hiti (nekoč in d an es), 
vroče novice, zanimivosti.
Torek, 3 0 . junija (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 1 . julija (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v d u šo  in svet: 
Srakoperji, roparji s  črno masko - 
bbor melodij.
Četrtek, 2 . julija (v studiu Niko 
Klanjšček): Poletje po domače.

Prejeli smo

O sonetu "Zaspal je
V / fmoz...

V m in u le m  m esecu  
m aju je dr. Ferruccio 
Tassin napisa l dva 
ze lo  p o m e m b n a  članka o 

m o je m  stricu m sgr. dr. 
M irku  Brum atu. O bjavlje
na sta bila v  tedn iku  Voce 
Isontina  in  m esečn iku  Ini- 
ziativa isontina  p o d  naslo
vo m  "A Gonars si torturava 
- m ons. M irko B rum at con  
i S loven i perseguitati".
Ker sta oba zapisa ze lo  p o 
m e m b n a  in  važna za vso  
zam ejsko stvarnost, sem  dr. 
Tassinu res hvaležna za vse za
n im a n je  in  pozornost, katere v  
naših slovenskih  krogih, na žal, 
n isem  zasledila.
O b branju teh č lankov sem  se 
zam islila  v  o n o  do b o  stričeve  
prerane sm rti; pogledala sem  v  
arhiv, k jer je m e d  m n o g im i za
p isi tud i sonet, k i ga je  m o jem u  
stricu posvetil n ezn a n i p esn ik  
ob  sm rti. N jeg o v  m o n o g ra m  
sta črki A. N.
Ta pretresljivi so n e t je  bil p o n a 
tisnjen tudi na podobicah, k i se 
p okla n ja jo  prija te ljem  p o k o j
n ika  v  trajen spom in...
Ker bi ze lo  rada vedela, k d o  je  
avtor te o to žne poslov ilne  p e 
sm i, se obračam na vas, dragi 
bralci N ovega glasa, da m i  ga 
pom agate odkriti.
Tu je  sonet:

Zaspal je mož...
V zvoniku sto lne cerkve zvon 
zapel je

m rtvaške pesm i žalno m elodijo 
o krizantem ah, ki nekje bedijo, 
o njem , ki bol človeško dotrpel
je-

Zaspal je m ož - za svetle ideale 
n e u tru d n i borec... T iho  je 
om ahn il
v v rtincu  dela in  ko vir usahnil, 
ki je napajal žejne izpod skale.

N ešteto src je o težki bolečin i 
m olče po njem , očetu, zajoka
lo,
kot da jih  strah  je vsega v tej 
praznini.

N aročje božje m u  zdaj m ir je 
dalo,
ki ga iskal zam an je v solz doli
ni.
Ne bo  ga več gorje sveta teptalo.

S h va ležn o stjo  in  p risrčn im i 
pozdravi!

Irene Brumat Vrtovec

uveljavlja kot prava "fešta". Goriški 
občinski odbornik Stefano Ceretta je 
izjavil, da je čezmejno sodelovanje 
treba okrepiti, saj "Gorica ne more 
naprej brez Nove Gorice in obratno". 
Potrebno je združiti moči, da bi sku
paj imeli več glasu na politični, kul
turni in geografski ravni. O pevki, 
zvezdi latinoameriške glasbe, s katero 
bodo na odru skupnega trga zaživeli 
ritmi salse, rumbe in cumbie, je spre
govoril Peter Gergolet, Katja Kogej v 
imenu Hita pa je dodala, da dogodek 
bogati vso Goriško in dela življenje 
ob meji bolj prijazno.
Pokrovitelji prireditve so: SKGZ, SSO, 
ZSKD, ZSKP, občini Gorica in Nova 
Gorica, pokrajina Gorica, slovenska 
občinska konzulta, rajonski svet Sve- 
togorska-Placuta, KS Solkan, dežela 
FJK-odborništvo za kulturo in Čedaj- 
ska banka-Kmečka banka iz Gorice. 
Pri organizaciji dogodka sodelujejo 
tudi razna združenja, mladinski od
seki in krožki slovenskih društev z 
Goriškega in Tržaškega.

doslej požela veliko uspehov na do
mači in mednarodni sceni. Že v 90. 
letih je osvojila številna državna in 
mednarodna priznanja. Leta 1998 se 

je Benicia Cardenas prese
lila v Italijo in se tu posve
tila predvsem petju. Med 
drugim je sodelovala tudi z 
orkestrom Novecento iz 
Parme ter z italijanskim 
glasbenikom Giusep
pejem Cominottijem. Le
tos je končno izšel njen pr
venec Para tocar y bailar. 
Direktorica Kulturnega do
ma Nova Gorica Pavla Jarc 
je na tiskovni konferenci 
poudarila, da je cilj pobude 
umetniški, obenem pa tu
di povezovalni. Direktor 
goriškega hrama Igor Ko
mel je poudaril isti pojem 
in ponosno izrazil veselje 
zaradi dejstva, da se prire

ditev, pri kateri sodeluje cela vrsta 
pokroviteljev, iz leta v leto lepo

Četrtek, 25. junija, na skupnem goriškem trgi

Koncert in "fešta" 
na meji 2009

Kolumbijska pevka Benicia 
Cardenas bo v četrtek, 25. ju
nija, ob 21. uri glavna zvezda 
glasbenega dogodka Koncert na meji, 

ki ga že šesto leto zapored prirejata 
goriški in novogoriški Kulturni dom 
s Hitom kot glavnim sponzorjem in 
v sodelovanju s številnimi društvi in 
krajevnimi javnimi upravami. Po 
uspešnih izvedbah iz prejšnjih let - 
Goran Bregovič leta 2004, Elisa in 
Tinkara leta 2005, skupina Mercado- 
negro 2006, Alice-Predin-Dragojevič 
ter Martina Feri in Zaira Zigante 2007, 
I Nomadi in Avtomobili lani - se tudi 
letošnji koncert napoveduje kot po
memben dogodek in priložnost za 
srečanje med prebivalci obeh Goric.

Uveljavljeno 
pevko iz Ko
lumbije bo na 
odru spremlja
lo deset glasbe
nikov. Nastop 
umetnice, ki ni 
le odlična 
pevka, temveč 
tudi plesalka, 
zaznamujejo 
vroči latino rit
mi salse in 
cumbie. Tem- 
nopoltna lepo
tica je s svojo
karizmatično osebnostjo, predvsem 
pa s svojim sladko zvenečim glasom

Travnik, točno opoldne, 23. t. m,

Dela na Travniku pa kar stojijo...
Že večkrat sm o pisali, kako globoko rano je  zarezala m estu  
odločitev goriške občinske uprave, da prenovi Travnik in ob 
prenovitvi tudi za vedno zapre predor, ki je  povezoval m estno  
jedro Gorice z zaledjem  m esta . Pa ni zaleglo in sedanja slika 
Travnika in m esta  je  porazna. M esto dejansko umira na vseh  
r a v n e h , na  g o s p o d a r s k e m , tr g o v s k e m  in tu d i na  
d e m o g r a fs k e m  p o d ro č ju , Travnik pa je  za ra d i z n a n e  
zaustavitve obnovitvenih del podoben živemu mrtvaku. Ljudje

so  izgubili navado hoditi nanj, kar ima za posledico dnevno  
zapiranje trgovin, vsi tisti trgovci, ki pa vztrajajo, so  zares  
sodobni donkihoti in s e  zam an borijo z mlini na veter zgrešenih  
odločitev upraviteljev, ki so  n aše  ljubo m esto  zapisali smrti.
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Pobuda Evropske unije

Muzejska noč 
v Rimu

Snovanja /  Ansambel za  sodobno  g lasbo  Komel vide Trovo1, Lu-
-w  m m š  š  m 1  w  cia Vidoz inliving", najlepše 

jazz skladbe
Marta Vidoz. Po
sebnost jazzov
skih ansam blov 
je vsekakor pe
strost glasbil, po
sebno noto  in 
barvo sta sklad-

Majska noč se je začela z 
dobrim jazzom. Eden 
najboljših italijanskih 
glasbenikov, bobnar Roberto Gat- 

to, je odigral odličen koncert s 
svojim triom v parku Vile Borghese. 
Spremljala sta ga saksofonist Max 
Ionata in klaviaturist Luca Mannut- 
za. Bil je toplo-hladen, 
spomladansko-poletni 
večer.
Toda, preden bodo te vrsti
ce objavljene, bo minilo 
kar nekaj noči, zato moram 
najprej napisati nekaj toč- 
nejših podatkov. V soboto,
16. maja, je v Rimu poteka
la Muzejska noč. Večina 
državnih, mestnih m u
zejev, galerij in podobnih 
javnih ter privatnih usta
nov je bilo odprtih od 
osmih zvečer do dveh po
noči. Obiskovalci smo si 
lahko zastonj ogledali raz
stave, se udeležili koncertov, perfor- 
mansov, predavanj, vodstev po 
zbirkah... Rimska občina je, v sode
lovanju z Ministrstvom za kulturo, 
Spomeniškim varstvom in drugimi 
ustanovami, letos prvič organizira
la prireditev, ki jo promovira Evro
pska unija. Muzejsko noč so prvič 
izvedli leta 2005, od takrat je vsako 
leto požela izjemen uspeh. Samo le
tos je sodelovalo okoli 2000 evro
pskih muzejev.
Preden sem se odpravila od doma, 
sem si ogledala ponudbo večera in 
si izbrala nekaj stvari, ki sem jih že
lela obiskati. Več dogodkov se je 
prekrivalo, težko se je bilo odločiti 
za enega in opustiti druge! Kljub 
številnim zanimivim ponudbam  
sem ostala skromna. Naučila sem 
se, da je v takem ogromnem mestu 
nemogoče zahtevati, da bi v 
kratkem času prišel od točke A do 
točke B.
S prijateljico Lauro sva se dobili na 
koncertu v parku. Trio nas je očaral 
s priredbami jazz standardov, od 
Theloniousa Monka in Billa Evan- 
sa do originalnih kompozicij Rober

ta Gatta, in se zavlekel z dodatkom. 
Vseeno pa sem mislila, da bom  
lahko videla vsaj dve razstavi. Laura 
ima vendar "vešpo", po koncertu se 
bova takoj premaknili drugam! 
Sprehodili sva se skozi bližnji muzej 
Carla Bilottija. Carlo Bilotti je bil bo
gat industrialec plemenite krvi,

navdušen zbiralec umetnin in me
cen. Družil se je z različnimi umet
niki, de Chiricom, Warholom, 
Daltfjem in drugimi. Svojo zbirko je 
zapustil Rimu, sedaj je razstavljena 
v obnovljeni stavbi oranžerije Vile 
Borghese, skupaj z začasnimi posta
vitvami sodobne umetnosti. Ustavi
li sva se le pri slikah Giorgia de Chi- 
rica in se nato odpravili peš do 
parkirišča. Naslednji cilj je bil Muzej 
antične umetnosti v palači Barberi- 
ni. V palači, ki jo je zgradil Gian Lo- 
renzo Bernini, je bogata zbirka ita
lijanskih in evropskih umetnikov 
16. ter 17. stoletja. Šoferka je neko
liko premislila pot in že sva se spu
stili v rimski promet. Morali sva sko
zi center in že takoj sva naleteli na 
milijon avtomobilov, avtobusov, 
motorjev, ki so silili drug čez dru
gega. Tudi medve sva postali del te
ga kot pravi Rimljanki, čeprav je ena 
iz Firenc in druga iz Mirna! To, če
mur pri nas doma rečemo gost pro
met, si ne zasluži te definicije! Pelja
li sva se mimo raznih odprtih m u
zejev, kjer je mrgolelo ljudi; po sto
pnicah, ki vodijo do muzejev na Ka

pitalu, na pločniku pred Trajanovi
mi tržnicami... po ulici, ki pelje do 
Konjušnic Kvirinala! Konjušnice so 
ena najbolj znanih rimskih galerij, 
trenutno je tam razstava futuristov, 
ki si jo moram še ogledati. O tem 
kdaj drugič. Nalašč sem izbrala 
nekaj, za kar sem si predstavljala, da 
bo lažje dostopno. Toda vrsta naju 
je pričakala tudi pred palačo Barbe- 
rini! Kaj zdaj? Ura je bila že skoraj 
polnoč, na razstave pa so spuščali 
samo do enih. Treba se je bilo od
ločiti. Na koncu sva se odpravili v 
Trastevere, na ogled razstave World 
Press Photo. Naredili sva kompro
mis in izbrali, kar je naju obe zani

malo.
Spet sva bili na poti. Morali sva 
priti na drugi konec mesta. Po
leg tega je Trastevere ob sobotah 
zvečer nekaj nepopisnega. Kakor 
bi se cel svet odpravil tja. Vožnja 
je bila kar naporna. Kljub vsem 
oviram nama je uspelo! Prišli sva 
celo do muzeja in si ogledali raz
stavo! Seveda v gneči in brez 
zraku. World Press Photo je ne
profitna fundacija, ki je nastala 
leta 1955. Od takrat je njen cilj 
promocija reportažne fotografije 
na najvišjem nivoju. Vsako leto 
razpišejo natečaj, ki velja za ene
ga največjih in najbolj prestižnih 

na področju reportaže. Udeležijo se 
ga številni fotografi s celega sveta. 
Na potujoči razstavi so prikazane 
nagrajene fotografije iz različnih ka
tegorij (kronika, portreti, šport, 
ljudje v novicah, vsakdanje 
življenje, narava, umetnost...). 
Letos so se pojavljale zgodbe iz ame
riške volilne kampanje, potresa na 
Kitajskem, Gruzije, z olimpijskih 
iger, zgodbe ilegalnih prebežnikov 
in številne druge. Zelo pretresljive. 
Ko sva izstopili, so za nama zaprli 
vrata. Muzejske noči je bilo konec. 
Prehitro. Morala bi trajati cel teden. 
Preveč zanimivih razstav in prema
lo časa, tudi moj skromni načrt je 
bil preveč zapleten. Naj samo na 
kratko navedem, kaj vse sem si že
lela ogledati, poleg že omenjenega: 
razstavo romantičnega slikarstva, 
razstavo Sonie Delaunay, Muzej so
dobne umetnosti, razstavo reklam
nih plakatov, delavnico elektronske 
glasbe, kemijske eksperimente uni
verzitetnih profesorjev in študentov 
in še kaj. Najverjetneje bi končala 
nekje v torek popoldan.

Katarina Brešan

Living je bil naslov glasbe
nega večera, ki so ga 
oblikovali gojenci Sloven

skega centra za glasbeno vzgojo 
Emil Komel v zavetju atrija n o 
vogoriškega Gradu Kromberk 
m inuli petek, 19. junija. Niz kon
certov Snovanja se je že prevesil 
v drugo polovico. V svoji pestri 
ponudbi koncertov, ki obsegajo 
različne glasbene sloge in  zvrsti, 
je bil koncert jazz glasbe smela 
obogatitev. Kitarist Gianluca Jan 
Sturiale -  profesor na glasbenem 
centru Emil Komel je prekaljen 
glasbenik, ki se je na svoji glasbe
ni poti srečal s pom em bnim i 
zvezdniki jazza, bluesa in  rock 
glasbe, je pred dvema letoma ok
rog sebe zbral mlade glasbenike

različnih oddelkov, ki iščejo v 
glasbi tud i drugačne poti od 
ustaljene klasične. Na teh teden
skih srečanjih učenci p ridobi
vajo teoretična znanja za poust
varjanje jazza in  drugih sodob
n ih  glasbenih zvrsti, s posebnim  
poudarkom  na pridobivanju 
spretnosti pri improvizaciji. Na
stali ansam bel je G ianluca Jan 
Sturiale, ki je študij kitare 
opravljal na videmski univerzi,

na konservatoriju Tartini in  na 
kolidžu Berkley v Bostonu, poi
menoval Ansambel za sodobno 
glasbo Komel. Na koncertu sta se 
s prgiščem  tistih  najlepših jaz
zovskih skladb, ki so nastale sre
di m inulega stoletja v Ameriki, 
predstavili dve skupini glasbe
nikov -  tista, ki sodeluje s profe
sorjem kitare dve leti, in  mlajša, 
ki se je izoblikovala v tem  letu. 
Pri projektu sta sodelovala še dva 
profesorja iz Centra, in sicer bob
nar Francesco Gavosto ter kon
trabasist in  bas kitarist Pietro 
Spanghero. Razmeroma obsežen 
program je ponudil sprehod sko
zi zgodovino jazz glasbe, s sklad
bami, kot so Au Privave, Some- 
day my prince will come, Sum-

m er Samba, Blue Bossa, Recorda 
me, Living in  številne druge. V 
koncert so nas pospremili starejši 
glasbeniki, osrednji del je bil pre
puščen mlajši skupini, za konec 
pa so ponovno zaigrali starejši 
gojenci. Najmočnejši sestav je se
veda kitarski, ki je v jazzu in 
blues glasbi nepogrešljiv, saj se
stavlja osrednji del in  ga se
stavljajo: Pietro Benettoni, Alle- 
sandro Contino, Alisa Štritof, Da-

bam  vdahnila 
v iolinist Stefano Festini in  tro
bentač Francesco Ivone, ki sta v 
nekaterih skladbah prevzela tu 
di vlogo glasu. Zagotovo je po
m em ben del tovrstnih sestavov 
tudi bobnarska sekcija, tokrat so 
jo zastopali Yannis Parasxhos, Fe- 
derica Romagnoli in  Davide Spi- 
ga. Zanimivo je to, da vodja 
projekta, kitarist G ianluca Jan 
Sturiale, ni igral na svoj paradni 
instrum ent, am pak na klaviatu
re. Kakorkoli m ladi jazzisti so v 
enem  oziroma dveh letih osvoji
li pom em bno  znanje, ki jim  
omogoča, da z lahkoto muzici
rajo to  glasbeno zvrst, ki se od 
klasične razlikuje v številnih st
vareh, od ritma, poudarkov, m e
lodije, harm onije, načina iz

vajanja, oblike in  zato 
zahteva od glasbenikov 
drugačno razumevanje 
glasbe. Marsikje so se v 
skupni igri zaslutila rah
la razhajanja, ki so 
značilna za vsak glasbe
ni začetek. Mladi glasbe
niki morajo poleg vseh 
prej naštetih  zahtev 
osvojiti tudi skupinsko 
igro, ki je povsem nekaj 
drugega, kot je solistič
na; poslušati m orajo 
druge glasbenike in  se 
podrediti skupinskemu 
duhu, kar pa ni enostav
no. Vsekakor je skupin
ska igra prav posebno 
glasbeno doživetje, kjer 
veš, da nisi sam in  da 

ustvarjaš nekaj v sodelovanju z 
drugimi. Vsekakor je to izjemna 
izkušnja za mlade, ki jim  takšno 
delo koristi tud i v splošnem  - 
življenjskem smislu. Vsem sku
paj gre pohvala za delo, ki so ga 
vložili v ta projekt. Dokazilo za 
uspeh ansam bla je tudi dvakrat
no gostovanje v kavarni Sunset 
Cafe na goriškem Travniku, kjer 
se je predstavil širši javnosti.

Metka Sulič

Gianluca Jan  Sturiale

Slovenski etnografski muzej /  Fotografska razstava

Fotografija 20. stoletja v Furlaniji in
Julijski krajini

Ljubljana /  Fotografska razstava

Kontroverzni Robert 
Mapplethorp

Lju b lja n a  g o sti iz re d n o  
zan im ivo  in  o b širn o  raz
stavo enega najbo lj k o n 
tro v e rz n ih  in  v p liv n ih  fo to 

g rafov  n jegovega 
časa, A m eričan a  
R oberta  M ap- 
p le th o rp a .
Do 15. avgusta je na 
og led  117 fotografij 
am erišk eg a  u m e t
n ik a , p o  m n e n ju  
m n o g ih  enega  važ
n e jš ih  k o n c e p tu a l
n ih  fo tografov n je 
gove g en erac ije . 
Razstavljena dela  so 
razdeljena v šest sk
lopov: A vtoportreti,
Obrazi, Ženske, M e
so in  fetiš, Rože ter 
Kipi. P reg ledna raz
stava po teka  h k ra ti 
n a  d v eh  lokacijah , 
in  s icer v N aro d n i 
galeriji te r  v galeriji TR3. 
M a p p le th o rp e  je o d rase l n a  
Long Is lan d u  in  n a  in š t itu tu  
P ratt In s titu te  v B rooklynu  d i
p lo m ira l iz u p o d a b lja jo č ih  
u m e tn o s ti .  N ajprej se je u k 
varjal z m e šan im i m ed iji in  iz 
n a jd e n ih  fo tografij u stv a rja l 
kolaže. V začetku  sedem dese
tih  je začel ek sp erim en tira ti s 
p o la ro id n o  fo to g ra fijo , le ta  
1973 pa je p rv ič razstavljal po-

la ro id n e  p o sn e tk e  v  galeriji 
L igh t v  N ew  Y orku. M ap 
p le th o rp e  je zaslovel s fo to 
g rafiran jem  iz razitih  o se b n o 

sti -  od  z n a n ih  o se b n o sti do 
u m e tn ik o v  in  p rip a d n ik o v  
ra z n o lik ih  n ew y o ršk ih  
subku ltu r. V zače tku  o sem d e
se tih  se je njegovo delo  u sm e 
rilo  bolj v  fo rm a ln o  p o r tre ti
ran je in  m rtvo  naravo, s p o u 
darkom  n a  cvetju .
Leta 1988 je M a p p le th o rp e  
u s ta n o v il fu n d ac ijo  R. M ap- 
p e th o rp e , n e p ro f itn o  o rg a n i
zacijo, ki p o d p ira  m ed icinske

raziskave za zdrav ljen je AIDS- 
a in  okužbe z v iru so m  HIV ter 
u m e tn išk o  fo tografijo  n a  in 
s titu c io n a ln e m  n ivo ju . Km a
lu  za tem , le ta  1989, je M ap
p le th o rp e  u m rl za AIDS-om. 
"Zakaj je dvajset le t po  sm rti 
R oberta M a p p le th o rp a  n jego 
vo delo  še v ed n o  sveže, d rzn o  
in  izz iv a ln o ?  M orda  M ap- 
p le th o rp o v a  sp o so b n o s t, da 
b i v svojih  su b je k tih  skozi fo- 

to p a ra t u g le d a l re sn i
co, srž n jihove o se b n o 
sti, p r im o ra  g ledalca , 
da g leda nekaj z n a n e 
ga, n a  p r im e r  ob raz , 
rožo ali žensko, a v id i 
nekaj p o p o ln o m a  d ru 
gega. In  zato se spet in  
spet v račam o  k n jego 
v im  delom , ker n iso  t i
sto, kar se zdijo. M orda 
pa gre za n ač in , kako 
je v u m e tn o s t  v n aša l 
o se b n e  iz k u šn je  in  
p revajal svoje ero tične  
a v a n tu re  v  v iz u a ln o  
k ra jin o  k la s ič n ih  raz
sežnosti. Posvečal se je 
tr a d ic io n a ln im  ž a n 
ro m , n a  p r im e r  
tih o ž itju , p o rtre tu , av

to p o r tr e tu  in  ak tu , te r  skozi 
subverz ivn i po g led  an a rh is ta  
našel nekaj udarne jšega  in  so
dobnejšega . N jegove fo tog ra
fije ustvarijo  o b ču tek  d is ta n 
ce, n eu g o d ja  in  n ap e to sti. Po
d obe  po tiskajo  napre j, a n a to  
n e n a d o m a  za s ta n e jo " , je za 
k a ta lo g  zap isa la  k u sto s in ja  
razstave J ill S ilv e rm a n  v an  
C oenegrach ts.

(beto)

Slovenski etnografski m u 
zej (SEM) v Ljubljani gosti 
obširno  razstavo fotogra

fij, naslov katere je Pogledi: fo
tografija 20. stoletja v Furlaniji 
in  Julijski krajin i. Podobe 
p riha ja jo  iz arh ivov cen tra  za 
raziskovanje in  arhiviranje fo
tografij CRAF, M estnih m uzejev 
iz Vidma ter drugih  javnih usta
nov  in  zasebnih  zbirk, m ed ka
terim i naj om en im o  N arodno 
in  študijsko knjižnico iz Trsta. 
Bojana Rogelj Škafar, d irektori
ca SEM-a, je za to priložnost n a
pisala, da "v Slovenskem e tn o 

grafskem  m uzeju, osrednji slo
venski muzejski etnološki usta

krajini z deli najpom em bnejših  
avtorjev in  gibanj, ki so pustila 
svoj pečat v prejšnjem  stoletju. 
Fotografije tvorijo izčrpno p ri
poved, v kateri je predstavljeno 
najpom em bnejše d okum entar
no  in  um etn iško  izražanje vse 
do  so d o b n ih  p o stm o d e rn ih  
del.
Izbor avtorjev  je res obširen , 
tako da lahko  trd im o , da izo
bešene fotografije predstavljajo 
dober, zan im iv  in  izčrpen pre
gled n ad  n as tan k o m  in  raz
vojem  fotografije v Furlaniji in  
Julijski krajini. Dela avtorjev in  

gibanj so zaznam ovala celot
n o  fotografsko delovanje v 
naši deželi in  pustila  vsem  
n am  veliko k u ltu rn o  za
pušč ino . Razstava je p o 
stavljena po sklopih, in  sicer 
Novo stoletje, M ed svetovni
m a vojnam a, N eorealizem  v 
fotografiji, M ed k ron iko  in  
spom inom , Hiše in  n jihovi 
prebivalci, O d k rajine  do 
im ag inarnega, S pom in  in  
M iti. Razstavlajena so tu d i 
dela M aria M agajne in  Davo
rina Krizmančiča.
Razstava bo v  gosteh  v Slo
venskem  etnografskem  m u 
zeju do septem bra 2009. Več 
informacij nud i spletna stran 

m uzeja www. etno-m uzej. si.
(beto)

novi, n am en jam o  fotografiji 
veliko p o zo rnost, saj jo p o j
m ujem o kot p o m em b en  medij 
za beleženje, razkrivanje in  razi
skovanje vsakdanjega življenja 
nekoč in  danes".
Razstava je postavljena v d ru 
gem  n ad stro p ju  m uzeja in  jo 
sestavlja 145 o rig in a ln ih  p o 
snetkov dela 92 avtorjev, ki so 
u stvarjali v raz ličn ih  le tih  in  
p ogo jih . D obršen  del p o 
snetkov  prikazuje p redvsem  
realistično pla t vsakdanjika in  
le m anjši del je nastal kot prikaz 
lepega.

P obuda povzem a razvoj fo to 
grafije v Furlaniji in  Julijski
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Kratki

Izšla je Mladika št. 3-4
Majska številka tržaške revije Mladika se  predstavlja s  posebno 
žensko svežino. Slika s  predstavitve romana Vilme Purič Burjin čas 
na platnici revije opozarja na izid novega literarnega prvenca v 
našem tržaškem prostoru. O delu so  na tržaški predstavitvi sprego
vorile prof. Majda Artač Sturman, mag. Marija Mercina in avtorica. 
Uvodna misel je namenjena nedavni evropski volilni preizkušnji in 
potrebi po en o tn em  slo v en sk em  nastopan ju . S led i tretje  
nadaljevanje Fragmentov poetične in narativne teologije zdom
skega duhovnika in profesorja teološke antropologije Zvoneta 
Štrublja. V prispevku z naslovom Na zelenih pašnikih obravnava 
podobo Jezusa kot dobrega pastirja, čigar čar je v njegovi globoki 
božji človečnosti, k ise  kaže v dobroti in milini, ter v njegovi človeški 
božjosti, ki odpira vrata v nevidni Očetov svet božjega, in ki nas uči 
ponižnosti in skromnosti.
Mateja Gomboc je avtorica novele Čakajoča, nagrajene na 37. 
literarnem natečaju revije Mladika z drugo nagrado. V rubriki, 
posvečeni poeziji, je objavljen izbor iz sodobne hrvaške poezije, ki 
ga je  pripravil Martin S ilvester. Z astopane so  pesm i Živka 
Prodanoviča, Grge Rupčiča, Admirala Mahniča in Marele Mimica. 
Tolmač po sili je naslov enajstega nadaljevanja rubrike Moje 
življenje v Nemčiji, ki jo piše Peter Merku1. Vtem delu opisuje svoje 
prevajalske izkušnje iz šestd esetih  let, ko je moral tolmačiti 
marsikateremu italijanskemu priseljencu, kije zaradi nepoznavanja 
jezika imel težave pri vživetju v novo okolje. Koprski publicist Milan 
Gregorič je pripravil vesten portret istrskega slovenista, publicista 
in dolgoletnega svetovalca RS za slovenske šole na Tržaškem Silva 
Faturja.
Zanimiv je tudi inter
vju, ki ga je pripravila 
Vera Vetrih, z Majdo 
Colja Kompan, neča
kinjo Ferdinanda Bi
dovca ter sestrično  
Pinka in Danice To
mažič, kije na lastni 
koži doživela trage
dijo fašizm a in po
sledic druge svetov
ne vojne. V intervjuju 
se  spominja svojega 
otroštva, življenja pri 
Tomažičevih (mama 
gosp e Colja je bila 
zaradi antifašistične
ga delovanja zaprta, 
o če  pa vpoklican v 
Battaglionespeciale) 
in povojnega srednje
šolskega obdobja ter 
pripoveduje o svojem delovanju v gibanju Prenovljeni v Duhu in 
svojem negativnem odzivu na gledališko predstavo Zaljubljeni v 
smrt, urpizorjeno v tržaškem Slovenskem stalnem  gledališču. 
Komentar o omenjeni gledališki predstavi daje tudi Majda Artač 
Sturman v prispevku z naslovom Zaljubljeni v smrt? Ne -  zaljubljeni 
v življenje. Razmišljanje o omenjeni predstavi, ki se  prepleta z 
razmišljanje o romanu Burjin čas, je prof. Artačeva prebrala na 
predstavitvi knjižnega prvenca Vilme Purič v Društvu slovenskih 
izobražencev.

Slovenska akadem ija  znanosti in umetnosti

Novi redni člani so tudi Boris 
Pahor, Alojz Rebula in Jože Pirjevec
Predsednik Slovenske akade

mije znanosti in  umetnosti 
(SAZU) Jože Trontelj je po 

poročanju Slovenske tiskovne 
agencije m inuli teden novoiz
voljenim članom  izročil članske 
listine. V uvodnem govoru je pou
daril, da je to za akademijo velik 
praznik, saj podeljuje najvišjo ča
st in  priznanje 20 vrhunskim  
znanstvenikom in umetnikom, ki 
bodo obogatili akademijo. 
Predsednik SAZU je poudaril, da 
je med novimi člani tudi šest do
pisnih članov. Gre za ugledne 
vrhunske znanstvenike iz tujine, 
ki so poleg tega "izpolnjevali še 
merilo, da so ob sodelovanju s slo
venskimi znanstveniki prispevali 
k razvoju znanosti na Sloven
skem". Deset dosedanjih izrednih 
članov je pridobilo naziv rednih, 
med rednimi člani pa so tudi štirje 
nekdanji dopisni člani, izvoljeni v 
SAZU kot Slovenci, živeči in  de
lujoči v zamejstvu in  tujini, je 
pojasnil Trontelj.
Od novih akademikov Trontelj 
pričakuje nove ustvarjalne do
sežke, ideje, zamisli in  odzive na 
dogajanja v Sloveniji in  po svetu. 
Ob tem obžaluje dejstvo, "da volit
ve v hišo niso pripeljale izrednih 
članov, ki bi m ed drugim oboga
tili akademijo z dodatnimi stroka
mi". Kot je poudaril, so si pomaga
li tako, da so k projektom akade
mije povabili strokovnjake kot zu
nanje sodelavce. V ta nam en so 
nedavno vpeljali naziv svetovalca; 
prvi kandidati so že v postopku.
V razred za zgodovinske in  druž
bene vede je bil kot dopisni član 
izvoljen profesor, arheolog in  je
zikoslovec ter eden vodilnih 
strokovnjakov za hetitsko epigra- 
fiko Silvin Košak. Člansko listino 
so kot redni člani prejeli še redni

profesor za teorijo in  filozofijo 
prava in  države na Pravni fakulte
ti v Ljubljani Marijan Pavčnik, 
zgodovinar in  profesor Jože Pirje
vec, ki so ga v obrazložitvi pred
stavili kot enega največjih pozna
valcev zgodovine Slovencev v 
zadnjih 100 letih, in  Slavko Spli- 
chal, ki je zaslužen, tako v obraz
ložitvi, za prispevke iz teorije jav
nosti in  javne sfere, odnosov med 
množičnimi mediji, ekonomijo in 
politiko.

Nova redna člana v razredu za fi
lološke in  literarne vede sta eseji
st, kritik, urednik in  teatrolog An
drej Inkret, ki je pom em bno pri
speval k osvetlitvi Kocbekovega 
dela, ter dialektologinja Zinka 
Zorko, redna profesorica na Peda
goški fakulteti v Mariboru.
V razredu za matematične, fizikal
ne, kemijske in  tehniške vede sta 
listino za redno članstvo prejela 
Tadej Bajd, čigar raziskave, ki jih je 
opravil s sodelavci, so prispevale 
k m ednarodni prepoznavnosti la
boratorija za robotiko na Univerzi

za elektrotehniko v Ljubljani, in 
Miha Tomaževič za vrhunske do
sežke na področju gradbeništva in 
potresnega inženirstva.
V razredu za um etnosti je novi 
redni član skladatelj Božidar Kos, 
ob čemer so v obrazložitvi izpo
stavili tri njegova zadnja dela: kon
cert za violo, Cateno 3 in  Fatamor
gano. Novi član v tem  razredu je 
tudi Alojz Rebula, ki, kot so zapisa
li v obrazložitvi, sodi med največje 
mojstre slovenskega jezika in  naj-

večje stiliste sodobne slovenske 
književnosti.
Rebula se je v im enu zamejcev 
zahvalil, da je "akademija segla 
čez zahodno mejo. Geografsko 
odpisanemu zahodu je dala priz
nanje, ki ga dviga in  približuje slo
venski narodni kulturi", je dejal. 
"Zamejstvo nosi s seboj nevarno
st folkorizacije", je še opozoril in 
poudaril, da "zamejstvo noče biti 
folklora, pač pa si želi biti vključe
no v duha in telo slovenskega na
roda".
V razred za medicinske vede so

sprejeli redna člana Uroša Skale- 
riča, ki je pom em bno prispeval k 
razvoju stomatoloških znanosti, 
in Franceta Strleta za pom em bne 
dosežke na področju infektolo- 
gije, še posebej pri raziskovanju 
bolezni klopnega meningoence- 
falitisa. Dopisni član v tem  razre
du Yehuda Shoenfeld je prejel 
člansko listino kot eden izmed vo
dilnih svetovnih strokovnjakov na 
področju avtoimunosti.
Zaradi zdravstvenih težav so se

opravičili: novi redni član razreda 
za matematične, fizikalne, kemij
ske in  tehniške vede Franc Gu
benšek; redna člana razreda za 
umetnosti Niko Grafenauer in Bo
ris Pahor. Iz zdravstvenih in dru
gih razlogov pa so se opravičili še 
dopisni član v razredu za filološke 
in literarne vede Hans Rothe no
belovec James W. Cronin in profe
sor Manfred Geiger iz razreda za 
matematične, fizikalne, kemijske 
in tehniške vede ter novi dopisni 
član Philip G. Haydon iz razreda 
za naravoslovne vede.

Zapis ob  Rom anovi smrti (2)

Za Firmanijeve je bila Benečija 
(Beneška Slovenija) neminljiv sen

I zredno zanimivi prispevki Ric- 
carda Ruttarja na Radiu Trst-A 
so mi odkrili še nekaj detajlov 

tamkajšnje stvarnosti, tako da je 
bila moja naslednja akcija kar sa
moumevna: na željo izseljenskega 
vodstva tedanje generacije, kot so 
bili Clavora, Mattelig, Ruttar in 
drugi, sta izšli 1. 1991 dve prilogi 
Emigranta, ki sem ju zasnoval in 
uredil ter privabil k sodelovanju 
pom em bne sodelavce in nekaj 
znanih imen (Slovenija je bila te
daj že samostojna!), v prepričanju, 
da bom občutek narodne zavesti 
tako v Benečanih kot tudi pri 
njihovih izseljencih lahko utrdil in 
ga posodobil, zato mi je bil obisk 
pri njih v Južni Ameriki sila drago
cen in poučen!
No, sčasoma so se v Benečiji poja
vile težnje, ki so se razlikovale od 
mojega koncepta, kot so politična 
razgrajenost, ekonomske perspek
tive, čezmejne povezave, evropski 
skladi, več je tam naših šolanih lju
di itd. Dogajanja in razvoj 
spremljam v glavnem po Primor
skem dnevniku, Novem glasu, zla
sti pa v revijah Dom in Emigrant. 
Zdaj pa k Romanu Firmaniju in 
njegovi družinski sagi!
Emigracija mi je zlezla pod kožo, 
odkar pomnim. Vsa rodbina Pre- 
garčevih se je bila med obema voj
nama izselila, razselila itd., razen 
očeta, ki ga je bilo katastrofalno 
stanje v družini moje matere 
prikovalo na njen dom. Vse svoje 
sorodnike sem spoznaval po ka
pljicah: Milan, Ljubljana, Kranj itd. 
S petimi leti (1941) sem prvič šel v

Ljubljano s svojo najmlajšo teto, 
Vido, sicer že naslednje leto javno 
ustreljeno. Tam sem prvič naletel 
tudi na druge tete in na stare 
starše. V začetni ustvarjalni dobi 
pa sem se tudi sam odločil za 
odhod v Ljubljano; spoznal sem 
tako svetle in senčne plati tega 
dejanja. Zapiskov o tej problema
tiki je ničkoliko v mojih zbornikih 
Blagi izzivi (1999) in (Ne) všečne 
obrobnosti (2007). Naneslo je, da 
sem v dogovoru z našo radijsko 
postajo na temo izseljenstva 
spet zaplesal kot v zakletem kro
gu. Teklo je leto 2000. (Nekaj 
let prej sem se že preizkusil v 
dramatizaciji romana West Au- 
st Makedonca B. Pavlovskega). 
Med precejšnjo bero te literatu
re sem se osredotočil na Remar- 
qua, na nekega Italijana, pa na 
Idrijčana Kurinčiča (med prvi
mi povojnimi povratniki iz Ar
gentine, z ladjo Jugoslavija). To
da tu je bil Roman (o) Firmani 
s povestjo -  ne bi trdil, da je to 
roman -  Zadnja dolina, z uvod
nim mottom: Tebi, dragi oče, ki 
si znal ljubiti svoj kraj z grenki
mi solzami in ki si moral potem 
umreti na tuji zemlji. Prevod -  
Magda Jevnikar, založba ZTT. 
Precej za tem sem zvedel tudi za 
drugi del povesti, seveda v ita
lijanščini, z naslovom Gli sradi- 
cati, odissea di un emigrante. 
Uvodna beseda -  Ferruccio Clavo
ra. Delo je bilo oktobra 2001 na
grajeno z zlato kolajno na natečaju 
Emigrazione, v Abrucih.
Ostrmel sem: le kako, da ta povest

še ni bila prevedena v slovenšči
no?!?
Med branjem sem zlagoma začel 
primerjati nova odkritja z davnim 
Cencičevim intervjujem, o kate
rem sem prej razpredal. Kot da bi 
bila avtorja v sozvočju! Vse osno
ve Cencičevega razmišljanja so 
naključno ali podzavestno sovpa
dale, se prekrivale, se dopolnjeva
le: vzklile so iz istega humusa. Za
nimivo je tudi to, da je to pisal iz
seljenec, ki so njega in njegove raz

mere zgodaj grdo pognale v svet, 
Benečija pa m u je vseeno pred
stavljala nezamenljivo čustveno 
oprijemališče, po avtorjevem pri
čevanju -  neranljivo. Pristnost in

prisrčnost ohranjenega odnosa 
tako do nekdanjega ognjišča kot 
do samih sorodnih nesrečnikov v 
belgijskem svetu pa sta se levili iz 
praizkustev. Tudi stare zamere in 
krivice, slikovito prikazane in nič 
zatajevane, je že njegov oče 
omehčal in brisal pred neizbežno
stjo vedno novih življenjskih izzi
vov. V piščevi pripovedi so nevšeč
nosti pristale v nekakšnih otožnih 
sanjah, izhajajočih iz družbe nek
danjosti, v upanju, da bodo nače
la ostala neokrnjena, saj so vendar 
oplajala tudi njegovega roditelja, 
sicer za Benečane - vsaj v rosnih 
začetkih -  tujca!
Resnično, redkokatera zgodba me 
je tako prevzela in presunila; tako 
verjetnostne slike preteklosti Be
nečije še nisem zasledil.

Romanu sem poslal izvod svoje 
dramatizacije. Odgovoril mi je z 
dolgim pismom, češ, s čim si je 
bil zaslužil takšno pozornost?! 
'Pridite k meni na obisk, moj 
dragi gost boste! Odgovoril sem 
mu v šali, da je moje prizadev
nosti kriv on sam, ker se je pač 
lotil takšnega pisanja. Zelo sem 
upal, da ga bom spet razveselil 
z radijsko ponovitvijo dela. Mo
tiviral sem to gesto kot solidar
nostno dejanje najubožnejšim 
slojem v današnji težki recesiji. 
Na sporedu je od 30.5. dalje, 
vsako soboto ob 18.00 na Radiu 
Trst-A.
Neizbežna usodnost prijatelja 
Romana me je presenetila in re
snično prizadela. Prav zdaj? Da, 
zdaj. Ostala pa nam bosta tako 
njegova izpričana sanjavost kot 
tudi blaga sodba o vsem, kar ga 
je v življenju ranjevalo.

Morali bi pomisliti na kak konkre
ten in trajen spomin nanj, morda 
s spominsko ploščo v Ruoncu. Bi
lo bi to pošteno dejanje!

Aleksij Pregare

Riccardo Ruttar

Miha Obit (foto JMP)

D eželni festiva l p oezije  tudi v znam enju  
slovenskih pesnikov
V m esecu juniju poteka v naši deželi in tudi v slovenskih krajih na 
Primorskem deželni festival poezije z naslovom Acque di acqua 
(Vode voda1), ki hoče pri
nesti v poletnem času  
med ljudi tudi glasbo, 
predvsem pa besede in 
srečanja s  pesniki. Minu
lo soboto je bil eden ta
kih večerov v Krminu, 
kjer se  je lepemu številu 
ljubiteljev poezije pred
stavil izbor pesnikov iz 
naše dežele, a tudi iz Ve
neta in Češke. V lepi pa
lači Locatelli s e je  s  svojo 
poezijo predstavila če
ška pesnica Lenka Dan- 
helova, iz mesta Motta 
di Livenzaje prišel Fabio 
Granzin s  svojo narečno 
poezijo o morju, Miha 
Obit je bral svoje pesmi v 
beneškem  narečju in v

italijanskem  jeziku, 
S te fa n o  M oratto je  
bral poezijo v furlan- 
ščini, igralka Mariolina 
De Feo je prebrala ne
kaj p esm i p e sn ic e  
C hristine Lavant iz 
Avstrije, Jurij Paljk pa 
je bral svoje pesmi v 
slovenščini in italijan
ščini, večer pa sta s  
svojimi pesmimi polep

šala Mauro Punteri na kitari in pevka Gabriella Gabrielli. V Gorici je 
v ponedeljek, 22. t. m., v hiši Ascoli predstavil svojo najnovejšo pes
niško zbirko Silvio Cumpeta, medtem ko bo prihodnji pesniški večer 
v Fari pri Gorici ob 21. uri v ponedeljek, 29. t. m., v hiši Casa della 
Civilta1, svoje pesmi bodo brali Giacomo Vit, Marilisa Trevisan, Mar- 
co Marangoni, Marino Mašini, Jurij Paljk, za glasbo bo poskrbel Da
vid Cej s  harmoniko, na kitaro pa bo igral Aleksandar Paunovič.
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Prejeli smo
O bčan "B" razreda
Kot o č e  šo lo o b v e z n ih  otrok s e m  prejel s  s tra n i urada  
tržaške ob čin e , (področje Vzgoja, univerza in raziskovanje), 
ki skrbi za šo lsk o  m enzo , ob vestilo , kako bom o morali v 
prihodnje plačati šo lsk o  m enzo . Ni mi v še č , da občina se g a  
v moj žep  z vnaprejšnjim plačilom , ker bi moral podobno kot 
pri predplačilnih karticah za m obilno telefon ijo  vplačati kar 
5 0  evrov, ki s e  dajo dopolniti ved n o  sa m o  po 5 0  evrov. Pri 
tej zadevi mi ni ja sn o , kaj pom eni izenačevanje (conguaglio) 
na koncu šo lsk e g a  leta , ker ni ob razloženo , kako s e  bo  
izvrš ila  p o ra v n a v a  m ed  d e ja n s k o  p rejetim i obrok i in 
p reo sta lim  d en arjem  na računu , pri č e m e r  n e sm e m o  
pozabiti, da je  nov način plačila nasta l prav zaradi teg a , da  
bi bilo plačilo obrokov šo lsk e  m en ze  hitrejše, to č n e jše  in 
čim  bolj a v to m a tiz ira n o  (b od o  m orali m orda otroci ob  
v s t o p u  v š o l o  ž ig o s a t i  s v o j  v s t o p  na  e le k t r o n s k ih  
napravah?). Nikjer tudi n e p iše , kam naj s e  starši obrnejo, 
ko bi s  p lačilom  nekaj n e bilo v redu, ali kaj s e  zgodi z 
denarjem  v presežku.
Mimo v seh  teh  ugotovitev oz. pom islekov s e  čutim  že sp e t  
kot ob čan  “B” razreda: že  res, da je  ob vestilo  dvojezično, 
torej tako v italijanščini kot v s loven šč in i, in dvobarvni tisk  
pripom ore k tem u, d a je  lažje najti in prebrati obrazložitve  
v en em  ali drugem  jeziku. Žal pa je  prevod izredno slab , na 
nekaterih m estih  zgrešen , na drugih n eu strezen , č e sa r  s e  
lahko zaveda ce lo , kdor ni obiskoval sloven sk ih  šo l. Pa š e  
to: je  m ogoče , da zad o lžen a  tiskarna ne pozna črke č?
Naj p rizan esem  občini, ker s e  je  potrudila, tudi č e  ni prav 
v s e  brezhibno?
Ne, ji n e prizanesem : kajti to, kar počenja , d ela  z denarjem  
davkoplačevalcev .
O b č in sk i s v e t n ik  S lo v e n s k e  s k u p n o s t i  Igor Š v a b  je  
n e m u d o m a  v ložil s v e tn iš k o  v p r a ša n je  n a s lo v lje n o  na  
odbornika g. R ossija, za kar s e  mu zahvaljujem . V le-tem  
sprašuje:
a) kdo je  p reved el inform ativni list, kajti v s lo v e n sk e m  
te k s tu  s o  p r iso tn e  ta k o  s lo v n ič n e  kot tudi p ra v o p isn e  
napake;
b) kdo je  poskrbel za tisk  inform ativnega lista, v katerem  so  
p r is o tn e  m n o g e  n a p a k e , s  t isk a ln ik o m , ki o č itn o  n e  
razpolaga s  s lo v en sk o  ab eced o ;
c) ali bo uprava list ponatisn ila  in kako bo ukrepala, da s e  
v prihodnje izogne takim  težavam .
S em  radoveden , kaj bo odgovoril gosp od  odbornik.
Naj š e  dodam : v uvodu p iše, naj bi s e  z novim sistem o m  
izboljšala že ob sto ječa  šo lsk a  m en za  (m iglioram ento del 
s e r v iz io  di m e n s a  s c o la s t i c a  g ig  e s i s t e n t e ) .  To je  ali 
nepravilno ali zavajajoče: tu gre nam reč izključno za način  
plačila. Naj občina raje poskrbi za to, da s e  kakovost hrane  
in organizacija m en ze  izboljšata! /  Igor Pavel Merku'

SV. KRIŽ Ob praznovanju zavetnikov sv. Petra in Pavla

Voda, vir življenja

OPČINE ] Zveza cerkvenih pevskih zborov

Nastop udeležencev 
orgelskega tečaja

K riž je vas, ki je neločljiva 
od morja in  vode nasploh. 
Nekoč je iz Svetega Križa 

prihajala voda do Trsta, še danes 
je nam reč izraz filtri prisoten v 
vaški zavesti in  se z njim  označu
je točno določen kraj pod vasjo. 
Ne preseneča torej dejstvo, da sta 
se župnija Sv. Križ in  Slomškovo 
društvo odločila za postavitev 
razstave z naslovom  Voda, vir 
življenja, ki so jo odprli v petek, 
19. junija.
"Ko sem prišel v Sveti Križ, sem 
se seznanil z ustaljeno navado, da 
ob praznovanju zavetnikov sv. 
Petra in  Pavla prireja verska skup
nost razstavo, ki je vsako leto os
redotočena na različno tematiko. 
Lani je bila razstava osnovana na 
k ruhu  in  žitaricah, letos pa je

glavna tem atika voda, ki je bila 
nekoč za domačine pravo bogast
vo", nam  je povedal g. Maks 
Suard, ki je pred nekaj meseci 
postal novi dušni pastir v Svetem 
Križu. G. Suard se v novem  
okolju izredno dobro počuti, saj 
"ljudje m ed sabo sodelujejo in  se 
tako počutijo prava skupnost". G. 
župnik je hkrati prepričan, da sta 
lanska razstava in  letošnja tesno 
povezani s simboliko evharistije: 
"Kruh in  voda ter vino zrcalijo 
obhajanje z Jezusom Kristusom, 
v teh  elem entih  pa se obenem  
odraža tudi vez, ki druži našo ver
sko skupnost".
Zamisel o letošnji postavitvi pri
pada gospe Silvi Bogateč. "Pred 
časom me je po televizijskem 
program u presunila podoba

nekega otroka v Afriki, ki je 
na glavi nosil vrček vode. 
Spremljala ga je m am a. 
N ovinar se je spraševal, 
kako to, da tako m ajhen 
otrok nosi s sabo vodo. "To 

je količina vode, ki jo bo danes 
lahko porabil", je dejala njegova 
mama. V tem  prizoru in  v vpra
šanju novinarja tiči nam reč od
nos, ki ga v našem zahodnem  in 
vsega prepolnem  svetu im am o 
do vode, s katero lahko nem o
teno razpolagamo in jo zato po 
nepotrebnem  tudi zapravljamo. 
Poleg tega ne gre prezreti sim 
bolne in  življenjske razsežnosti 
vode: je živ in  občutljiv element, 
do katerega m oram o im eti glo
boko spoštovanje. Pozabljamo 
nam reč, da je naše telo sestav
ljeno za 75% iz vode, voda obe
nem  preplavlja tričetrtn i delež 
našega planeta. Brez vode človek 
ne more živeti, žal pa ima do nje 
večkrat zaničevalen odnos”, je 
dejala gospa Bogateč, ki je po-

XI. Mednarodni festival kitare Kras

Zvok šestih strun vse 
glasnejši

Zveza c e rk v en ih  pev sk ih  
z b o ro v  je le to s  p rv ič  
p r ire d ila  c e lo le tn i tečaj 

za o rg a n is te  o p e n sk e  in  d e 
v in ske dek an ije . U deleženci, 
m e d  k a te r im i je b ilo  nekaj že

iz k u še n ih  in  v  stažu , so se ob  
so b o ta h  re d n o  zb ira li ok ro g  
p ro f. M a te ja  L azarja  (e n i v 
cerkv i sv. Je rn ja  ap o s to la  n a  
O p č in a h , d ru g i v  ce rk v i sv. 
J a n e z a  K rs tn ik a  v  D ev in u ), 
sad o v e  svo jega  d e la  p a  so 
p re d s ta v ili  o b č in s tv u , ki je 
p riš lo  k v e č e rn i sveti m aši v 
o p en sk o  cerkev  v  so b o to , 20 
jun ija . Ker je g lavn i cilj tečaja 
iz o b ra ž e v a n je  o rg a n is to v  v 
b o g o s lu ž n e  n a m e n e , je p rv i 
de l za k lju č n eg a  n a s to p a  p o 
te k a l kar m e d  s lu žb o  Božjo, 
ta k o  d a  je v sak  iz m ed  n a s to 
p a jo č ih  za ig ra l e n e g a  ali več 
m a š n ih  d e lo v  oz. sp re m lja l 
pesm i, ki so jih  p rep ev a li p r i
s o tn i  v e rn ik i .  M ed  n a s to 
p o m , ki je s led il sv. m aši, pa 
so p o slu ša lc i la h k o  sp rem lja 
li k rajše sk ladbe  iz slovenske 
te r  sv e to v n e  orgelske za k la d 
n ic e  (P rem rl in  T rošt te r

M e n d e ls s o h n , F ran ck , C ru- 
ger, W olckm ar, Bach in  Do- 
d in i) , p r im e rn e  s to p n ji o b v 
la d a n ja  k ra ljice  in s t r u m e n 
tov.
Za v lo ž en  tru d  se je p re d se d 

n ik  ZCPZ, M arko Tavčar, za h 
v alil na jp re j m la d e m u  p ro fe 
so rju  Lazarju in  seveda v sem  
te č a jn ik o m  (M arija  B recelj, 
Rok D o lenc , Rok F ilipčič, Ve
ro n ik a  Kos, D av id  L en isa, 
V inko  Skerlavaj in  M atjaž Z o
b ec ), o b e n e m  p a  je iz raz il 
željo , da b i p red v se m  m la jši 
o rg a n is ti v z tra ja li n a  tej p o ti 
in  z a p o ln je v a li v rze li, k i so 
n a s ta le  p o  n a š ih  k o rih . N a
zad n je  se je sp o m n il še m o j
s tra  H u b e r ta  B ergan ta  o b  10- 
le tn ic i  n je g o v e  sm rti , saj je 
p rav  o n  svojčas u v ed e l p rv e  
o rgelske se m in a rje  v  o k v iru  
ZCPZ, ki so se p o k azali za ze
lo  d o b ro d o š le  in  p o tre b n e . 
Zato si p ri ZCPZ n ad e ja jo , da 
b i tu d i v  p r ih o d n je  p o sk rb e li 
za p o d o b n e  p o b u d e , n a 
m e n je n e  v sem , ki im a jo  v e
selje d o  org larske službe.

AL

M ednarodni festival 
kitare Kras se je letos za
čel z dvojnim izzivom, 
saj je umetniški vodja Marko Feri 

uvedel ob 11. izvedbi vrsto 
novosti, ki potrjujejo željo po stal
nem  obnavljanju in  nadgrajevan
ju um etniških vsebin in  obsega 
pobude. Letošnja širitev na dežel
ni teritorij, iskanje spodbudnih 
kombinacij kitare z drugimi glas
bili in z glasovi ter ne nazadnje up
oštevanje različnih glasbenih 
zvrsti so zadeli v tarčo, saj so 
poslastice raznolikega programa 
bistveno povečale tudi krog 
"uporabnikov" oz. publike, ki se 
je v lepem  številu udeležila 
vsakodnevnih dogodkov na ra
zličnih lokacijah. Srednjeveška 
cerkev sv. Kancijana v Škocjanu je 
ostala glavni festivalski oder in 
kraj, kjer so se odvijali tudi visoki 
izpopolnjevalni tečaji 6. Master- 
classa Kras. V tem  sugestivnem 
okviru je potekalo odprtje s kon
certom srbskega kitarista Zorana 
Aniča, protagonista virtuoznih in 
tankočutnih izvedb skladb 
baročne in  klasicistične dobe. 
Akustična cerkev je imela nato v 
gosteh dva dvojna koncerta; amer
iški kitarist Mitch VVeverka se je 
poglobil v zahtevno literaturo, ki 
je ob referenčnem italijanskem 
m ojstru M auru Giulianiju

ponudila dragoceno možnost od
krivanja splošno manj znanih 
stvaritev m ehiških sodobnih av
torjev. V znamenju 
odkrivanja ameriške 
sodobne glasbe je tu
di duo Susan Royal 
(flavta) - James Pi- 
orkowski (kitara) 
prepričal z dopadljivi
mi skladbami, ki so v 
posebno sporočilnih 
izvedbah predstavl
jale idealno potovan
je skozi podobe in 
svetle pokrajine 
pripovedne govorice 
portoriškega skla
datelja Ortiz-Alvarada 
in  samega Pi- 
orkowskega. Med za
nimivimi zvočnimi kombinacija
mi letošnjega festivalskega progra
ma je bil tudi dialog med struna
mi kitare in  violončela; predstavil 
ga je srbsko-slovenski duo Nebojša 
Bugarski - Žarko Ignjatovič, ki že 
petnajst let razvija skupno glas
beno pot in utrjuje soglasje dveh 
m ed seboj zelo različnih um et
niških osebnosti. Festivalsko pub
liko je prevzel tudi izreden talent 
in  tem peram ent slovenske vzha
jajoče zvezde, dvaindvajsetletne
ga Maka Grgiča, ki je že igral v 
prestižnih dvoranah po vsem sve

tu in  je tudi tokrat presenetil z iz
jemno izvedbo programa, ki je ob
segal tudi zaradi zahtevnosti redko 
izvajano Tokato Joaquina Rodriga. 
Festival Kras je prvič nagovoril tu
di goriško občinstvo s koncertom, 
ki je potekal v lepi dvorani Pokra
jinskega muzeja v grajskem 
naselju. Za prvi stik z novim okol
jem je umetniški vodja izbral pro
jekt, ki je zgovorno in  simbolično

prikazal osnovno usmeritev celot
nega programa festivala, in  sicer 
vrednotenje širokega razpona izra
zov kitare. Nastopil je namreč švi- 
carsko-italijanski duo kitar 360°, 
ki ga sestavljata Frangois Laurent 
in Stefano Palamidessi. V skladu z 
im enom  se duo ukvarja z reper
toarjem, ki brez meja upošteva 
jazz, ljudsko, resno in lahko glasbo 
v lastnih priredbah in  je s prikup
nim  potpurijem izoblikoval lep za
četek prve povezave festivala z 
goriško sceno. Zaključna dogodka 
festivala sta potekala na tržaškem

jster in  te h n ik  Sam uel Kralj. 
Skozi ves teden so udeležencem  
tečaja sledili nadobudn i an im a
torji, ki jih  je podprla  Zadružna 
kraška b an k a  in  s katerim i je 
m nožica o trok vestno ponav l
jala besedilo ter se v prostem  ča
su tu d i zabavala.
Rezultat enotedenske gledališke 
delavnice si bo d o  lahko  ogle
dali obiskovalci G ledališkega 
vrtiljaka zadnje d n i septem bra, 
saj je že vrsto let prav naj m la
jšim  zau p an o  o d p rtje  nove 
gledališke sezone družinskega 
abonm aja  za m ale in  velike, ki 
si radi og ledajo  predstave za 
otroke in  z otroki.
Kljub ustvarjalnem u živžavu, ki 
je v p re tek lih  d n e h  v ladal v 
M arijanišču na O pčinah, je b i
lo  ču titi p razn in o , ki jo je za 
sabo pustila  M atejka Peterlin, 
m en to rica  š tev iln ih  m lad ih  
odrskih in  radijskih igralcev, ki 
je požrtvovalno razdajala svojo 
strokovnost in  m la jšim  ro d o 
vom  predajala ljubezen do lepe 
sloveske besede. O rganizatorji 
so zato sk len ili p o im en o v a ti 
po le tn i gledališki teden prav po 
njej, ki si je vse svoje življenje 
prizadevala, da bi m lajši rodovi 
vzljubili igralsko um etnost.

AL

stavitev osnovala na zelo raznoli
ki osnovi eksponatov. "Na razsta
vi so prisotne risbe učencev slo
venske in  italijanske osnovne 
šole v Križu. S svojimi deli sode
lujejo še Anica Pahor, Renata Si- 
roich, Laura Štor, Luciana Viscar- 
di in  Paolo Hrovatin; obiskovalec 
se bo lahko zaustavil še ob starih 
pripom očkih, ki so nekdanjim  
Kržanom služili za prevoz vode, 
na ogled so tudi nekdanje pipe, 
ki so služile gospodinjam, razne 
steklenice (m ed katerim i gre 
om eniti jeklenke, ki so služile vo
jakom) ", Gospa Bogateč je obe
nem  hvaležna družbi za storitve 
Acegas, ki je ob tej priložnosti 
prispevala m nogo materiala in 
dragoceno dokum entacijo, ki 
obširno in  tem eljito razlaga 
strukturno razvejenost vodovod
n ih  elementov v naših krajih. 
Prijeten kriški večer je obogatil še 
nastop mladega pianista, pra
vega virtuoza, Jana Grbca.

IG

Krasu, najprej na Opčinah s kon
certom  tržaške ženske vokalne 
skupine Cappella civica v poseb
nem  projektu za zbor in  kitaro, ki 
sta ga s priredbami skladb Ravela, 
De Falle in  Satiea sestavila 
zborovodja in  skladatelj Marco 
Sofianopulo in kitarist Marko Feri, 
ki je bil tudi protagonist izvrstne
ga solističnega uvoda. Večer se je 
nadaljeval v dvorani Casinoja v 

Lipici v čisto dru
gačnem  duhu s 
poklonom  legen
darni skupini Pink 
Floyd v izvedbi 
tržaških glas
benikov benda 
Pink Moon. Festi
val se je končal v 
nabito polni dvo
rani društvene 
gostilne na Kon- 
tovelu, kjer je sve
tovno znani ki
tarist Vlatko Ste- 
fanovski očaral 
publiko z im 
provizacijami na 

makedonske ljudske tem e v 
doživetem solo-programu, ki je 
prevzel z bogato zvočnostjo in z 
živostjo sporočilne muzikaličnos- 
ti karizmatičnega izvajalca. Ob 
koncertnem delu je festival razvil 
tudi formativno nit z zelo uspešno 
delavnico kitare, angleščine in 
likovne ustvarjalnosti "Easy gui- 
tar”, ki že drugo leto poteka pod 
vodstvom Kanadčana Daria Vi- 
vianija in  tolmači m ednarodni 
duh pobude z zabavnim vzgajan
jem otrok od 6. leta starosti.

PAL

Slovenska prosveta in Radijski oder

Uspešen konec 
gledališkega tedna
Gledališka šola za najm - 

lajše spada v že trad i
c io n a ln o  p o le tn o  p o 

n u d b o  za otroke, ki jo v  prvih  
p o č itn išk ih  d n e h  p rire ja ta  
Slovenska prosveta in  Radijski 
oder, in  tud i letos je b ilo  tako. V 
F inžgarjevem  d o m u  n a  O pči
n ah  so se od ponedeljka, 15., do 
petka, 19. junija, zbirali otroci, 
stari od  6. do  13. leta, ki radi 
nastopajo na odrskih deskah, in  
so vse dni p ridno  vadili bodisi v 
ju tranjih  bodisi v popoldanskih 
urah .
Pod energ ično  režisersko roko 
Alide Bevk so se tečajniki tokrat 
po topili v  pravljično m orje. Na 
oder so nam reč postavili M alo 
m orsko  deklico  H ansa C hris
tiana A ndersena, ki jo je za 27- 
člansko zasedbo priredila Luč
ka Susič, duša gledališkega ted 
na  za najm lajše. V slabih petih  
dn eh  je torej nastala predstava,

s katero je 53 o trok v dveh iz
m en ah  nastopilo  že v petek, 19. 
t. m ., prva skupina ob  17., d ru 

ga pa ob  19. uri.
Da so se na O pčinah  družili sa
m i gledališki navdušenci, je b i

lo razvidno vsem, ki so si 
og ledali zak ljučni p red 
stavi, saj so se vsi m alčki 
p o tru d ili in  se izkazali v 
večjih ali m anjših  vlogah. 
K uspehu  končne p roduk
cije pa so prispevali še n e 
pogrešljivi sodelavci g le
dališke šole: M agda Sa
m ec, ki si je zam islila in  iz

delala efektno sceno ter p isane 
kostum e, Aljoša Saksida, ki je v 
celo ti poskrbel za g lasbeno

kuliso, Jelka Bogateč, s katero 
so nastopajoči naštudirali p le
sne točke, ter m ladi tonski mo-
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PROSEK-KONTOVEL G .Jože Špeh je slavil 25-letnico mašniškega posvečenja

/ / Bog je tisti, ki bo dal 
seme pognati"

Gospod Jože Špeh je v četr
tek, 25. junija, praznoval 
petindvajsetletnico maš

niškega posvečenja. Sprejel nas je 
v proseškem župnišču, kjer je raz
govor razpredel vrsto ključnih 
tem, še zlasti odnos mladih do ve
re: tržaško mladino g. Špeh zelo 
dobro pozna, saj že od svojega 
prihoda v naše kraje poučuje 
verouk na slovenskih šolah. 

Najprej bi vam radi voščili 
ob tako pomembnem ju
bileju. Kako pravzaprav 
spremljate ta trenutek?

V zadnjih tednih sem o tem  
veliko razmišljal. Mislim, da 
se tačas v  m eni spajajo različ
ni občutki. Človek, duhovnik  
želi ljudem , k i prihajajo v  
božjo hišo najbolje: osebno 
bi želel, da bi ljudje čim bolj 
razvijali svojo osebnost in s 
tem postali bolj svobodni; že
lel bi, da bi im eli dobre m e
dosebne odnose. To je bistvo 
evangelija! Jezus izrecno  
poudarja to v  eni sami zapo
vedi: ljubezen do Boga se nuj
no  izraža v  našem odnosu do 
sočloveka. Če želim imeti do
ber odnos z  nekom, je nujno, 
da im am  pošten odnos do lastne
ga jaza. Osnovna naloga duhov
nika je, da spodbuja osebnostno  
rast vseh svojih župljanov. Goto
vo je v  ta proces vpletena tudi 
naša transcendenca: vprašati se 
moramo, ali smo sposobni resnič
no biti odrasli, če transcendenco 
v  sebi izničimo.
Rad im am  zgodovino in  filozo
fijo: od  njiju sem se marsikaj 
naučil. Kadarkoli so se pojavljali 
nihilizm i -  se pravi anulacija tran
scendence -, je vedno šlo vse na
robe, ker človek n i m ogel odra
ščati.
Vprašali ste me, kako doživljam  
ta jubilej: včasih im am  vtis, da p o 
slanstva m i ne uspe popolnom a  
dovršiti. Tedaj pa pom islim  na 
Gospodove besede: n i treba, da 
človek v  svojem življenju žanje, 
glavno je, da orje in seje. Bog je  ti
sti, ki bo dal seme pognati.

Kako je v  teh petindvajsetih le
tih transcendenca v  vas rastla, 
se razvijala in nadgrajevala? 

Veliko m i je pomagala dialogalna

m olitev, k i n i golo obhajanje 
nekega obrazca, ampak razgovor 
z  Gospodom. Taka m olitev m i je 
pomagala tudi, da sprejmem  
svoje meje, ki m i naposled naka
zujejo pravo pot, m i omogočajo 
prevzem  odgovornosti in svobo
de, kar se nato nu jno izkazuje v  
odnosu do bližnjega, do sočlo-

.

veka. V veliko oporo m i je vedno  
bilo branje evangelija in globoka 
meditacija ob njegovih sporoči
lih: vedno sem dopuščal, da bi od
lom ki evangelija im eli vpliv na 
m oj jaz. Ta dva trenutka sta vedno  
omogočala m oje zorenje, ki dose
ga vrhunec v  obhajanju evhari
stije.

Kako se to vaše čustvo, ki je 
skupno globoko čutečim kri
stjanom, spaja z okoljem, v  ka
terem živi vernik? Današnji čas 
se transcendentalnemu tre
nutku upira...

Ne bi rekel, da gre tu za odpor. Mi
slim zgolj, da je geslo 'denar vrti 
ves svet' zameglilo transcenden
talno d im enzijo  človeka. Kopr
neča želja, da bi človek im el ved
no  več, je v  nas uničila to bistve
no  razsežnost: človek n i samo  
phisis, amapak tudi psiche’. Do
brine namreč, do katerih človek 
ni postavil določenih meja, so nas 
večino oropale svobode. Svoboda 
je tam, kjer je transcendenca. Po
m em bno  je, da se človek zaveda,

do kam lahko seže, katere so nje
gove meje. Človek je črtal Boga in  
s tem hoče limite, ki nam  jih je 
Gospod dal, prestaviti. To v  bistvu 
ne gre!

Človek ni več zmožen sprejeti 
svojih mej, posledično niti 
svoje svobode.

Absolutno. Le ko človek sprejme 
svoje meje, je lahko svoboden. 
Če pa m ej n e  sprejme, ga bo 
vedno nekaj žrlo, bo nezado
voljen, ker bo m ejnike vedno 
skušal premikati. Tako pa si bo 
le kratil svobodo. Svoboda pa 
je odgovornost, odgovornost 
za lastne meje, k i nam jih je dal 
Bog. In edino On je absoluten, 
m i sm o omejeni, relativni. To 
je treba sprejeti.
Vrniva se iz absolutnega v  
minljivo, iz transcendence v  
tostranstvo. Kako se spomi
njate prvih časov župniko- 
vanja na Proseku in Kontove- 
lu?
Dejansko je ta kraški rob postal 
m oj dom. Na Prosek sem prišel 
leta 1990. Rojen sem v  Velenju, 
dolgo časa sem preživel Lju
bljani in v  tujini, v  Berlinu in 
na Dunaju. Ob m ojem  priho

du je bil Prosek brez dušnega pa
stirja. Tedanji ško f Lovrenc Bello- 
m i m e je sem poslal za nekaj m e
secev vse do prihoda g. Bogatca, 
nato sem bil premeščen v  
Barkovlje. Po smrti kontovelskega 
župnika g. Grmeka sem postal pa
stir tiste župnije, ko je v  večnost 
odšel še g. Bogateč, sem prevzel 
upravo obeh far.
No, to je postal m oj dom. in s tem  
sem povedal vse!

Vrsto let, točneje od 1990, 
poučujete verouk tudi na slo
venskih šolah. Stik z mladimi

vam je zelo drag.
Zelo rad im am  svoje dijake, zanje 
tudi veliko molim . Žal m i je, da se 
večina v  razgovorih boji dodati 
iskanje bistvenih pascalovskih 
elem entov: kdo sem, od kod  
prihajam in kam grem. Če si pa 
oseba hoče postaviti ta vpašanja, 
se nujno mora dotikati vertikale -  
Boga. Mladi pa raje gledajo v  smer 
vodoravnega obzorja...

Ali ste morda opazili, da se je v  
obdobju dvajsetih let odnos 
mladih do transcendence spre
menil?

Bistveno se je. Ko sem začel 
poučevati, se je o teh stvareh da
lo sproščeno in konkretno govo
riti: razmišljalo se je o smislu  
življenja, o vrednotah, o širšem 
obzorju religije... Danes so to ta- 
bujevske tematike.

Govor je o preobremenjenosti 
mladine s stranskimi dejavno
stmi.

Če človek hoče, lahko najde čas 
za marsikaj. Mislim, da se za tem  
izgovorom skriva gola kom pen
zacija: človek si ne upa se soočiti 
z  določeno temo, zato od te beži. 
Ta občutek im am  tudi m ed  
branjem časopisov in gledanjem  
televizije. Vse teži k  seksu, zabavi, 
h kopičenju čim več denarja s čim 
manjšim  naporom. Okolje, v  ka
terem živimo, družine, v  katerih 
naši m ladi odraščajo, so do 
osnovnih življenjskih vprašanj 
dokaj zaprti. Večina mladih je od
tujena od samih sebe. Naj nave
dem  le primer: ko  pred maturo  
vprašam mlade, kaj bodo potem  s 
svojim življenjem, večina ne zna 
odgovoriti. Tudi zato je problem  
m am il in alkohola m ed  m ladim i 
tako razširjen. Pred časom sm o na 
šoli im eli strokovno predavanje 
oseb, ki se soočajo s temi proble
matikami: kar 35% naše mladine 
ima problem  z  alkoholom. To ni 
nič drugega kakor beg iz realnosti, 
beg pred soočanjem z  lastnim  
življenjem.

Igor Gregori

Ob 25. obletnici m ašniškega posvečenja  

želi vsa župn ijska  skupnost 

s Proseka, Kontovela in iz  Gabrovca 

g .  J O Ž E T U  Š P E H U  

obilo Božjega blagoslova.

Iskrene čestitke!

posebno delikatno temo, se pravi 
spor glede penečega vina Prosec- 
co, za katerega pridelovalci iz 
Veneta želijo pridobiti zaščitno 
znamko DOC, in  kraškimi pride
lovalci, ki bi si po zgledu zadeve 
tokaj želeli zagotoviti pošten do
govor. Slednjega si želi zlasti Piero 
Villotta, z njim  se načeloma strin
ja tudi Andrej Bole: pozitiven raz
plet zadeve bi nedvom o pripo
mogel k ponovnemu ovrednoten
ju paštnov od Nabrežine do Kon
tovela in tako končno spodbudil 
kmetijsko dejavnost naših kmetov. 
To je v bistvu tudi stališče Kmečke 
zveze, "da bi pa v tej bitki uspeli, 
potrebujemo pošteno pomoč kra
jevnih upraviteljev", je dejal pred
sednik KZ in LAS- a Franc Fabec. 
Po okrogli mizi, na kateri je Andrej 
Bole še poudaril, kako je vitovska 
zaradi prizadevanja vedno večjega 
števila vinarjev postala v nekaj de
setletjih svetovno znana visoko 
kakovostna sorta naših krajev, je 
občinstvo na dvorišču grajskega 
objekta dejansko okusilo prefin
jenost kapljice in  lahko izbiralo 
med žlahtnostjo kar dvajsetih pri
delovalcev. Vinarjem so se ob tej 
priložnosti pridružili še gostinci 
krajevnih restavracij, ki so pri
pravili izvrstne ribje specialitete in 
tako še dodatno podkrepili pre
pričanje, da se vitovska intim no 
spaja z morjem...

IG

O bvestila
Lutkovna delavnica Devinski vrt 
ustvarjalnosti, ki jo vodi Irena Zuba- 
lič, s e  bo končala s  predstavo  
JazbečarTobija, v petek, 26. junija, 
ob 1 2 .3 0 , na sedežu devinskih 
zborov. Vabljeni otroci in starši!

Darovi
V spom in  na dragega Bertota 
daruje Grazia Gerdol 5 0  evrov za 
Sklad Marta Požar narodne no
še , 2 5  evrov za svetoivanski Ma
rijin dom, 2 5  evrov za svetoivan
ski cerkveni zbor in 5 0  evrov za 
kapelico Kraljice miru na Kati- 
nari.

ZAHVALA

Ob težki izgubi mojega dragega BERTOTA 
se iskreno zahvaljujem vsem, 

ki so sočustvovali z  mano.
Posebna zahvala msgr. Mariju Gerdolu ter 

g. Antonu Žužku, župniku na Katinari, 
za pogrebni obred s sv. mašo. Vsem iskrena hvala.

Žalujoča žena Grazia Saražin Gerdol

GOSTINSTVO Slow food

Pokušnja domačih 
proizvodov

Tržaški oddelek Slow Food 
je uspešno prired il v re
stavraciji Sardoč v Preč
niku četrto izvedbo pokušnje in  

predstavitve dom ačih  proizvo
dov Trieste Golosa. Kot je raz
v idno z bogate skupinske slike 
pred kraškim obratom , so prire-

Nesich je dal besedo kar nekaj 
gostom , da bi skupaj preverili 
predstavljeno in  splošni enoga- 
stronom ski tren u tek  pri nas. 
Oglasil se je tržaški genetist Pao
lo G asparini o ku ltu ri zdrave 
prehrane in  zaznavanju užitka z 
vidika po trošn ika in  člana gi-

ditelj Sergio Nesich in  gostitelji 
Satko Sardoč, sestra Joži in  njen 
sin Kristjan lahko res zadovolj
ni. Preko 20 proizvajalcev, od 
M avhinj do m iljskih hribov, se 
je odzvalo vabilu gurm anskega 
krožka in  priredilo pravo polet
no  veselico v znam enju izvirnih 
sort in  značilnih proizvodov, od 
kraškega p ršu ta  do  m edu, od 
oljčnega olja iz Brega in  Milj do 
sira in  vina. O b proslavljenih  
im en ih  in  znan ih  obrazih so se 
krajevni enogastronom ski ljubi
telji lahko seznanili tud i z novi
m i proizvajalci, takšnim i, ki se 
ukvarjajo tako rekoč ljubiteljsko 
z gojenjem vina ali oljk in  pa tu 
di profesionalno.
Ob trad icionaln ih  kraških p ro
izvodih pa bi še opozorili na n a 
stop in  celo debi o b rtn ih  proiz
vajalcev piva, sladoleda, ribar
nic, slaščičarn...
Duša tržaških  slowfoodovcev

banja Slow Food. Istrska Tržača
na M arino Vocci in  Livio Dori- 
go sta osvetlila povezavo, kul
tu rn o  in  gastronom sko, Krasa z 
m orjem  in bližnjim  polotokom . 
Podžupan in  občinski odbornik  
za turizem  M assimo Romita je 
pozdravil v im en u  občine De
vin Nabrežina, ki je bila pokro
viteljica srečanja s Pokrajino in  
še drugim i zasebnimi sponzorji, 
s poudarkom  na gospodarski vi
ziji razvoja za naše kraje, ki slo
n i prav n a  povezavi turizm a in  
enogastronom ije. Splošna ugo
tovitev je bila, da je ob zelo ka
kovostni, a objektivno om ejeni 
proizvodnji vsaka sm iselna per
spektiva razvoja prav v iskanju 
odličnosti proizvajalcev in  slož
nega sodelovanja vseh osebkov 
(operaterjev, ustanov, uprav 
itd.) p ri vsestranski p rom ociji 
teritorija.

Davorin Devetak

Počastitev spomina v Rižarni
Vsako leto s e  po zaslugi S lovenskega pastoralnega sred išča  v 
Trstu in njegovega ravnatelja msgr. Marija Gerdola v tržaški 
Rižarni, na kraju trpljenja, odvija počastitev  spom ina vseh  tam  
trpečih in umrlih rojakov. Letošnje bogoslužno slavje je  bilo 
poverjeno starosti tržaških duhovnikov, škedenjskem u kaplanu 
in letošnjem u biserom ašniku Dušanu Jakominu. V pridigi je  z 
ognjevito vnem o opisal trpljenje, ki ga povzroči človek v im enu  
raznih ideologij, in v spom in priklical taborišča v Auschwitzu, 
Buchenvvaldu, Gonarsu in Rižarni. Spodbudil je  zbrane, da bi 
V sem ogočnega  prosili, naj s e  ta  groza nikoli več  ne ponovi. Ob 
b isero m a šn ik u  je  so m a še v a l tudi ravnatelj p a sto ra ln eg a  
sred išča  msgr. Gerdol. Polnoštevilni združeni zbor ZCPZ je s  
ten k oču tn im  izvajanjem  K lančičeve m a še  in priložnostnih  
skladb ustvaril s lovesn o  vzdušje. Zbor je  ob orgelski spremljavi 
Iztoka C ergola vodil zb orovodja Edi R ace. Po k o n ča n em  
bogoslužju so  s e  sodelu joči pevci zbrali na kmetiji Lojzeta 
D ebelisa, kjer so  počastili gospodarjev god ter kovali načrte za 
številne dejavnosti v te m  poletju.

m i  Okrogla miza

Vitovska in morje

K o govorimo o kraškem vi
nu, običajno om enjam o 
žlahtnost terana, njegovo 

polnost in moč: teran je vonjav in 
rezek, je krepak in jeklenast, je čil 
in poln življenja, svež, ščegetljiv in 
rubinasto leskeč. V njem se najbol
je zrcalijo trpka kraška zemlja, trud 
in žilavost kraških ljudi.
Kot je kraškemu človeku vedno 
stala ob strani klena žena, tako je 
narava poskrbela, da bi tudi teran 
ne ostal brez svoje življenjske 
sopotnice.
Vitovska se od terana diametralno 
razlikuje: je namreč prijazno, sko
rajda gosposko, elegantno, 
nevsiljivo vino sončne barve, ki se 
odlično spaja z morskimi jedmi. 
In ravno Vitovska in morje je bil 
naslov simpozija in  degustaci
jskega trenutka, ki ga je Konzorcij 
vin Kras priredil v petek, 12. juni
ja, na Devinskem.
Najprej je bila na vrsti okrogla 
miza, ki so jo sooblikovali pred
sednik Konzorcija vin Kras Andrej 
Bole, predsednik Kmečke zveze 
Franc Fabec, proučevalec enološk- 
ih pridelkov našega področja Ste- 
fano Cosma, Piero Villotta, pred
stavnik Vojvodine furlanskih vin, 
in podpredsednik tržaške pokra

jine Walter Godina. Beseda o vi
tovski ni tekla po strogih stro
kovnih tirnicah: o njej so prisotni 
spregovorili zlasti v luči priljublje
ne vinske sorte, ki ima globoke ko

renine v naši zemlji. "O izvoru te 
trte je več teorij", je dejal Stefano 
Cosma. "Dokaj nezanesljiv je po
datek, po katerem naj bi vitovska 
izhajala iz kraja Vitovlje v Vi
pavski dolini. Mogoča pa je razla
ga, ki jo je dal prof. Pavle Merku',

ki je pred časom na podlagi navz
križne term inološke primerjave 
uvidel v besedi vitovska izraz vi- 
tovje (to je)". Dokaj bolj prikupna 
je teorija, po kateri naj bi izraz vi
tovska izhajal iz obdobja srednje
ga veka, ko so vitezi in  njihove 
enote, nam eščene po utrdbah, 
branile kraško področje pred tur
škimi vpadi; prebivalstvo naj bi za

ščito odplačevalo v naravi, z žlaht
no kapljico, ki se ji je naposled rek
lo viteško vino -  vitovska. "Kakor 
koli že, gre za sorto, ki je tesno 
vezana na področje, s katerega 
izhaja: vitovska je sad kraške zeml
je", je dejal Cosma, ki je nato načel
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Obisk evroposlanca Milana Zvera in poslanca DZ Mira Petka

O usodi Trgovskega doma kmalu 
tudi slovenska vlada

Milan Zver: "0 Trgovskem domu tudi v EP"
Kako lahko slovenski evropo- 
slanec v  Bruslju in Strasbour
gu zagovarja pravice sloven
skih manjšin?

Obstaja več  načinov. N ajpo
m em b n ejše  je  delovno  telo za 
m anjšine v  Evropi. Ob tem  lahko  
postavlja poslanec poslanska  
vprašanja, v  okviru  poslanske  
skupine je  lahko nosilec kakega 
dosjeja na to temo. Pom em ben  
pa je seveda tudi ž iv  stik: skušal 
vas bom  zato čim  več obiskovati, poslušati predloge in  vabiti v  
Bruselj. Dobro je, da se EP odpre evropskim  državljanom. Evro
pa temelji na spoštovanju pravic m anjšin. Ne vidim  zato nobe
nega razloga, da bi se standardi zniževali, k ljub  tem u da so v  
nekaterih državah na oblasti politične opcije, k i m anjšinam  n i
so naklonjene. Evropa je  "obsojena" na večetničnost.

Kako boste sodelovali z južnotirolskim evroposlancem Dorf- 
m annom, ki ga je navsezadnje podpiral tudi pomemben del 
slovenske manjšine v  Italiji?

Komaj čakam, da se srečava in spoznava. SDS je  že v  začetku de
vetdesetih sodelovala s SVP. Zelo sem vesel, da sm o  zato preko  
SSk spet prišli v  neposreden stik  z  južnotirolsko stranko.

Boste v  EP tudi kaj spregovorili o  problematiki goriškega Tr
govskega doma?

V Italiji obstaja vladavina prava. Prepričan sem  zato, da bodo  
m orale oblasti uslišati zahteve slovenske m anjšine. Sam zakon  
38/01 predvideva, da pride dom  v  last dežele in  v  upravljanje 
manjšine.

Ampak, boste o  tem v  Bruslju spregovorili?
Tudi o tem  bom  m orda spregovoril, če se bom o tako zm en ili s 
predstavniki manjšine.

Miro Petek: "Ministru Žbogarju bom 
postavil poslansko vprašanje"

Kako lahko Slovenija pomaga 
manjšini pri deblokadi vračanja 
Trgovskega doma?

V slovenskem  prostoru je ta pro 
blem  m anjšine le m alo  poznan.
Slovenski politiki bi morali Trgov
ski dom  začeti resneje obravnavati.
Sam bom  postavil glede tega m in i
stru Žbogarju najprej p isno poslan
sko vprašanje. Slovenska diploma
cija ima svoje vzvode, da opozori 
Italijo na nespoštovanje zaščitnega 
zakona iz leta 2001, ki določa, da 
mora dom  preiti v  slovenske roke. Vse naše sosede imajo pri zašči
ti posam eznih slovenskih manjšin še zelo nizke standarde, m edtem  
ko moram Slovenijo pohvaliti, da ima dokaj visoke standarde. 

Korotan v  Avstriji je sicer povsem drugačen primer z drugačnim 
zgodovinskim in pravnim ozadjem, ki ga Slovenija rešuje v  pr
vi osebi. Bi se tudi v  okviru Trgovskega doma kazala možnost, 
da bi Slovenija tako neposredno vstopila "v igro" pri reševanju 
tega problema?

Korotan je res drugi problem, saj je v lasti M ohorjeve družbe. Pri 
Trgovskem dom u pa je zanimivo, da sam zakon določa njegovo p o 
vračilo slovenski skupnosti v  Italiji. Slovenija mora ubrati svoja 
pota na ravni zunanjih m inistrov in  predsednikov vlad. Poseg Slo
venije je mogoč: ko  je lani ho te l Berlusconi za m ilijon  evrov  
zmanjšati prispevek za manjšino, sm o z  demokratično m etodo pri
tiska na vseh institucionalnih ravneh dosegli, da se je  ta m ilijon vr
nil v  proračun. Seveda, to je šele prva bitka. Treba se bo zdaj potru
diti, da bodo povrnjena vsa sredstva, ki naj bi izpuhtela iz proraču
na do leta 2014. V tem  m andatu bo naša komisija posvetila ustrez
no  pozornost tem težavam, ki so bile, za razliko npr. od Korotana, 
doslej nekoliko zapostavljene. Nova vlada n i okoli tega doslej še n ič  
storila, če se n jeni predstavniki doslej še niso uradno srečali s pred
stavniki FJK.

tič e n : “Bil je ze lo  p re ta n je n  
p o litik , p r ip ra v lje n  je b il n a  
p o vezovan je  in  n a  sk lepan je  
zavezništev, če je le to  ko ris ti
lo  s lo v e n sk em u  n a ro d u " , je 
še dejal G randa  in  nadaljeval: 
“M a tija  M aje r Z iljsk i je  b il 
h k ra ti te o re tik , p rak tik  in  ak 
tiv ist. Po p ro p a d u  revo lucije  
in  z n a s to p o m  B achovega a b 
so lu t iz m a  je o p u s ti l  id e jo  
d ržav e  in  svo jo  en e rg ijo  
u s m e ri l  v  p o u d a r ja n je  s lo 
v e n s tv a  in  s lo v e n šč in e " . 
G ran d a  je svoj poseg  sk len il z 
a k tu a liz a c ijo  lik a  M atije  
M a ja rja  Z iljskega: "V I ta liji 
im a  v sak o  m e s to  u lic o , p o 
svečeno  V erdiju . I ta lija n i pa 
V erd ija  n e  p o jm u je jo  sa m o  
ko t g lasben ika, am p ak  p red v 
sem  ko t velikega n a ro d n ja k a . 
V s lo v e n sk i to p o n o m a s t ik i  
p a  le redkok je  z a s le d im o  u li
ce, p o sv e če n e  Z iljskem u. Ko 
se b o  o d n o s  d o  M atije  
M ajarja  Ziljskega, ko t na jbo lj 
p re f in je n e g a  p o litič n e g a  m i
sleca  in  n a ro d n ja k a  svo jega 
časa, sp rem e n il, b o m o  lah k o  
tu d i sam i zase rekli, d a  c e n i
m o  svojo državo".

AČ

Trgovski dom v Gorici je 
bil sim boličen začetek 
zamejskega obiska n o 
voizvoljenega evropskega po

slanca Milana Zvera ter poslan
ca in  predsednika državnoz
borske komisije za Slovence v 
zamejstvu in  po svetu Mira 
Petka. Obiska sta se ob tem  
udeležila še Božo Predalič, član 
strokovnega sveta SDS (Janševe 
vlade v senci) in  Andreja Valič, 
direktorica Študijskega centra 
za narodno spravo. Obisk je or
ganizirala SSk: med gostitelji, 
ki so ljubljanske goste sprejeli 
pred Trgovskim domom, so bi
li deželni tajnik SSk Damijan 
Terpin, goriški tajnik Julijan 
Čavdek, deželni svetnik Igor 
Gabrovec, goriška občinska 
svetnika Silvan Primožič in 
Marilka Koršič in  predstavnika 
mladinske sekcije SSk Aljoša 
Jarc in  Matevž Čotar. Goste sta 
sprejela še goriški pokrajinski 
predsednik SSO Walter Bandelj 
in predsednik goriške občinske 
konzulte za Slovence Ivo Cotič. 
Slovenskim gostom je deželni taj
nik Terpin najprej nekoliko poja
snil zapletljaje okoli pravnega sta
tusa Trgovskega doma, ki bi m o

ral, sklicujoč se na zaščitni zakon, 
že zdavnaj preiti v roke deželne 
uprave, le-ta pa bi ga morala brez
plačno oddajati slovenskim insti
tucijam. Kljub tem u da je od odo

Trgovski dom zapuščen?
Usodo Trgovskega doma določa 19. člen zaščitnega zakona 3 8 /0 1  v treh odstavkih:
1. odstavek določa, da se  Narodni dom pri Sv. Ivanu v Trstu prenese na deželo FJK, za 
Narodni dom v ul. Filzi in Trgovski dom v Gorici pa se  z deželo FJK sklene konvencija. V vseh 
treh stavbah se namestijo slovenske in italijanske institucije v skladu z obstoječimi 
dejavnostmi, potem ko bo dežela sklenila konvencijo s Tržaško univerzo za poslopje v ul. 
Filzi in s  finančnim ministrstvom za stavbo v Gorici.
2. odstavek določa, da mora priti do dogovora z deželo FJK v 5 letih. Če do rešitve ne pride 
v tem roku, mora v naslednjih šestih mesecih zadevo rešiti predsednik vlade z odlokom.
3. odstavek določa, daje za načine uporabe in upravljanja domov odgovoren paritetni odbor. 
Stanje Trgovskega doma dobrih osem let po odobritvi zaščitnega zakona je seveda v 
tipičnem slogu “po italijansko”. Konvencija z deželo še  ni bila podpisana, da o namestitvi 
slovenskih institucij vsam dom sploh ne govorimo. Namesto da bi se v poslopje po sprejetju 
zakona začele nameščati slovenske institucije, imamo danes tam urade zakladnega 
ministrstva, ki naj bi jih v kratkem vsekakor izselili. V italijanski javnosti posebnih odmevov 
na to temo seveda ni bilo. V javnost so pricurljale vesti, da gre za pingpong igro med 
kulturnim ministr
stvom in županom 
Romolijem, ki da sta 
sicer glede usode  
Trgovskega doma 
stopila v kontakt, a 
da s e  je njun stik 
izgubil nekje v 
birokratskih predalih 
ministrstva. Trgovski 
dom pa je medtem 
protipravno 
neizkoriščen  in 
neuporabljen.

britve zakona preteklo že osem 
let, konkretnih korakov še ni bilo: 
Trgovski dom je še vedno v rokah 
države, ki ga sploh ni še predala 
deželi. Petek je dejal, da bo glede 

Trgovskega do
ma postavil po
slansko
vprašanje zu
nanjem u m ini
stru Žbogarju, 
da bi tako Slo
venija v prvi 
osebi “vstopila 
v igro". Evro
pski poslanec 
Zver, ki se že ve
seli sodelovanja 
zjužnotirolcem  
Dorfmannom, 
pa je po 
predhodnem  
posvetovanju s 
predstavniki 
m anjšine pri
pravljen zadevo 
"Trgovski dom" 
internacionali
zirati v Evro
pskem parla
mentu.
V nadaljevanju 
srečanja v pro
storih KG Lojze 
Bratuž je dežel
n i svetnik Ga
brovec podčrtal

potrebo po pogostejših stikih 
med Ljubljano in  Furlanijo Julij
sko krajino. Pahorjeva vlada nam 
reč še ni stopila v stik s Tondovo 
upravo: ravno v teh tednih se pri
pravlja prvo Tondovo gostovanje 
v Sloveniji. Terpin je nadalje ob 
čestitkah evroposlancu Zveru za 
izvolitev v Bruselj in  Strasbourg 
izrazil tudi zaskrbljenost nad 
možnostjo, da bi iz Sveta za Slo
vence v zamejstvu bili izločeni 
slovenski stranki Slovenska sku
pnost in  Enotna lista. Miro Petek 
je odgovoril, da večjih sprememb 
v obstoječem zakonu o Slovencih 
zunaj meja ne pričakuje, posebej 
pa ne tega, da bi iz Sveta izpadli 
slovenski zamejski politični 
stranki: "Zagovarjali bom o da
našnjo situacijo. Dvomim tudi, 
da bi Pahorjeva vlada šla v take 
reforme, ki bi SSk in  EL črtale iz 
Sveta, in bi tako odprla novo fron
to. N otranjepolitičnih razprtij 
nočem o izvažati v zamejstvo". 
Ob sklepu sta se oglasila še Silvan 
Primožič, ki je sprožil problema
tiko pridobivanja slovenskega 
državljanstva in  predlagal poeno
stavitev postopka. Walter Bandelj 
pa je opozoril na potrebo, da slo
venska vlada izvaja na Italijo di
plomatski pritisk za zagotovitev 
prim erne finančne podpore slo
venski manjšini.

Andrej Čemic

Proslava ob obletnici osamosvojitve Slovenije

"Matija Majar Ziljski bi nam moral 
biti v zgled tudi danes"!

V Š teverjanu  so tu d i le 
tos p r ire d ili s lo v e sn o 
st o b  o b le tn ic i o sa m o 

sv o jitv e  S lo v en ije . P od  lip o  
n a  d o m ač iji M arjan a  T erp in a  
je b ila  v  p e tek , 19. ju n ija , t r a 
d ic io n a ln a  p roslava , ki jo  je 
o rg a n iz ira l S vetovn i s lo v e n 
ski k o n g res  v  so d e lo v a n ju  s 
k ro žk o m  A n to n  G regorč ič  in  
Zvezo v e te ran o v  v o jn e  za Slo
ven ijo .
V ečer je o b lik o v a l z g o d o v i
n a r  S tane G randa, ki je š tev il
n im  g o s to m  p re d s ta v il lik  
M atije  M ajarja  Ziljskega. Z ilj
ski, k i je le ta  1836 s to p il v 
d u h o v n iš k i  s ta n , je b il  oče  
ide je  Z ed in jen e  S lovenije. Bil 
je o b e n e m  tu d i te sen  prijatelj 
A n to n a  M a r tin a  S lo m šk a . 
G ra n d a  je lik  Ziljskega u m e 
stil v  o b d o b je , ko je b ila  ideja 
Z e d in je n e  S lo v en ije  n a jb o lj 
re a ln a  in  n a jb o lj cv e to ča .

Svoje id e je  je 
n a ro d n i b u d i
telj o b lik o v a l 
n a  t r d n ih  t e 
m e ljih  
p reu čev an ja  
in  d e la  n a  te 
re n u . “M atija  
M aja r Z iljski 
je o d lič n o  
p o z n a l s lo 
v e n sk i živelj. 
H o d il je iz 
k ra ja  v  kraj, iz 
vasi v  vas. 
Sam  je ta k o  
sp o z n a v a l v 
p rv i o se b i 
s ta n je  n a r o d 
n e g a  d u h a  
m e d  S lo v en 
ci. P ri u g o 
ta v lja n ju  tega 
s ta n ja  je b il 
ze lo  n a 

ta n č e n " , je za uv o d  v  o se b n o 
st Ziljskega p o v ed a l G randa . 
M ejn ik , ki ga je M atija  M ajar 
Ziljski po stav il, je b il p o lit ič 
n i p ro g ra m  Z ed in jen a  Slove
nija . N astal je 17. m arca  1848, 
v  č a sn ik u  N o v ice  p a  je b il

o b jav ljen  29. m arca  istega le 
ta . Z ed in jen a  S lovenija  je b il 
p o  G ra n d o v em  m n e n ju  n a j
bolj rad ik a len  n a ro d n o -b u d i-  
te ljsk i p ro g ra m  v  o b d o b ju  
P o m lad i n a ro d o v . P re d v id e
val je n a m re č  p o p o ln o  p re u 

red itev  A vstro-O grske 
m o n a rh ije . "Te za h te 
ve so b ile  ce lo  ra 
d ika lne jše  o d  o n ih , ki 
sm o  jih  postav ili m ed  
n a š o  o s a m o sv o jit
v ijo", je še dejal G ran 
da. S lovenska d ržava 
je p o  M a ja rje v em  
m n e n ju  sp ad a la  v  n a 
rav n o  p ravo . "M atija  
M ajer Ziljski je v  stiku  
z av s trijsk im i o b la s t
m i v e d n o  te r ja l in  
z a h te v a l, n ik o li  n i 
p ro s il" , je p o ja sn il  
p re d a v a te lj, “ker se 
p rav ice, ki so n a ro d u  
d o d e ljen e  p o  b o ž jem  
in  n a ra v n e m  p rav u , 
te r ja jo  in  z a h te v a jo , 
n ik a k o r  p a  n e  p ro 
s ijo " . M a tija  M ajer 
Z iljsk i je b il  re v o lu 
c io n a r , a je h k ra ti  
zn a l b iti tu d i p rag m a
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Trenja med državama se nadaljujejo

Odnosi med Slovenijo in 
Hrvaško najslabši doslej

D ogajanja v slovenski poli
tiki potrjujejo, da vlada in 
opozicijske stranke 

soglašajo zgolj v ugotavljanju, da 
je država v recesiji, torej v globoki 
finančno-gospodarski krizi, saj se 
je bruto domači proizvod že v 
prvih treh mesecih 2009 zmanjšal 
za 6,4%. Približali smo se tistim 
državam članicam EU, ki jih je 
kriza najbolj prizadela. Tako hitre
ga padca gospodarske rasti ni 
pričakovala niti centralna Banka 
Slovenije. Vlada je po odkritju 
primera Gregorja Golobiča, minis
tra in predsednika stranke Zares, 
ki se je časnikarjem in celotni 
slovenski javnosti zlagal, da nima 
premoženja, kljub temu pa ni ho 
tel odstopiti, nekaj dni bila v 
težavah in  neodločna v svojih rav
nanjih. Njena zadrega je bila očit
na. Toda potem je sporočila, da bo 
v prihodnje hitro in zlasti pošteno 
delovala, s čimer da bo spet prido
bila podporo in  zaupanje državl
janov.
Morda je prav zaradi om enjene 
napovedi vlade kriminalistična 
policija izvedla veliko akcijo zoper 
gospodarske družbe skupine Pivo
varne Laško, ki jo vodi Boško Šrot, 
domnevno največji slovenski bo
gataš in  tako imenovani tajkun. 
Kriminalisti - zasliševanja 
posameznikov ter zbiranje doku
m entov je izvajalo kar 80 krimi
nalistov - preiskave se nadaljujejo 
in  so jih razširili tudi v tujino.

Boško Šrot je osumljen kaznivih 
dejanj pri lastninjenju Pivovarne 
Laško, natančneje "zlorabe
položaja ali pravic, ter preslepitve 
pri pridobitvi posojila ali ugod
nosti". Prvi mož slovenske polici
je Janko Goršek je na vprašanje, 
kdaj bodo spisali kazenske 
ovadbe, odgovoril, "da je to šele 
začetek, policijo pa čaka še ogrom
no dela".
Drugi domnevno na j večji tajkun, 
Igor Bavčar, pa še zmeraj vztraja

na položaju člana uprave finančne 
družbe Istrabenz v Kopru. Pojas
njuje pa, da je s svojega položaja 
pripravljen tudi odstopiti. Pri tem 
bodo največjega pomena stališča 
poslovnih bank v Sloveniji in v tu
jini, ki imajo do Istrabenza zelo ve
like terjatve.
Med drugimi dogodki večjega 
pom ena je vzbudil začudenje 
poseg državnega poglavarja dr. 
Danila Turka v pridigo, ki jo je 
imel apostolski nuncij v Sloveniji

Santos Abril Y Abril na spravni 
slovesnosti v počastitev žrtev 
povojnih pobojev. Ta je bila 6. ju
nija v Kočevskem rogu. Diplo
matski predstavnik svetega sedeža 
je tam  dejal, "da so se v 
Kočevskem rogu v im enu neke 
ideologije zgodili zločini, ki jih 
nobena ideologija ne more uprav
ičiti, ter da se ti zločini poskušajo 
prikriti in  zanikati". Opozoril je 
tudi, "da zmagovalci niso samo 
ubijali, ampak so svoje zločinsko 
početje poskušali tudi prikriti in 
zanikati". Predsednik države se je 
odzval v neki radijski oddaji z 
mnenjem , "da si je apostolski 
nuncij privoščil pristranost in 
vmešavanje v slovenske notranje 
zadeve. Diplomatski predstavniki 
bi morali torej paziti, kaj povedo. 
Povojni poboji so v Sloveniji 
občutljiva tema, kjer bo treba 
doseči višjo raven zagotavljanja 
polne zgodovinske resnice. To pa 
lahko dosežemo samo s pomočjo 
resnega zgodovinopisja, ne pa z 
javnimi govori, ki so tudi do neke 
mere poenostavljanje". Apostols
ki nuncij se na poučevanje dr. 
Danila Turka ni odzval, pač pa so 
se zvrstili nekateri drugi komen
tarji in ocene. V ljubljanskem čas
niku Dnevnik so zapisali, "da so 
povojni poboji, kot kaže, skalili 
doslej dobre odnose med Sloveni
jo in  Vatikanom". Posebno ostri 
proti državnemu poglavarju so bili 
v društvu katoliških izobražencev.

Na izpitu za očeta naroda naj bi dr. 
Danilo Turk padel, "ko je ob od
kritju Barbarinega rova, z žrtvami 
največjega zločina v slovenski 
zgodovini, zamahnil z roko, češ to 
je drugorazredna tema. S tem  je 
kot predsednik vseh Slovencev 
dokazal, da ne ve, kako so 
množični zločinski povojni pobo
ji najbolj usoden problem našega 
naroda. Od njegove rešitve je na
jbolj odvisna naša prihodnost". 
Hrvaška je izstopila iz procesa 
pogajanj o ureditvi spornega 
vprašanja meje med Slovenijo in 
Hrvaško, ki sta ga državi vodili pod 
okriljem evropskega komisarja 01- 
lija Rehna. Zagreb ni sprejel niti 
enega predloga Ljubljane, ki je 
težila h  kompromisni rešitvi. Pre
mier Borut Pahor meni, da bodo 
pogajanja morda lahko obnovili v 
kratkem, ko bo predsedovanje EU 
prevzela Švedska. Z neuspešnim  
dogovarjanjem v Bruslju pa sta 
državi dokazali, da so odnosi med 
Slovenijo in  Hrvaško naj slabši v 
celotnem obdobju od njune os
amosvojitve.
Nove cene vinjet za vožnjo po av
tocestah in hitrih cestah
Po novem bo tedenska vinjeta za 
vožnjo po avtocestah in  hitrih ces
tah v Sloveniji stala 15 evrov, 
mesečna 30, letna pa 95 evrov. 
Cene vinjet za motorna kolesa bo
do znašale polovico manj kot za 
osebna vozila. Tedenska bo tako 
stala 7,5 evra, mesečnih ni, po
letne vinjete bodo stale 25 evrov, 
letne pa 47,5 evra. Nove oz. spre
menjene cene vinjet bodo začele 
veljati 1. junija. Ostaja pa pridržek 
Evropske komisije, ki meni, da so 
tedenske vinjete za vožnjo po avto
cestah in  hitrih cestah v Sloveniji 
predrage. Stale naj bi največ deset 
evrov.

Marijan Drobež

Zaradi napačnih navad

Več kot polovica Slovencev je 
čezmerno prehranjena in debela

redi. Večina je te lesno nedejav
na, zato je rezultat, da je več kot 
polovica Slovencev čezm erno  
p reh ran je n a  in  debela. D ebe
lost pa je najbolj pogosta kro
n ična  nenalezljiva bolezen, ki 
p o m e n i tveganje za n as tan ek  
veliko bo lezn i, kot so zlasti 
pov išan  k rv n i tlak, pov išane 
k rvne m aščobe, bo lezn i srca in  
sladkorna bolezen tipa 2. 
Avtorica prispevka o p rehram b
n ih  navadah  v Sloveniji, o če
m er pogosto pišejo tu d i druga 
javna občila, m en i, da bi 
m orali v  večjih obrokih  uživati 
tako im enovano  funkcionalno  
h rano . Ta izboljšuje zdravje in  
preprečuje nastanek  nekaterih  
bolezni. Priporoča uživanje rib, 
m leka, jajc, o livnega olja, čes
na, po lnozrna tega kruha, pro- 
b io tičn ih  živil in  h rane  z veliko 
v lak n in am i. Ne sm em o  po z
abiti n a  vodo. Na dan  naj bi jo 
s h ra n o  d o b ili okoli lOOOml, 
popili pa naj bi jo še vsaj od  1,5 
do 2 litrov.

M.

Kratke
Splošni bolnišnici v  Novi Gorici in Izoli po 
k a k o v o sti in p rijaznosti do b o ln ik ov  na 
predzadnjem oz. zadnjem mestu
Ministrstvo za zdravje je objavilo rezultate posebne ankete o 
izkušnjah pacientov v triindvajsetih slovenskih javnih in zasebnih 
bolnišnicah. Lani so  bili najbolj zadovoljni s  srčnim centrom  
Medicor v Izoli. Ta zasebna zdravstvena ustanova za operacije 
srca je prvo mesto pri ocenjevanju dosegla že leta 2 0 0 6 , leta 
20 0 7  je bila druga, lansko leto pa je bila ponovno prva. Poudariti 
velja, da je bolnišnica Medicor s  svojo dejavnostjo in zasnovo

javno-zasebnega partnerstva veliko pripomogla k temu, da so  v 
Sloveniji lahko odpravili vrste za srčne operacije. Sodelujoči v 
anketi so  glede na kakovost in prijaznost do bolnikov na drugo 
mesto uvrstili Kirurški sanatorij v Ljubljani. Tudi ta je v zasebni lasti. 
Na predzadnje mesto po obeh merilih je bila uvrščena Splošna 
bolnišnica dr. Franceta Derganca v Šempetru pri Gorici, na zadnje 
mesto v državi pa Splošna bolnišnica v Izoli.

V Sloveniji vsako leto kar sto novih predpisov 
o okolju
V Sloveniji so  mnogi kritizirali kandidaturo Karla Erjavca za 
poslanca v Evropskem parlamentu in mu predlagali, naj se  raje bolj 
posveti svoji vlogi ministra za okolje in prostor. Na tem področju 
je v vsej državi veliko vrzeli in problemov, zlasti kar zadeva  
o n esn aževan je  okolja, izpuste nevarnih snovi v ozračje in 
pomanjkljivosti pri izdajanju dovoljenj za nove gradnje in druge 
investicije. Nered na področju okolja s e  kaže tudi v tem, da v 
Sloveniji vsako leto sprejmejo kar okoli sto novih zakonov in 
izvršilnih predpisov o okolju in prostoru, ki pa jih potem ne izvajajo. 
Pomanjkljivosti na obravnavanem področju je priznal tudi minister 
Karel Erjavec. Potem ko ni bil izvoljen za evropskega poslanca, je 
namreč dejal, da so  volilci očitno hoteli, da ostane na položaju 
ministra in s e  v celoti posveti urejanju problematike okolja in 
prostora v Sloveniji.

V kamnoseški delavnici Vojka Možine v  Selu 
na Vipavskem
V znani kamnoseški delavnici Marmor in granit, na območju med 
Batujami in Selon vVipavski dolini, je njen lastnik Vojko Možina ob 
svoji 60-letnici rojstva izdal monografijo, v kateri prikazuje svojo 
dejavnost in uspehe kamnoseštva pri njih. V podjetju Marmor in 
granit je zaposlenih 12 delavcev, med njimi sta tudi Vojkova 
sinova, Klavdij in Damjan, oba kamnoseška mojstra. Vključeni pa 
sta še  žena Mirjam in hčerka Katarina. Delavnica si je pridobila 
velik ugled predvsem zato, ker opremlja številne cerkve v Sloveniji 
in tudi v tujini. Vojko Možina pojasnjuje, da je že od nekdaj 
občudoval stare renesančne in baročne oltarje, stebre in lepe 
detajle. Izdelovati jih je začel v sodelovanju z arhitektoma Danilom 
Furstom in Francem Kvaternikom. Usposobili so  s e  do take 
stopnje, da Možinova delavnica lahko izpolni vsako zamisel in 
željo naročnika. V monografiji z naslovom Oltarji iz delavnice Vojka 
Možine je predstavljenih 4 0  oltarjev in drugih sakralnih objektov, 
s  katerimi so  opremljene cerkve v Sloveniji in tudi v tujini.

Posebna skupina sodnikov za obravnavo  
najhujših primerov gospodarskega kriminala
V Sloveniji doslej ni bil obsojen š e  noben povzročitelj večjih 
kaznivih dejanj gospodarskega kriminala. Na to opozarjajo v vseh 
političnih strankah in pogosto tudi v javnih občilih, kjer navajajo, 
da število kaznivih dejanj s  področja gospodarstva narašča. 
Utemeljenost takšnih kritik je priznal tudi minister za pravosodje 
Aleš Zalar. Slovensko javnost je obvestil, da bodo na vrhovnem 
sodišču kmalu ustanovili poseben oddelek, sestavljen iz desetih  
uglednih in izkušenih sodnikov. Izbrali jih bodozjavnim natečajem. 
Sodili bodo v najbolj zapletenih in strokovno zahtevnih primerih 
gospodarskega kriminala.

Kdo naj^plača stroške prometnih nesreč, ki jih 
povzročijo vinjeni vozniki?
V Sloveniji se  pred bližnjim sprejemom novih zakonov in drugih 
predpisov o zdravstvu, s  katerimi naj bi predvsem znižali stroške 
v tej dejavnosti, nadaljujejo polemike o tem, kdo naj plača stroške 
prometnih nesreč, ki jih povzročijo vinjeni vozniki. Minister za 
zdravje Borut Miklavčič odločno vztraja v zahtevi, da bi morali 
vinjeni vozniki plačati v se  strošk e svojega  zdravljenja oz. 
odpravljanja p osled ic  n esreč , pa tudi stro šk e  m orebitnih  
sopotnikov. Opozarja, da je v Sloveniji lani bilo 772  prometnih 
nesreč, ki sojih povzročili vinjeni vozniki, država pa je za zdravljenje 
in druge stroške prizadetih porabila 3 5 0  milijonov evrov. V neki TV 
oddaji je minister opozoril, da vsako tretjo prometno nesrečo  
povzročijo vinjeni vozniki. Ministrove zahteve pa niso deležne 
podpore celotne slovenske javnosti. Po mnenju kritikov, med njimi 
so  tudi nekdanji ministri za zdravje, so  mnogi vozniki, ki zaradi 
vinjenosti povzročajo prometne nesreče, revni in brez denarja za 
preživljanje. Zaradi tega od njih ni mogoče izterjati sredstev za 
zdravljenje in odpravo drugih posledic prometnih nesreč.

MePZ P rim orje , ki p r
vo  se zo n o  d e lu je  
p o d  ta k tirk o  N ad je  
B ratina, je le-to  zaokrožil z za

k lju čn im  k o n ce rto m  6. jun ija  
2 0 0 9  v V elik ih  Ž ab ljah , v 
ta m k a jšn je m  k u ltu rn e m  d o 
m u.
K oncertn i večer so sestavljale 
slovenske ljudske in  u m e tn e  
p esm i, s k a te r im i se je zb o r 
"u k v a rja l"  to  sezo n o , 
n e k a te re  p a  je n a  n o v o  
p o s ta v il in  p reč is til . Naj 
p o u d a rim , da zbo ro v o d k in ja  
N ad ja  B ra tin a  ve lik o  p o 
zo rn o sti n a m e n ja  neg o v an ju  
g lasu  -  pevski te h n ik i, saj je 
b il n a  te m  p o d ro č ju  zb o r 
n ek a k o  " p o d h ra n je n " , p a

n a ta n č n e 
m u  b ra n ju  
p a rtitu r, in- 
to n a n č n i 
to čn o sti, 
p ra v iln i ar- 
tiku laciji... 
In  sadov i 

trd eg a "  d e la  so že v id n i, 
p redvsem  p a  slišni.
V tej sezon i sm o  tako  v ja n u 

arju  gostovali p ri n a š ih  ro jak 
ih  v  B erlinu  z b o ž ičn im  p ro 
g ra m o m  in  ze lo  u sp e šn o  
nas top ili n a  festivalu v  Č eških 
B udejovicah  v  m esecu  aprilu . 
N aj se v rn e m  h  k o n c e r tu . 
Izb ran e  ljudske in  u m e tn e  
p esm i so b ile  povezane v  d o 
m ači šopek  z v ezn im  tek sto m  
spodaj p o d p isan e , b ra la  pa ga 
je kar n aša  pevka Jerica Stibilj.

O m en jen i k o n c e r t je zelo u s 
p e l tu d i  za rad i n aše  o rg a n i
zacijsko ze lo  sp o so b n e  
p red sed n ice  F lorjane Paljk. 
Z bor je p o  z a k lju č n e m  k o n 
certu  sezone im el še k o n ce rt z 
is tim  p ro g ra m o m  v Š m arješk
ih  T oplicah in  z delčkom  sled
n jeg a  se je p red s ta v il tu d i  v 
O sn o v n i šoli D utovlje.

mag. Lejla h g l

MePZ Primorje ob koncu sezone

Zaključni koncert 
v Velikih Žabljah

agistrica Ruža Pandel- n a  Z dravstveni faku lte ti v raziskuje m o tn je  h ran jen ja  in  
Mikuš, predavateljica L jubljani, ki že dalj časa pouču je  o zdravem  živ ljen 

jskem  slogu, opozarja na 
najbo lj pogoste
p re h ra m b n e  napake v 
našem  vsakdanu . V 
članku , ob jav ljenem  v 
ženskem  m agazinu  Ona, 
je navedla, "da po  zad 
n jih  raziskavah več kot 
50%  Slovencev n e  za
jtrkuje, le če trtina  pa jih  
d opo ld n e  m alica. Kosilo 
uživajo p ozno  popo ldne 
in  pri m n o g ih  je to  šele 
p rv i ob ro k  v  dnevu . 
Večerja je zaužita pozno  
v  noč, zn ač iln i so 
p rim eri nočnega  prena- 
jedanja in  uživanja p re 
več kalo rične  h ran e , ki
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STANDREZ Glasbeni pobuda v organizaciji SCGV Emil Komel

Uspel kampus za predšolske 
in osnovnošolske otroke

Pokrajinski kongresi SKGZ

Izvolitev novih 
predsednikov

te m v eč  tu d i za S lovence n a 
sp lo h . SKGZ se b o  za to  t r u d i 
la, d a  b o d o  m la d i S lo v en c i 
v id e li v  T rstu  p r ih o d n o s t  tu 
d i zase. Zato je tre b a  o k re p i
t i  v se p o b u d e , ki v o d ijo  v 
m e d k u ltu rn i  d ia log , ki n im a  
a l te rn a t iv  in  je n a jp ris tn e jš i 
izraz m e s ta  v  zalivu .

N a odru župnijskega doma 
Anton Gregorčič v Štan- 
drežu so otroci tretjega 
letnika nekaterih vrtcev in osnov

n ih  šol iz Štandreža, Gorice, 
Romjana in  z Vrha Sv. Mihaela na 
zaključni pri
reditvi v četr
tek, 19. junija, 
prikazali, kaj 
vsega so se 
naučili na 
dvoteden
skem glasbe
nem  kam pu
su, ki ga je or
ganiziral Slo
venski center 
za glasbeno 
vzgojo Emil 
Komel v so
delovanju s
krajevno skupnostjo in  župnijo. 
Koordinatorka projekta Alessan- 
dra Schettino je v im enu priredi
telja pozdravila prisotne in  prika
zala opravljeno delo. Za razpo
ložljivost in  sodelovanje se je isk
reno zahvalila ravnateljici didak
tičnega ravnateljstva 
osnovne šole v ul. Bro- 
lo Elisabetti Kovic in 
učiteljicam vrtca, ki so 
vsak dan, od pone
deljka do petka, 
spremljale otroke po 
eno uro na kampus, 
kjer so se veliko zabava
li in  igrali, ob tem  pa se 
tudi marsičesa naučili v 
čudovitem svetu glasbe 
in glasbil. V prvem de
lu je na oder stopilo 
dvanajst otrok iz 
zadnjega letnika vrtca 
(dva udeleženca se nista mogla 
udeležiti sklepnega nastopa), ki so 
pod vodstvom izkušene m entori
ce Michele De Castro pravzaprav 
prikazali, kako so potekale njiho
ve glasbene "lekcije": ob klavirski 
spremljavi so peli in  igrali na orff 
instrum ente, pri tem  pa so tudi 
dejavno in  iznajdljivo sodelovali,

saj jih je profesoričin nevsiljivi, 
sproščeni in  radovednost vz
bujajoči pristop naravno uvajal v 
to. Preko igre kot najbolj učinko
vite metode učenja za predšolske 
otroke so se urili v poslušanju rit

ma ter prepozna
vanju razlik m ed du
rovimi in  molovimi 
tonalitetami, ob tem 
pa so se naučili še pe
smice, ki jih prej n i
so poznali, o 
konjičkih, psičkih, 
slonu Bombardonu 
itd. V dar so prejeli 
CD ploščo Veseljakov 
in  kupon za en m e
sec šolanja na Centru 
Komel.
Za njimi so prišli na 
svoj račun osnov

nošolci, ki so jih na kampusu ce
lih deset dni od 9. do 13. ure v štu
dij različnih instrumentov uvaja
li flavtist Fabio Devetak, Mirko 
Ferlan (harmonika), Martina Ge- 
reon (čelo in brenkala), violinist 
Frančišek Tavčar in  njegova asi-

glasbeno izkušnjo dan kasneje, v 
petek, ko so se poslovili od prijet
n ih  skupnih dni.
Alessandra Schettino, ki si je za
mislila letošnji, prvi kampus šole 
Komel in  ga tudi uspešno koordi
nirala, nam  je povedala, da je po
skus povsem uspel. Po prvotni za
misli naj bi bil sicer nam enjen 
štandreškim otrokom, ki jih tudi 
sama dobro pozna, saj tam  vodi 
otroški zbor; ko pa se je razširil 
glas o kampusu, se je nanj prijavi
lo več otrok iz širše Goriške, ki so 
jih radi sprejeli. Alessandra je bila 
tudi zadovoljna, ker so njeni kole
gi na glasbeni šoli radi pristopili k 
pobudi in  jo podprli. Njej in  dru
gim glasbenim anim atorjem  so 
hvaležni tudi starši, ki so na tak 
način dva tedna v začetku poletja 
ustvarjalno "zaposlili" otroke in  
so že izrazili željo, da bi se podob
na izkušnja ponovila tudi n a
slednje leto. "Če smo bili zado
voljni mi, starši in ne nazadnje tu
di otroci, bi jo lahko tudi okrepi
li", je povedala koordinatorka. 
"Otroci so namreč pokazali veliko

stentka Marta Carlesso, Tatiana 
Doniš in  Ester Pavlic (harfa), Zu- 
lejka Devetak (petje) in Alessan
dra Schettino (klavir in  petje). V 
manjših zasedbah in  sestavih so 
zaigrali nekaj pesmic, nato pa so 
vsi otroci skupaj ob orff instru
m entih zapeli Mi mladi muzikan
ti. Osnovnošolci so sklenili svojo

zanimanja, poleg tega se v dveh 
tednih  na tak način gotovo več 
naučijo kot na lekcijah enkrat te
densko"; m ed drugim  so lahko 
poskusili več instrum entov in 
tako videli, kateri jim bolj ustre
za. Ob tem  so se še veliko zabava
li, tako da so lahko na najlepši 
način začeli poletni čas. / DD
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V organizaciji deželnega svetnika SSk Igorja Gabrovca

Posvet o "pravicah, pristojnostih 
in dolžnostih" upraviteljev

Pravice, p r is to jn o s ti in  
d o lž n o s ti o b č in sk ih  
uprav ite ljev  v FJK je n a 

slov posveta, ki ga bo  v p o n e 
deljek, 13. julija, ob  17. u r i v 
k o n fe ren č n i dvo ran i Tessitori 
v d eže ln i palači v  T rstu p rire 
d il d ež e ln i sv e tn ik  SSk Igor 
G abrovec v  so d e lo v an ju  z 
deže lno  službo  za in s titu c io 
n a ln e  zadeve in  krajevne av
to n o m ije  kot d o b ro d o š lic o  
vsem  slovenskim  novoizvolje
n im  o b č in sk im  u p rav ite ljem  
in  h k ra ti kot p rv i korak  k p o 
vezovanju  slovensk ih  izvolje
n ih  uprav ite ljev  od ra jonsk ih  
svetov pa vse do naj v išjih  n i
vojev javne uprave. Gre za za
m ise l, ki jo  je G abrovec 
svoj čas p red s ta v il že kot de- 
v in sk o -n ab re ž in sk i o b č in sk i 
svetnik.
"Š tevilna so področja , ki n am

n are k u je jo  p o tre b o  in  n u jo , 
da se slovenski izvoljeni p re d 
stav n ik i - n e  g lede  n a  
stran k a rsk o  p r ip a d n o s t - n a  
v seh  ra v n e h  ja v n ih  u p rav  
m ed  sabo bolj povežem o  in, 
k jer je m ogoče, k o o rd in iran o  
nas to p am o . P o d obno  željo in  
p o treb o  sem  m o č n o  o b ču til v 
štev iln ih  p o govorih  z izvolje
n im i v raz n ih  jav n ih  u s ta n o 
vah. V ečkrat je o b č u titi p o tre 
bo  tu d i p o  o sn o v n i izm enjav i 
in fo rm ac ij, m n e n j, izkušen j, 
napotkov, zato  da je naša  v lo 
ga v jav n ih  u p rav ah  č im  bolj 
d o s le d n a , u č in k o v ita  in  
u sp ešn a , da sm o  k o ris tn i 
d ru žb i in  zadovoljn i s svojim  
d e lo m . N em a lo k ra t č u tim o  
p o tre b o  tu d i  po  d o d a tn e m  
izobraževanju , ki b i ga s sku
p n im i m o č m i lahko  u resn ič i
li v o b lik i posvetov , se m i

narjev  ali že sam ih  predavanj. 
D rag o cen o  v lo g o  la h k o  p ri 
te m  o d ig rav a jo  š tev iln i
izkušen i u rad n ik i in  fu n k cio 
n arji v v seh  n aš ih  up ravah , ki 
jih  v e r je tn o  p rem a lo
vk ljuču jem o  v naše  delo . Ne 
p o zab im o  tu d i n a  d ragoceno  
izk u šn jo  n e k d a n jih  ja v n ih  
upraviteljev", je zap isano  v va
b ilu , ki je b ilo  naslov ljeno  na 
vse izvo ljene u p rav ite lje  s lo 
venske n aro d n o sti, tako  nove 
kot tu d i že prej izvoljene, na 
T ržaškem , G oriškem  in  Vi
dem skem . Posvet bo  p rilo žn o 
st za p redstavitev  zelo koristne 
p ub lik ac ije  "L 'am m in istra to - 
re locale  n e l F riu li V enezia 
G iulia - V adem ecum  ad  uso  di 
sindaci, assessori e consig lie ri 
di co m u n i e p rov inciali" , ki jo 
b o d o  izv o ljen i u p rav ite lji 
p reje li b rezp lačno .

Luigia Negro (foto JMP)

■

Livio Semolič (foto JMP)

P re d se d n ic a  p o k ra jin sk e g a  
v o d s tv a  SKGZ za v id e m sk o  
p o k ra jin o  b o  o d sle j Re- 
z ija n k a  L u ig ia  N eg ro , ki je 
p o m e m b n o  o d g o v o rn o s t  
p rev ze la  o d  Jo le  N am o r, ki je 
k ro v n o  o rg a n iz a c ijo  n a  V i
d em sk em  v o d ila  veliko  časa. 
Izvolitev  Luigie N egro  želi b i
t i  ja se n  s ig n a l p o k o n č n o s t i  
in  v z tra jn o s ti  S lo v en c ev  n a  
V idem skem .
N ova p re d se d n ic a  je posebej 
iz p o s ta v ila  zd a jšn ji n e la h e k  
čas, ki ga doživ lja  s lovenska 
n a ro d n o s tn a  sk u p n o s t n a  Vi
dem skem . P ro tislovenske sile 
in  o rg an izac ije  - to  se d e ln o  
o d raž a  tu d i v  v o liln e m  iz id u  
n a  n e d a v n ih  u p ra v n ih  voli- 
tiv a h  - so se o k rep ile  in  v id 
n e je  n asp ro tu je jo  v sem , ki se 
tru d ijo  za razvoj slovenstva . 
In  p rav  N egrova je v  z a d n jih  
le tih  p o s ta la  g la v n a  ta rča  te h  

n apadov . 
S tv a rn o s t S lo 
v e n c e v  n a  V i
d e m sk e m  p e 
stijo  tu d i  h u d i 
d em o g ra fsk i 
p o k azate lji. To 
p a  n e  sm e p o 
s ta ti o v ira  za 
SKGZ, ki b o  še 
n ap re j
o p rav lja la  d ra 
g o c e n o  v lo g o  
p ro m o c ije  s lo 
venske k u ltu re  
in  jezika in  bo  
o b  te m  sk rbela  
tu d i  za
uveljav ljan je  
p ra v ic  s lo v e n 
ske m a n jš in e .

N a p o k ra jin s k ih  k o n 
g res ih  S lovenske kul- 
tu rn o -g o sp o d a rsk e

zveze, ki so p o te k a li v  G o
ric i, T rs tu  in  Č e d a d u , so 
d e leg a ti č lan ic  izvo lili n o 
ve p o k ra jin sk e  p re d s e d 
n ik e  in  p o k ra jin sk a  v o d s t
va. V G oric i je b il n a  če lu  
k ro v n e  o rg a n iz a c ije  p o 
tr je n  Livio S em olič , ki b o  
tako  že v  č e tr te m  m a n d a tu  
v o d il go riško  zvezo. V Tr
stu  je b il izv o ljen  n o v in a r  
in  k n již e v n ik  Ace M er- 
m o lja , v v id e m sk i p o k ra ji
n i  p a  k u l tu rn a  d e lav k a  iz 
Rezije L uigia N egro . 
P o trd itev  S em o liča  p o m e 
n i n ad a lje v an je  u sp e šn e  in  
u č in k o v ite  p o ti  p ri 
u v e ljav ljan ju  S lo v en cev  v 
g o r išk i p o k ra jin i .  V p rv i 
v rs ti g re  za n a d a lje v a n je  
p o v ezo v an ja  m e s ta  G orice  z 
b liž n jo  N ovo  G o rico  in  p r i
z a d e v a n ja  v  k o r is t o d 
p rav ljan ja  n a p e to s ti, ki jih  je 
v  te h  k ra jih  p u s tila  zg o d o v i
n a .
K rovna o rg a n iz a c ija  b o  n a  
G o rišk em  d e lo v a la  tu d i  k o t 
povezovalec s lovensk ih  u p ra 
v ite lje v  n a  te r i to r i ju  te r  b o  
posebej p o z o rn a  n a  izob raže
v an je  in  k ad ro v a n je  m la d ih . 
Kot je p o d č r ta l  p re d s e d n ik  
S em olič , č e zm e jn i p ro s to r  je 
tr e b a  o b ra v n a v a ti  n e o b r e 
m e n je n o , s p o d je tn išk im  p r i
s to p o m , in  o p u s titi  id e o lo šk i 
p o g le d  n a  soseda, še p reveč  
o b re m e n je n e g a  s p red so d k i, 
v  p riza d ev a n ju , d a  b i to  o b 

m o č je  d e lo v a lo  p r im e rn o  
n o v e m u  času  in  p ro s to ru . 
Ace M erm o lja , že več le t č lan  

v od stv a  
SKGZ, b o  
svo jo  p re d 
sed n išk o  
o d g o v o rn o 
st n a m e n il  
p red v se m  
m la jš im  v 
p r iz a d e 
v an ju , d a  b i 
se tu d i  n a  
T ržaškem  
u stv a rili p o 
go ji za 
p o m la d ite v  
in  p o s o d o 
b ite v  d e lo 
v an ja  zveze. 
P o seb n a  
p o z o rn o s t 
p a  b o  n a 

m e n je n a  
m e s tu  Trst, 
ki b e le ž i 
o b u b o ž a n je  
slovenske 
n av zo čn o sti, 
kar je v e rje t
n o  tu d i  p o 
s led ica  h u d e  
g o sp o d a rsk e  
krize, ki jo  je 
m a n jš in a  
d o ž iv e la  p o  
k ra h u
T ržaške k re 
d itn e  b an k e . 
T rst je v e 
likega p o m e 
n a  n e  sa m o  
za m a n jš in o ,
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Zmeraj bolj smo odtujeni naravi

Quo vadiš, homo? ali:
medvedu Rožniku v spomin

Medved, ki je nosil ime 
po najlepšem  mesecu 
v letu, dobil ga je sicer 
po griču nad Ljubljano, kjer je 

iskal prvo ljubezen, je poginil 30. 
maja, nekje na Koroškem. Zadnji 
signal, ki ga je oddala njegova 
elektronska ovratnica je prihajal 
iz Železne Kaple na Avstrijskem, 
potem  nič več. Čez nekaj dni so 
na meji z Avstrijo, nekje pri 
Solčavi, našli odrto  m edvedje 
truplo, brez nog in  glave, ki ga je 
nekdo pripeljal in  odvrgel v ja
rek ob cesti. Bilo je Rožnikovo... 
Slika golega živalskega trupla ob 
potoku, ki so jo objavili mediji in 
spletne strani, je marsikoga, tudi 
tiste, ki so vajeni krutosti in  
klanja, m očno prizadela. Rožnik 
je bil samo medved, pravzaprav, 
kljub postavi, medvedji m la
diček, ki se je v svoji naivnosti ve
selil pomladi, ljubezni in  prostra
nosti. Nikomur ni nikoli prizadel 
nič žalega, samo nekoliko rado
veden in  zvedav je bil, radoved
nost pa je samo ena izmed last
nosti inteligentnih bitij. Ampak 
Rožnikovo veselje do življenja je 
zm otilo ustaljeni družbeni red 
ljudi. Ubila ga je človeška kruto
st, sodili pa sta m u človeška 
neum nost in  neosveščenost. 
Tehle nekaj m isli o Rožnikovi 
smrti sredi poletja verjetno niko

li ne bi spravila na papir, če bi 
ravno v tem  času ne bila tudi sa
m a žrtev človeškega nepozna
vanja in  nezaupanja v naravo. 
Ravno tiste dni, ko se je Rožniko
vo trup lo  razkrajalo nekje ob 
gorskem potoku, mi je sosed na 
njivi podrl razmejitveno ograjo, 
da bi se s herbicidi znesel nad tra
vo, ki je rasla m ed mojo in  njego
vo posestjo. Ko sem šla v obupu 
do njega in  ga vprašala, zakaj je 
to storil in  škropil na moji lastni
ni, kljub tem u da dobro ve, da se 
mi ukvarjamo z ekološkim km e
tovanjem, je jezen rekel, da trave 
ne prenaša. Pa je bila to samo tra
va, ki jo uporabljamo za steljo, in 
veliko rmana, mete in  melise, ki 
sem jih sama zasadila. Z možem 
sva m orala nato postaviti novo 
razmejitev, ki nas je stala truda 
in  denarja, okoli nje pa je sedaj 
vse suho in  žalostno.
V času, ko ljudje pri dvajsetih, tri
desetih letih um irajo za rakom, 
ko smo žrtve ekonom skih m ani
pulacij in  političnih škandalov ti
stih, ki imajo oblast v rokah, in 
ko je naš naj večji sovražnik prav
zaprav potrošniška m iselnost, 
opažam , da je ljudem  narava 
vsak dan bolj tuja.
Še kot najstnica sem imela v šoli 
profesorja, ki nam  je zasanjano 
pripovedoval o travah, ki se

majejo v vetru, o n jih  je pisal tu 
di Minatti, ki m i je bil v tistih le
tih  m očno pri srcu, o njih  sem 
sanjala, ko sem hirala 
sredi m estnega betona.
Sicer pa so me travniki 
od nekdaj privlačevali, 
cvetje na njih, bilke, ki se 
zibajo v vetru, in  n jih  
tiha pesem, igra cvetja in 
klasja, predvsem pa zdra
vilna m oč nekaterih ze
lišč. Angleške trate mi n i
so bile nikoli pri srcu, 
raje im am  naše manj 
urejene kraške zelenice, 
pa še netresk in  zajčki, ki 
rastejo po starih zidovih, 
so mi v veselje.
Pa ni vsem tako. Zajčki in 
netresk, ki rastejo ob po
teh, so že vsem v napoto 
in  javne službe na veliko 
škropijo ceste in  zelenice 
s herbicidi. Kljub nič kaj 
spodbujajočim  podat
kom o njihovem  vplivu 
na človeško zdravje in  
horm onsko ravnotežje 
jih uporabljajo tudi v bližini ze
lenjavnih vrtov in  sadovnjakov. 
Tudi posamezniki radi posegajo 
po škropivih in  to tudi takrat, ko 
ni za to pravzaprav nobene po 
trebe. Pa zakaj bi rili plevel in  iz
gubljali čas, ko lahko to delo h i

treje opraviš s škropilnico v nekaj 
m inutah.
Na vasi se otroci še podijo po 
travnikih, mestni starši pa se ze
lenic boje. Že večkrat sem slišala 
matere, ki so malčkom svetovale, 
naj se raje žogajo na asfaltu, kot 
po travi, saj nikoli ne veš, kaj se 
skriva v njej. Ja, seveda nikoli ne 
veš, m orda je to m uren, morda 
metulj, nikoli ne veš. Kot da bi 
zagotovo vedele, kakšni dodatki 
se skrivajo v sladicah, ki jih nji

hovi malčki dobivajo za malico, 
kot da bi vedele, s kom vse lahko 
otroci pridejo v stik m ed brska
njem  po internetu. Pa kaj, za so
dobnega človeka, ki je vajen m e
stnega vrveža, asfalta in  mobil- 
nikov (tudi njihovega žarčenja)

in  ne zahaja na podeželje, se naj- 
večje nevarnosti skrivajo v n a 
ročju trav.
Trava se počasi um ika z naših 
dvorišč, ker m ora biti na jih pro
stora za dva, tri avtom obile, še 
najboljše, če je m ed njim i tudi 
prestižni štirikolesnik, Suv, kot 
m u pravijo sedaj, na ogled in  v 
zavist sosedom. Umika se tudi z 
naših  kraških vasi, gozdovi in  
polja pa z njo, kajti zida se na ve
liko, prodaja se sicer manj, a po

m em bno je zidati, služiti, boga
teti, na račun kulturne dedišči
ne, pokrajine, na račun podeže
lja in  njegovih naravnih in  na
rodnostnih značilnosti. Važen je 
denar in  važen je čas. Preganjata 
nas naglica in  želja po bogatenju.

In medvedi, pa naj bodo tudi za
ščiteni, v našem  lepem  sodob
nem  svetu nim ajo več kaj iskati. 
Včasih je prav žalostno prisluh
niti tistim, ki si želijo, da bi izgi
nilo še zadnje drevo na obzorju. 
"Odkar je na Krasu toliko goz
dov", je zagotavljal sosed, "je vse 
več vlage in  megle. Mar bi vse 
pozidali, naredili bloke, pa igral
nice, ki prinašajo denar". In ubo
ga drevesa so tako, za nekatere, 
kriva tud i za podnebne spre

membe. Največ pa so 
kriva tega, da nim ajo 
prave donosnosti. In 
ni težko posekati, ni 
težko škropiti, ni 
težko uničiti. Lepote, 
ki jih je narava ustva
rila v dolgih stoletjih 
in  so pravzaprav n e
precenljivo bogastvo, 
last vseh nas in  naših 
potomcev.
Rožnika ni več, da bi 
razigrano letal po slo
venskih gozdovih, 
rm ana tudi ni več na 
moji njivi, pa trav, da 
bi se zibale v vetru. 
Ostajajo samo sanje 
in  jeza tistih, ki ne 
verjam em o, da je to 
prava pot, ki znam o 
še p risluhniti šu
menju vetra m ed tra
vam i in  najti m ir in 
uteho v tišini gozdov. 

Četudi živi tam  medved, saj sem 
ga že dvakrat videla in  vem, da 
ob srečanju s človekom najraje 
pobere šila in  kopita ter se um ak
ne. Ravno zato, ker je čuteče in 
inteligentno bitje.

Suzi Pertot

Zadnji dnevi zamejske športne sezone

Dekleta med prvoligaške/ fantje 
spet na državno raven

Zadnji tedni tradicio
nalne športne sezo
ne, tiste, ki sovpada 

s šolskim letom, so na po
dročju našega športa po
stregli z dvema sijajnima 
uspehoma. Dozorela sta v 
teniškem taboru Športne
ga združenja Gaja, ki je le
tos spravilo v arhiv fanta
stično letino v članskih 
ekipnih prvenstvih. Na
našamo se seveda na zgo
dovinsko napredovanje 
deklet v državno A2 ligo in 
na vrnitev fantov po enem 
samem letu iz deželne C v 
državno B ligo. Klubsko 
zmagoslavje pa so dopol
nili še člani druge, mlajše 
moške zasedbe, ki so po
skrbeli za skok iz D v C li
go. Skratka, enkratno in  
neponovljivo.
Glavna novica je kajpak

preboj ženske ekipe 
na prvoligaško raven. 
V dejansko isti posta
vi so punce nanizale 
dve zaporedni napre
dovanji, v dveh letih 
so v ekipni konku
renci izgubile eno sa
m o tekmo. Junakinje 
so Paola Cigui, Tina 
Obrez in Carlotta Or
lando. Paola Cigui, 
letnik 1989 (katego
rija 2.2), je veliki up 
našega tenisa. Hčerka 
tenisačice in  trenerke 
Cirile Devetti je na 
padriških peščenih 
igriščih dejansko zra
sla in  je bila ob n a
darjenosti in  nav
dušenju v določe
nem  trenutku  pri
pravljena tudi podre
diti vse ostalo tenisu.

Že eno leto je profesionalka, uk
varja se nam reč samo s tenisom, 
trenira dvakrat na dan in  stalno 
potuje po turnirjih po Evropi. Na 
vsedržavni računalniški lestvici 
WTA se je že povzpela med 450 
najboljših, kar je lep dosežek, 
vendar še ni dovolj za prim erne 
zaslužke. Večkrat si mora tako na
stopanje in  gostovanja plačevati 
sama oziroma s pomočjo druži
ne in  kluba. Na turnirjih  (z na
gradnim i skladi do 50 tisoč 
evrov) ji zadnje čase sicer ne gre 
najbolje, vendar je motivirana in 
si želi uspehov. Tehnično in  fizič
no je dobro podkovana, pri
manjkuje pa ji kanček moči, saj 
je zelo drobne postave.
Carlotta O rlando (1993, 2.6) je 
ravno tako Gajin proizvod. Hči 
nekdanjega prvoligaškega nogo
metaša in  danes trenerja Angela 
Orlanda (igral je tudi pri Juven- 
tusu, Udineseju in  Triestini), tako 
kot Paola im a izrazito športno 
kulturo. Je še zelo mlada, vendar 
trdno odločena, da postane pok
licna igralka. V letošnji sezoni je 
zelo napredovala in  zlasti v ligi je 
igrala izjem no zanesljivo. Lju
bljančanka Tina Obrez (1986, 
2.3) je bila edina tako rekoč tuja

okrepitev v ekipi, njen doprinos 
je bil prav tako odločilen. Postavo 
sta dopolnjevali še druga Slo
venka Manca Križman (1989, 
3.1) in  igralka argentinskega po
rekla Paula Orlini (1992,3.3), obe 
sta nastopili po enkrat. Zasedba 
je torej mlada in  perspektivna in 
bo v naslednji sezoni merila moči 
na vrhunski ravni. Na Padričah 
bom o bržkone lahko videli mar
sikatero tenisačico, o kateri smo 
že slišali celo z m ednarodnega 
prizorišča.
Poglavje zase so fantje gropajsko 
-  padriškega društva. Lani so z 
drugim  zaporednim  izpadom  
(potem ko so bili tri leta celo v A2 
ligi in  polno desetletje na držav
ni ravni z legendarnim  Jako Boži
čem) padli na deželno tretj eliga- 
ško raven in zdelo se je, da se bo
do poslovili. Najbolj črnogledi so 
z njihovim zatonom  (nabralo se 
jih je trideset in druge prioritete v 
življenju so zahtevale svoje) celo 
napovedovali konec tenisa pri 
Gaji. Vendar ne le, da so se brata 
Aleš in  Borut Plesničar, že zdav
naj posvojeni rdečelasec Paolo 
Surian in  tujca Patrik Milič ter 
Matjaž Pogačnik prijavili v C li
go, ampak so jo zmagali kar z le

vo roko in  brez poraza, nekaj 
težav so imeli le v play-offu, ko 
so naposled dobili dve skoraj iz
gubljeni srečanji, to pa predvsem 
zaradi huje poškodovane rame 
Aleša Plesničarja. Vrnitev na 
državno raven so izborili kje 
drugje kot doma (kjer so bili v tej 
dolgoletni zgodbi o uspehu po 
zaslugi izrazitega moštvenega 
duha in, kdo ve, mogoče kakega 
magičnega padriškega peščenega 
zrnca na igriščih, skoraj neprema- 
gljivi) po pravi drami, desetur
nem  maratonu v vsedržavnem fi
nalu pred desetimi dnevi. 
Vprašanje je, ali bodo zdaj gajev- 
ci vztrajali v B ligi. Vendar če fan
te in  sijajno upravo, ki stoji za nji
mi (Mara, Edi, Rošo, Cirila, Stani, 
Longo in  še kdo drug vedno pri
pravljeni za vsako delo in  na do
bro besedo za vsakogar), kaj poz
namo, potem se bo pustolovščina 
nadaljevala vsaj še za eno leto. Ne 
nazadnje jim bodo v C ligi krili 
hrbet mlajši klubski tovariši, ki so 
osvojili četrtoligaško tekmovanje, 
utrip tenisačev vseh starosti pa je 
v našem edinem  teniškem okolju 
tako in tako zelo živahen. Še bo 
luštno!

HCPaola Cigui

AŠZ 01ympia

Končala je tudi vadba skupine 
najmlajših "športnikov"

Tu d i v  p ravkar 
k o n č a n e m  šo lskem  
le tu  je p ri Š p o rtn e m  
z d ru ž e n ju  0 1 y m p ia  p o tek a la  

v ad b a  p red šo lsk ih  o tro k , t. j. 
sk u p in e  G ym play. V adba se 
je zače la  m eseca  se p tem b ra  
2008 , o tro c i so p r ih a ja li iz 
o b e h  g o rišk ih  s lo v en sk ih  
m e s tn ih  v rtce v  in  iz Pevm e, 
Rupe, Š tan d reža  in  
S ovodenj. V adili so  p o d  
v o d stv o m  tren e rk e  
D am ijan e  Č ešču t in  
p o m o ž n ih  vad ite ljic  M arije 
Jussa, V a len tin e  in  Eve 
K ristančič, saj je sk u p in a  
šte la  kar 35 v p isa n ih .
M eseca d ecem b ra , v  sk lopu

n o v o le tn ih  p razn ikov , so 
tu d i o n i p o k aza li to , k ar so 
se v  d o b r ih  tre h  m esec ih  
n au č ili. P rikaz d e la  je b il 
p o n o v n o  n a  p rire d itv i 
P ozdrav  p o m la d i.
A prila m eseca  so n a jm la jš i 
te lo v ad c i in  te lo v ad k e  AŠZ 
0 1 y m p ia  o p rav ili p o lig o n  in  
b ili n a g ra je n i z d ip lo m o  in  s 
k o la jn o  M iške Eli po  
p ro g ra m u  N ac io n a ln e  
sokolske šp o r tn e  šole, v 
k a te rem  je le to s so d e lo v ala  
tu d i 01ym pia .
M e d tem  ko se je za osta le  
o sn o v n o šo lsk e  sk u p in e  
p es tra  sezo n a  AŠZ 0 1 y m p ia  
k o n ča la  4. ju n ija , ko je b ila

n a  p ro g ra m u  še 
zak lju čn a  te lo v a d n a  
ak a d em ija  Vsi n a  
p o č itn ic e , so 
n a jm la jš i v ad b o  
nad a ljev a li d o  več ko t 
p o lo v ice  m eseca  
jun ija .
V pe tek , 19. ju n ija , se 
je k o n ča la  v ad b a  tu d i 
za G ym play  sk u p in o , 
ki p a  že sedaj vab i v 
n o v o  sezono , za to  da 
"nas b o  sep tem b ra , 
o b  v s to p u  v 10. le to  
d e lo v an ja  te  sk u p in e  
p ri 01ym piji, še in  
v e d n o  v e č " !

Damijana Češčut
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Medtem ko se v času go
spodarske krize precej 
podjetij na Goriškem 
ukvarja z vprašanjem biti ali ne 

biti ozirom a kako obstati, kar 
nekaj pa se jih je že “potopilo", 
vodilne v novogoriškem Euroin- 
vestu, družbi, ki ima za seboj se
dem najst let izkušenj na po
dročju gradbeništva, zanim a 
predvsem kako biti, da bi bilo 
njim  dobro in  da bi imela od tega 
korist tudi širša skupnost. V jav
nosti so postali prepoznavni 
predvsem s projektom Eda Cen
ter, ki so ga začeli graditi v sre
dišču Nove Gorice z nam enom , 
da bi postal ne samo poslovno 
središče mesta, ampak tudi širše 
severne Primorske. Naslednji 
projekt je projekt Eko vas Lokve. V 
kraju, ki kljub izrednemu narav
nem u in turističnemu potencialu 
že več kot dvajset let stagnira, so 
postali lastniki nekdanjega hotela 
Poldanovec, ki je že predolgo ža
lostna podrtija, in gostišča s pre
nočišči Paradiso, ki so ga v času 
priprave temeljite strategije odda
li v najem. Njihove ideje o tem, 
kako in v kakšno smer bi bilo tre
ba razvijati Lokve, so v primerjavi 
z vsemi dosedanjimi totalno futu
ristične, a usm erjene v pravo 
smer, saj ne temeljijo na tem, 
kako čim bolj olupiti italijanske 
goste, ki se pridejo čez vikend na
dihat svežega zraka na planoto, 
ampak so usmerjene v trajnostni 
in okolju prijazen razvoj naselja z 
okolico. Z razmišljanjem so dvaj
set let pred obstoječimi turistični
mi strategijami, če bi nekaj orga
niziranim  pohodom , piknikom  
in tržnicam, kar je trenutno edi
no, kar se na Lokvah dogaja, 
sploh lahko rekli turistična strate
gija. Razmišljajo tudi tako drzno, 
da bi Lokve zaprli za promet, eko

Visokoleteči cilji novogoriške družbe Euroinvest ali slavospev neki firmi

Glede na zastavljene ideje in 
strategije si zaslužijo uspeh

stavnike vinarjev, gostincev in 
javnega sektorja, da bi skupaj za
stavili zametke res kakovostne 
ponudbe. "Eno-gastronomija je 
danes eden temeljnih motivov v 
turizmu. Preko tega obiskovalci 
odkrivajo kraje in ljudi", je po
vedal etnolog Janez Bogataj, ki 
se m u zdi ideja eno-gastronoin
skega centra v Eda centru zelo 

dobra, opozoril pa je na številne 
pasti, ki lahko prežijo na snovalce 
takega projekta, in  izrazil pre
pričanje, da mora biti projekt izve
den kot sistematičen, realen in 
vsestransko strokoven model. 
Predstavil je vse dejavnike, ki jih je

treba upoštevati pri oblikovanju 
takšnega centra in  njegove pove
zave z okolico, ter na podlagi last
n ih  izkušenj predstavil kar nekaj 
podobno zasnovanih projektov, 
ki so klavrno propadli ali pa se 
utapljajo v sivem povprečju prav 
zato, ker je bilo vse skupaj prema
lo premišljeno ali zgrešeno. Na

vas pa naj bi bil neke vrste razi
skovalni center na prostem, v ka
terem bi med seboj primerjali in 
dopolnjevali različne ekološko za
snovane in  energetsko čim bolj 
sam ozadostne hiše ter tam  pri
rejali simpozije, kongrese, izo
braževanja in srečanja na 
to temo. Tretji projekt pa 
je projekt turistične de- 
stinacije Bovec, kjer je 
stanje podobno kot na 
Lokvah. Lokacija ponuja 
marsikaj, a v preteklosti 
tega niso znali izkoristiti.
Ideje in  načrte o vseh 
treh om enjenih projek
tih so pred kratkim strni
li v predstavitveno knji
go z naslovom Med ne
bom  in zemljo. S svojimi 
prispevki so v njej sode
lovali tudi priznana kli- 
matologinja dr. Lučka 
Kajfež Bogataj, scenarist 
in režiser Jan Cvitkovič, 
prevajalec, tekstopisec in 
urednik Zdravko Duša 
ter pesnica Maja Vidmar.
Že ta izdelek je lep 
dokaz, da imajo v podjetju dobro 
začrtano strategijo, zdravo poslov- 
no-razvojno filozofijo in prave lju
di, ki vedo, kako se stvari streže. 
Družba zaposluje že preko osem
deset ljudi, od tega jih ima več kot 
petdeset visokošolsko izobrazbo. 
Kljub trenutni gospodarski krizi, 
ko je do kapitala izredno težko

priti, jih bolj skrbijo kadri. Zave
dajo se, da na Goriškem pri
manjkuje ljudi, s pomočjo katerih 
bi lahko razvijali svojo vizijo, zato 
pozorno spremljajo dogajanje 
okoli sebe in  skušajo poloviti vse 
potenciale, preden se dokončno

izselijo v Ljubljano ali tujino. V 
njihovi drži ni prav nič tiste tipič
no  slovenske ponižnosti in  sk
rom nosti, nobenega kompleksa 
manjvrednosti in  sam oom eje
vanja. Samozavestno si zastavljajo 
velikopotezne, že skoraj megalo
manske cilje in  prav je tako. Mi
nuli teden so na domačiji Belica v

Medani organizirali posvet o po
m enu eno-gastronomije kot ve
likem bogastvu severno prim or
ske regije. Za posvet na to temo so 
se odločili, ker je njihov Eda cen
ter zasnovan kot center treh ključ
n ih  programov; center znanja,

kongresni center in  eno-gastro- 
nomski center. "Ocenjujemo, da 
so programi turizma naša prihod
nost. Turizma pa brez eno-gastro- 
nomske ponudbe ni oziroma je 
prepoceni", je uvodoma povedal 
direktor družbe, Radoš Pavlovič. 
Poudaril je tudi, da so na posvet 
povabili strokovnjake ter pred-

splošno je bil zelo kritičen do to
vrstne ponudbe v Sloveniji ter iz
razil prepričanje, da je na tem  po
dročju še veliko rezerv, o Brdih pa 
je našel veliko pohvalnih besed. 
Oblikovalec Jani Bavčer, ki že vr
sto let sodeluje z Alešem Kri
stančičem pri oblikovanju blagov
ne znamke Movia, je na primeru 
te zgodbe ponazoril, kako je treba 
zadeve zastaviti in  voditi, v na
daljevanju pa dodal, da je bil prav 
Aleš Kristančič eden od krivcev, da 
se je v Sloveniji začelo govoriti o 
kulturi prehranjevanja in pitja, saj 
je leta 1996 "uvozil" koncept Slow 
Food. Kristančič, ki je bil lani ime
novan med 12 "naj" svetovnimi 
vinarji, je na kratko predstavil la
stno zgodbo o uspehu, ki se je 
začela prav z drznimi potezami in 
nasprotovanjem nekim  splošno 
zacementiranim pravilom. Posve
tu je sledila razprava, tej pa degu
stacija vin in  jedi, značilnih za se
verno primorsko regijo. V Euroin- 
vestu so na prebrisan, a obiskoval
cem prijazen način prišli do dra
gocenih iztočnic, ki jih bodo, o 
tem  ne dvomim, znali izkoristiti 
pri razvijanju eno-gastronomske- 
ga centra. Čeprav ozadje premalo 
poznam , da bi dal zanje roko v 
ogenj, pa se mi na podlagi opazo
vanja in  nekaj pogovorov vendar
le zdi, da so zadeve zastavili tako, 
kot je treba, predvsem pa, da vo
dilni ne gojijo egotripov in  jih ne 
skrbi le za lastno ..., ampak bi ra
di dejansko nekaj naredili za Go
riško in  njene prebivalce, kar je 
dandanes, v času, ko med uprava
mi in  nadzornim i sveti podjetij 
kot s cveta na cvet letijo m e
nedžerski vampirji brez trohice 
čustvene inteligence, skregano z 
logiko. Vse bolj jasno pa postaja, 
da gre za logiko, ki so ji šteti dnevi.

Nace Novak

Srečanje kandidatov Slovenske skupnosti

Poklon dolgoletnemu županu 
Hadrijanu Corsiju

tinji. "Na tej po
ti m oram o vz
trajati, saj je nji
va velika, sejal
cev malo, še 
manj pa žanj- 
cev". Sledil je 
pogovor s Cor- 
sijem, ki ga je 
vodila ča
snikarka Erika 
Jazbar. Gost je 
marsikaj zani
mivega povedal 
o prvih letih 
stranke, o teža
vah pri

Goriška Slovenska skupno- stvenik in  družinski oče. Njegove upravljanju m ajhne občine, o sa-
st je v ponedeljek, 22. ju- besede sta potrdila dolg aplavz in  mostojnem  nastopanju, o odno-

nija, v kom orni dvorani prava ovacija, zahvala za delo, ki sih s civilno družbo, o Gorski sku-
Kulturnega centra Lojze Bratuž ga je opravil kot večkrat izvoljeni pnosti, o rojakih v Benečiji itd.
priredila srečanje s kandidati, ki župan in član vaške uprave celih Poudaril je potrebo, da bi stranka,
so na nedavnih upravnih 
volitvah podprli stranko in 
zanjo zastavili svoj obraz.
Kot je uvodom a povedal 
pokrajinski tajnik Julijan 
Cavdek, so se njim  in prija
teljem iz liste Skupaj za So- 
vodnje hoteli iskreno zah
valiti; prav tako se je 
stranka tokrat javno zahva
lila števerjanskemu županu 
Hadrijanu Corsiju in  svet
niku Dominiku Humarju, 
ki sta se po dolgoletni pri
sotnosti v občinskem svetu 
umaknila. Tri pesmi jima je 
pod vodstvom Mirka Ferla
na zapel krepki števerjanski 
mešani pevski zbor F. B. Sedej, v 44 let. Pesem Lipa, ki jo je zapel ki "je v vseh teh letih ohranila
katerem je pela tudi nova županja zbor, je povedal Corsi, "je po svoj smisel in  dušo", bila bolj pri-
Franka Padovan. Pokrajinski Zdravljici naša druga him na". V šotna m ed ljudmi. Pokrajinsko
predsednik Silvan Primožič je znamenju lipove vejice so se "naši vodstvo je nato podelilo diplomo
poudaril, da se stranka s takim  očetje" zbirali v prvih 50. letih in  tudi M arjanu Drufovki, Marku
hum usom  nim a kaj bati za nato tudi kljubovali vsem priti- Jarcu in  Kristianu Tommasiju, ki
prihodnost, saj je bilo v dvorani skom. Druge politične sile so v so v Števerjanu, Doberdob in  So-
prisotnih res veliko ljudi, med nji- vseh teh letih večkrat zamenjale vodnjah zbrali največ preferenc,
mi še posebno dosti mladih obra- svoj znak, mi pa še vedno prisega- Praznik se je za vse navzoče na-
zov. O Corsiju je povedal, da ježe m o na narodno pripadnost in  de- daljeval na družabnosti ob
vrsto let cenjen politik, gospodar- mokratičnost, naši največji sve- obloženih mizah in  petju. / DD
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Svete Višarje.
Odkrijte čarobni svet, 
kjer se narava in duh 

stapljata v čudovito doživetje. 
Spoznajte, kako enostavno | ^ l  

je priti semkaj, dovolj je stopiti
v kabino žičnice. ‘ c

Ob d ržavn i  ces t i  š t . 13

Vsakdan od lo 13. septembra.
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